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مدیرکل غله و خدمات بازرگانی استان قم : 

محدودیتی در زمینه تامین و تدارک 
کالاهای اساسی وجود ندارد 

مدیرکل دفتر امور شهری استانداری قم خبرداد:

آغاز مقابله ویژه با معضل موش ها درتمام مناطق شهری

مدیرکل غله و خدمات بازرگانی استان قم گفت: در حال حاضر 
یک هزار و ۷۶۰ تُن شکر در انبار کالاهای اساسی استان موجود است 
و همچنین ۲ هزار تُن شکر نیز در قالب برنامه حمل و ذخیره سازی 
به قم وارد خواهد شد.  سعید محمدی در گفت وگویی با تاکید بر این 

که در زمینه تامین و تدارک کالاهای اساسی در استان قم مشکل و 
محدودیتی وجود ندارد، افزود: در همین رابطه ۲ هزار و ۳۶۰ تُن 
انواع برنج خارجی نیز در انبار کالاهای اساسی استان موجود است، 

همچنین ۲ هزار تُن برنج هم در قالب برنامه حمل و ذخیره سازی...

  

دبیر چهل یکمین مراسم سالگرد فتح خرمشهر گفت: استان قم ۱۹۱ شهید 
در عملیات آزادسازی خرمشهر تقدیم نظام اسلامی کرده است. حجت الاسلام 
لقمان پور با بیان اینکه لشکر ۱۷ علی بن ابیطالب در عملیات بیت المقدس از سه 
محور در آزادسازی خرمشهر کمک کرده است افزود در مجموع یک ۱۹۱ شهید 
قمی از سپاه، ارتش، بسیج و دیگر نیرو ها در عملیات فتح خرمشهر تقدیم نظام 

اسلامی شده است. حجت الاسلام لقمان پور با اشاره به اینکه ویژه برنامه های...

مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم گفت: پروژه شبکه آب 
خام بوستان علوی و محدوده آن تقریباً به پایان رسیده و نیازمند تأمین منابع 
موردنیاز برای فعال سازی کامل این شبکه هستیم. پیام جوادیان با اشاره به روند 
تکمیل شبکه آب خام بوستان علوی اظهار کرد: پروژه اجرای شبکه آب خام 
بوستان علوی از دو سال قبل آغازشده و نزدیک به ۱0 کیلومتر طول لوله گذاری 
اصلی این پروژه بوده است. وی با تأکید بر اینکه ۱0 کیلومتر از این پروژه با لوله ...

دبیر چهل یکمین مراسم سالگرد فتح خرمشهر خبرداد:
۱۹۱ شهید قمی برای عملیات آزادسازی خرمشهر 

مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم خبرداد:
تکمیل پروژه اجرای شبکه آب خام بوستان علوی 
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نفر  هزار   ۱۸ سالانه  گفت:  فراجا  راهور  پلیس  رئیس 
تلفات جاده ای داریم که بسیاری از جانباختگان نیز از غیر 
برای  بسیاری  تبعات  حوادث  این  که  هستند  سالمندان 

خانواده ها و جامعه در پی دارد. سردار سید کمال هادیان فر 
بزرگ دختران در حرم حضرت  اجتماع  یکشنبه شب در 
معصومه)س( در قم افزود: تقریبا همه ۸۵ میلیون جمعیت...

ریشه های تورم
 و راهکار مهار آن

سیاست های  به  ایران  اقتصاد  در  تورم  دلیل  اصلی ترین 
پولی و مالی کشور برمی گردد. به عبارت ساده تر به دلیل عدم 

استقلال بانک مرکزی در چند دهه گذشته همواره رشد نقدینگی در اقتصاد ایران وجود داشته 
است. در این سال ها میانگین رشد اقتصاد حدود چهار درصد بوده است اما میانگین رشد 
نقدینگی بیش از ۶ برابرِ رشد اقتصادی بوده است. به تعبیر دیگر میزان کالایی که در اقتصاد 
تولید می شد اگر فرض کنیم چهار واحد بود اما به ازای آن تا ۶ برابر پول تولید می شد یا نقدینگی 

رشد پیدا می کرد.
نکته دوم پایین بودن بهره وری در اقتصاد ایران است. شما فرض کنید در یک محله ای یک 
نانوایی وجود دارد که باید ۵۰۰ قرص نان تولید کند اما تنها ۱۰۰ قرص نان تولید می شود. این 
طبیعی است که درآمد آن ۱۰۰ قرص نان نمی تواند جوابگوی هزینه آن نانوایی باشد. بنابراین 
آن نانوا مجبور خواهد بود که نان را گران تر بفروشد و این عامل تورم می شود که ما اسم آن را 

بهره وری در اقتصاد ایران می گذاریم.
نکته سوم سیاست های بودجه ای است؛ یعنی کسری بودجه در اقتصاد ایران با یک وقفه 
زمانی به استقراض از بانک مرکزی تبدیل می شود و آن هم یک عامل دیگری برای تورم یا گرانی 
در اقتصاد ایران است. البته در مباحث اقتصادی گفته می شود هر جا که تقاضا بیشتر از عرضه 
شد، یا عرضه کمتر از تقاضا شد، عامل تورم است؛ این مطلب اگرچه درست است اما واقعیت 

این است که ریشه اصلی تورم در اقتصاد ایران به سیاست های پولی برمی گردد.
تورم یعنی کاهش ارزش پول ملی و اساسا اصلی ترین وظیفه بانک مرکزی حفظ ارزش پول 
ملی است برای این که چنین اتفاقی رخ دهد باید تورم را کنترل کند بنابراین تورم و ارزش پول 
ملی رابطه معکوس با هم دارند؛ یعنی هر جا که تورم افزایش پیدا کرد ارزش پول ملی کم خواهد 
شد و با کاهش تورم ارزش پول ملی تقویت می شود بنابراین این دوتا متغیر با هم رابطه دارند و 

حتما رابطه معکوس با هم دارند.
تورم در بخش واقعی اقتصاد منجر به افزایش دلالی و سفته بازی خواهد شد چرا که با وجود 

تورم بالا کمتر کسی سراغ ایجاد بنگاه های اقتصادی می رود
بزرگترین عارضه منفی تورم ایجاد شکاف طبقاتی است. در تورم افرادی که درآمدهای ثابت 
دارد یا درآمد ندارند به دهک های پایین سقوط می کنند و کسانی که دارایی دارند به دهک های 

بالای درآمدی ارتقا پیدا می کنند.
تورم در بخش واقعی اقتصاد منجر به افزایش دلالی و سفته بازی خواهد شد چرا که با وجود 
تورم کسی نمی رود سراغ این که بنگاه اقتصادی ایجاد کند و یک سال بعد محصول بازاری 
عرضه کند بلکه سراغ خرید طلا، ارز و سفته بازی خواهد رفت و این دومین عارضه است که 
بخش واقعی اقتصاد را که همان تولید است تضعیف و بخش سوداگری و دلالی را تقویت 
می کند. در حال حاضر سازمان مرکز آمار و بانک مرکزی، تورم و گرانی را در جامعه اندازه گیری 
می کنند اما در چهار مورد اندازه گیری آن ها با هم متفاوت است؛ یکی این که سال پایش آن ها 
با هم متفاوت است برای نمونه مرکز آمار سال پایش را ۱۳۹۵ و بانک مرکزی ۱۳۹۰ را مد نظر 
قرار می دهد. نکته دوم این که یکی روی شهر و دیگری روستا تمرکز می کند، نکته سوم وزن 
کالاها در سبد تورم است که معمولا یکسان نمی گیرند، نکته چهارم مدلی که برای محاسبه به 
کار می گیرند، مدل یکسانی نیست. نکته اصلی این است گرانی مربوط به یک یا چند قلم کالا 
است؛ برای نمونه یک میوه در فصل تابستان خیلی گران است. همان میوه ممکن است در 

فصل دیگر ارزان باشد. بنابراین گرانی را در مورد برخی از کالاها می توانیم، مطرح کنیم.
این در حالی است که تورم معطوف به سطح عمومی قیمت کالا و خدمات است. یک سبد 
کالا و خدمات انتخاب می شود این سبد کالا و خدمات در قالب ۱۳ گروه و معمولًا بیش از 
۳۰۰ قلم کالا است، این ها را متناسب با وزن در مدل وارد می کنند اما ۲ گروه از کالاها یکی 
بحث مسکن و اجاره مسکن و یکی بحث خوراکی ها تا دو سوم سبد مصرفی خانوار اندازه گیری 

می شود.
گام نخست کاهش تورم، تقویت بخش تولید و حذف موانع تولید است. مهم تر از این ها تنظیم 

روابط تجاری خارجی است
امروزه ما به دلیل تحریم ها هم کالا را گران صادر و هم کالا را گران وارد می کنیم. از طرف دیگر 
هزینه حمل و بیمه واردات کالا گران است. بنابراین وقتی تجارت کشور به دلیل تحریم با اخلال 

مواجه است، هزینه آن در سبد خانوار به عنوان تورم نشان داده می شود.
تا زمانی که روابط خارجی به رول عادی برنگردد، هزینه مبادله گران تمام خواهد شد.

اقتصاد ایران از سیاست های غلط پولی، از بهره وری پایین، از روابط تجاری غلط آسیب دیده 
است بنابراین اقتصاد ایران را نمی توان در یک نقطه درمان کرد و مجموعه ای از سیاست ها نیاز 

است تا اقتصاد درمان پیدا کند.
برای مهار تورم باید گام نخست استقلال بانک مرکزی، انتخاب مدیران شایسته بر بنگاه های 
اقتصادی و عدم مداخله روزانه در سیاست گذاری ها باشد. منظور این است که سیاست گذاری ها 
نباید لحظه ای تغییر کند چرا که سرمایه گذار برای صادرات خود برنامه ریزی یک ساله و دوساله 
دارد، سیاست های لحظه ای در روند واردات و صادرات کشور اخلال ایجاد می کند بنابراین 

مجموعه ای از سیاست ها نیاز است تا اقتصاد به ریل اصلی خود برگردد.
اقتصاددان

هادی حق شناس*

رئیس جامعه مدرسین حوزه علمیه قم با اشاره به تلاش های دشمنان در جهت 
از بین بردن پیوند میان مردم و انقلاب خاطر نشان کرد: یکی از مکان هایی که 
از  بعد  معنویت، خصوصا  و  ملی  انسجام  و  تقویت وحدت  در جهت  می تواند 

بحران های احتمالی، نقش آفرین باشد، همین بقاع متبرکه است.
آیت الله حسینی بوشهری در یدار تعدادی از خادمان و مسئولان فرهنگی حرم 
مطهر حضرت معصومه سلام الله علیها با تبریک دهه کرامت با اشاره به جایگاه 
ویژه بقاع متبرکه گفت: اهل بیت علیهم السلام همانگونه که در دوران حیات 
خود ملجأ و پناهگاه مردم بوده اند، بعد از شهادت یا وفات خود نیز این حالت 
استمرار پیدا کرده است و حتی غیر مسلمانان نیز به این بقاع متبرکه ابراز ارادت 

می کنند.
دبیر شورای عالی حوزه های علمیه خطاب به خادمان حرم حضرت معصومه 
سلام الله علیها اظهار کرد: تلاش کنید که به واسطه حضور مستمر در کنار این 
گنجینه با ارزش، دچار عادی انگاری نشوید و هر روز مانند کسی باشید که برای 
اولین بار به زیارت حضرت مشرف می شود؛ چرا که اگر خود از لحاظ روحی تحت 

تأثیر قرار نگیرید، نمی توانید در رابطه با دیگران نیز تأثیرگذار باشید.
امام جمعه قم با اشاره به تلاش های دشمنان در جهت از بین بردن پیوند میان 

مردم و انقلاب خاطر نشان کرد: یکی از مکان هایی که می تواند در جهت تقویت 
وحدت و انسجام ملی و معنویت، خصوصا بعد از بحران های احتمالی، نقش آفرین 

باشد، همین بقاع متبرکه است.
وی افزود: دشمنان در تلاش اند میان اهل بیت علیهم السلام و مردم فاصله 
بیندازند؛ بنابراین شما نیز باید، در مقابل، از این ظرفیت طلایی برای تقویت 
پیوند میان مردم و نظام و انقلاب استفاده کنید. تلاش کنید تا ضمن استفاده 
از ابزار مختلف، کار خود را توسعه دهید و زائرین را نسبت به فعالیت های خود 

آشنا کنید.
رئیس شورای عالی جامعه مدرسین حوزه علمیه قم در بخش دیگری از سخنان 
خود به تبیین حدیثی از پیامبر گرامی اسلام -صلی الله علیه و آله- پرداخت و 
نا أهلَ  گفت: پیامبر اکرم می فرماید »لِکلِّ شَیءٍ أساسٌ، وَ أساسُ الإسلامِ حُبُّ
البَیت.« یعنی هر چیزی نیازمند اساس و پایه ای است و اساس اسلام محبت اهل 
بیت -علیهم السلام- است. به عبارت دیگر کسانی که این محبت را دارا هستند، 

در واقع اساس اسلام را دارا هستند.
وی در بخش پایانی سخنان خود با اشاره به مشارکت و حضور باشکوه جوانان و 
نوجوانان در مراسم دهه کرامت گفت: حضور پرشور نسل جوان در ایام دهه کرامت 
باید بیشتر انعکاس داده شود و صدا و سیما باید در بازتاب دادن به این حضور بهتر 

عمل کند.

آیت الله حسینی بوشهری تبیین کرد:

نقش بقاع متبرکه در تقویت وحدت و انسجام ملی

آیت الله حسینی بوشهری تبیین کرد:

نقش بقاع متبرکه در تقویت وحدت و انسجام ملی
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فرمانده کل سپاه پاسداران:
سپاه می داند چگونه زیر دید 

دشمن، قدرت بسازد
ســردار سرلشــکر ســلامی با 
تأکیــد بر اینکه ســپاه همچنان 
ناشــناخته اســت و سِــر قدرت 
سپاه هم در همین ناشناختگی 
است گفت: اگر امروز در جنگ 
اقتصادی اســت، سپاه برای این 
جنگ ســاختار سازی می کند و 
اگر در میدان جنگ نیابتی وارد 

شود، سپاه از دور قدرت...

رئیس مجلس شورای اسلامی: 
 مردم را در همه عرصه ها

کنار گذاشته ایم

2

آیت الله اعرافی:
مهارت آموزی از محورهای مهم 

رشد و پیشرفت کشور است
رئیس مجلس شورای اسلامی با 
اشاره به ویژگی های حکمرانی نو، 
حرکت مبتنی بر سنت های الهی 
و تکیــه بر مــردم را دو اصل مهم 
برای تغییر حکمرانی دانســت و 
با تاکیــد بر این که پیــروزی ما در 
دفاع مقــدس با حضور مردم  بود 
و شهید ســلیمانی نیز با تکیه بر 

مردم توانست با آمریکا بجنگد...

مدیر حوزه های علمیه با بیان این 
که این کاروان بزرگ مهارت و فنی 
حرفه ای با اتقان، سرعت و دقت 
پیش برود تا قله های موفقیت در 
این عرصه را فتح و در جهت دانش 
افزایی جامعه و ایجاد جامعه علمی 
نقش آفرین باشــد گفت:دانشگاه 
فنی حرفــه ای کــه فعالیت های 

علمی و فنی و مهارتی... 82

نام 
شهر

میزان پلاک ثبتیآدرس ملکنوع کاربری
مالکیت

سپرده ۵%  قیمت پایه   قیمت پایه مزایده)ریال(مساحت)مترمربع(
)ریال(

توضیحات

اعیانعرصه

مسکونی قم
تجاری

خیابان امام 
خمینی، 

نرسیده به ۲۰ 
متری شهید 

بهشتی، پلاک 
۱۰۰

یک باب ساختمان شامل : یک واحد به مساحت ۲4۵ مترمربع ۲۷۰/۷۵ششدانگ۲۵۱۶/۳
واقع در طبقه همکف ) به مساحت ۲۱۲ مترمربع دارای کاربری 
تجاری و به مساحت ۳۳ مترمربع  دارای کاربری مسکونی می 

باشد( بانضمام نیم طبقه تجاری به مساحت 4۵مترمربع ،زیرزمین 
تجاری به مساحت ۲4۵مترمربع ،یک واحد مسکونی به مساحت 
۲۵۵مترمربع واقع در طبقه اول یک واحد مسکونی به مساحت 

۳۳مترمربع واقع در طبقه دوم

ــــ۲4۶,۲۰۰,۰۰۰,۰۰۰۱۲,۳۱۰,۰۰۰,۰۰۰

 ۱402/الف آگهي مزایده عمومي املاک بانک ایران زمین شماره

 ۱402/الف آگهي مزایده عمومي املاک بانک ایران زمین شماره

 در نظر دارد املاک مشروحه در شهرهای ذیل را ، با شرایط نقدی از طریق مزایده عمومی بفروش رساند. متقاضیان محترم می توانند از تاریخ 
درج آگهی لغایت تا )ساعت ۱۶( روز چهارشنبه مورخ ۱402/03/۱۷ با مراجعه به نشانی : تهران –نیاوران - سه راه یاسر - خیابان یاسر - 
خیابان سوده - کوچه شمیرا - پلاک ۵ - طبقه ۳ غربی نسبت به دریافت اوراق شرکت در مزایده و حداکثر تا ساعت ۱۶ روز چهارشنبه مورخ 

۱402/03/۱۷ نسبت به تحویل پاکات پیشنهاد خود اقدام فرمایند.
ضمنا با مراجعه به وب سایت شرکت پشتیبانی و فروش ابنیه حافظ به آدرس : https://anas-iz.ir و همچنین اسکن QR-Code این آگهی 

نیز تصویر اسناد مزایده قابل مشاهده و دریافت می باشد.
همچنین جهت کسب اطلاعات بیشتر با تلفن ۰۹۱۲۵8۷8۵۶4 جناب آقای شیران و یا با شماره تلفن:۰۹۳۳۹۶۱۰۲۷۲ سرکار خانم 

حیدری تماس حاصل فرمایید . 

"شرکت پشتیبانی و فروش ابنیه حافظ )سهامی خاص( به نمایندگی از بانک ایران زمین

"شرکت پشتیبانی و فروش ابنیه حافظ )سهامی خاص( به نمایندگی از بانک ایران زمین در نظر دارد املاک مشروحه در شهرهای ذیل را ، 
با شرایط نقدی از طریق مزایده عمومی بفروش رساند. متقاضیان محترم می توانند از تاریخ درج آگهی لغایت تا         ادامه در همین صفحه

الف ( تخلیه

بیشتر جانباختگان جمعیت فعال کشور هستند
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چه احزابی می توانند 
در توسعه سیاسی کشور 

نقش آفرین باشند؟
احزابی می توانند در توسعه سیاسی کشور نقش آفرین 

باشند که از ماهیت غربی تحزب در غرب نیز فاصله بگیرند و بدانند که در نظام ولایت 
محور جمهوری اسلامی تعریف می شوند. 

یکی از مؤلفه های مهم اقتدار ملی، سرمایه اجتماعی یک حاکمیت است و وحدت 
ملی رابطه مستقیمی با وسعت این جامعه دارد. در چنین جامعه توسعه یافته ای بر محور 
حاکمیت، توسعه سیاسی و مشارکت سیاسی زمینه ساز بقای حاکمیت حول مردم و 
بنیان شده بر استوانه اسلام است. در یک جامعه توسعه یافته سیاسی فرد از بی تفاوتی 

نسبت به سرنوشت خود، به مسئولیت پذیری می گراید.
احزاب قوی با تجمیع خرده گفتمان های موجود در تشکل های مردمی و تشکیل 

گفتمان بسیط، می توانند نفش موثری در مشارکت پذیری سیاسی جامعه ایفاء کنند.
در اندیشه سیاسی قرآن کریم از کارکردهای قدرت طلبی برخی از جریانات دینی و 
سیاسی و نیز یاوران دولت صالح و عدالت پرور و ولایت محور توسط حزب الله در مقابل 

منافقان یاد می شود.
اکنون قریب به ۱۲۷ حزب مجوز دار در وزارت کشور داریم که اگر ارکان مورد انتظار 
احزاب را با این ۱۲۷ حزب رسمی تطبیق دهیم، خواهیم دید جزء چند حزب معدود 

اصالت و کارکرد بقیه زیر سوال است. این ارکان عبارتند از:
۱. دارا بودن سازمان مرکزی پایدار و رهبری قائم به تشکیلات و نه شخص

۲. دارا بودن سازمان محلی پایدار دائما و جامعا مرتبط با سازمان مرکزی
۳. اراده و توان در دست گرفتن قدرت اداره کشور و نه فقط نفوذ بر قدرت سیاسی

4. دارا بودن پشتیبانی مردم
واضح است احزابی می توانند در توسعه سیاسی کشور نقش آفرین باشند که از ماهیت 
غربی تحزب در غرب نیز فاصله بگیرند و بدانند که در نظام ولایت محور جمهوری 
اسلامی تعریف می شوند؛ لذا مانیفست آن ها بر مبنای اسلامیت، ولایت و جمهوریت 
تعریف می شود و در این دایره، مشارکت توده ای جامعه را به مشارکت سازمان یافته بدل 
کند؛ چراکه توسعه سیاسی در هر حاکمیت با توسعه مشارکت رقم خواهد خورد و البته 

قرائت برخی از اصلاح طلبان، ورود عناصر نفوذی یا نامطلوب به حاکمیت است.
اکنون حزب در کشور ما از سه دیدگاه انتخاباتی، تضاد طبقاتی و نوسازی فقط 
انتخابات را احاطه دارد و گروه های سیاسی موسوم به حزب در انتخابات فعال می شوند، 
فعالیت می کنند و پس از آن هیچ رابطه دقیقی میان نمایندگان حزبی و خود حزب وجود 
ندارد. البته حزب جمهوری اسلامی که مولود مبارک انقلاب اسلامی ۵۷ بود، با رویکرد 
نوسازی شکل گرفت و بعد از انتخابات هم اکثریت مجلس اول و دوم و دولت های اول 

تا سوم را در دست داشت.
انتظار از احزاب این است که حلقه وصل بین مردم و حاکمیت باشند و با توسعه 
مشارکت سیاسی، جامعه پذیری سیاسی و ارتباطات سیاسی را ترویج کنند. چنین 
احزابی در ایام انتخابات، فضای انتخابات را به زمان جدال راهکارها تبدیل می کنند و با 
ترغیب جامعه به مشارکت سیاسی زمینه توسعه سیاسی را فراهم می کنند. این احزاب 
موجد ثبات سیاسی و امنیت در کشور هستند و می توانند سیاست های کلی نظام را به 

گفتمان عمومی تبدیل کنند.
در سوی مقابل مسائل را از سطح جامعه جمع آوری می کنند و پس از تحلیل و دسته 
بندی به نهادهای تصمیم گیر مثل دولت و مجلس عرضه می کنند و ضریب صحت 
تصمیمات سیاسی و سیاست گذاری های راهبردی را افزایش می دهند و احتمال خطا 
را کاهش می دهند؛ چراکه پیش تر در فرآیند تصمیم سازی با افزایش مشارکت از تضارب 

آراء در سطح نخبگان و عموم جامعه بهره مند شدند.
اصل ۲۶ قانون اساسی احزاب و جمعیت ها را در جلب و جذب مشارکت مردمی آزاد 
گذاشته و مقید به اصول استقلال آزادی وحدت ملی و موازین اسلامی و همسویی با 
اساس جمهوری اسلامی است. اکثر احزاب فعلی در کشور در بهره مندی از این اصل 
توفیق چندانی نداشتند. چراکه احزاب فرمایشی با ساختار از بالا به پایین جامعه را درک 

نمی کنند و جامعه هم به آنها اعتماد نمی کند و فاقد اصالت حزبی هستند.
احزاب باید محل آموزش سیاستمداران باشند و از طرف دیگر ضامن عملکرد آنها 
باشند؛ در غیر این صورت آن فرد در یک پست سیاسی قرار می گیرد و هزینه اشتباهات 
احتمالی وی را مردم و نظام می پردازند و این پست سیاسی تنها سکوی پرتاب فرد 
می شود، اما اگر به حزبی وابستگی داشته باشد مردم هزینه خطاها و اشتباهات او را 
پرداخت نمی کنند؛ بلکه این حزب است که متقبل هزینه ها و البته اعتبار ناشی از تربیت 
مدیران سیاسی می شود. احزاب کارآمد، اصیل، انقلابی و مردمی می توانند به شورای 
نگهبان در انتخابات و حتی احراز صلاحیت ها کمک جدی کنند که البته تربیت مدیران 
سیاسی در تراز انقلاب ها هم از مشکلات کشور می کاهد. مقدمه یک انتخاب خوب، 
وجود احزاب قوی و پاسخگو در کشور است که با اصلاح قانون احزاب و سیاست گذاری 
انتخاباتی آن رقم می خورد. امنیت، سلامت، رقابت و مشارکت، راهبرد چهارگانه و مهم 
رهبر معظم انقلاب در انتخابات پیش رو است که احزاب باید در توسعه مشارکت و 

سلامت رقابت در آن بکوشند و حول اصول انقلاب اسلامی وحدت یابند.
معاون سیاسی حزب موتلفه اسلامی

به مناسبت میلاد حضرت معصومه)س( و روز دختر مطرح کرد:

تاکید مخبر بر پرهیز از افراط و تفریط
 در نگاه به جایگاه زنان و دختران

معاون اول رئیس جمهور گفت: دختران نباید از فعالیت های اجتماعی محروم باشند 
اما از طرف دیگر نباید که زن مثل یک کالای مصرفی در جامعه مورد سوء استفاده قرار 

گیرد و کرامت، عزت و هویت انسانی او خدشه دار شود.
۲۱ نفر از دختران نوجوان فعال اجتماعی به مناسبت میلاد حضرت معصومه)س( و 
روز دختر مهمان محمد مخبر معاون اول رئیس جمهور بوده و در این دیدار دغدغه ها و 

دیدگاههای خود را مطرح کردند.
معاون اول رئیس جمهور که بعد از یک روز کاری در دفتر خود میزبان دختران نوجوان 
بود، در این نشست صمیمانه، کشور ایران را دارای بیشترین دختران و زنان تحصیلکرده 
در سطح منطقه دانست و با اشاره به رشد ۱۱4 درصدی زنان شاغل در دولت به نسبت 
ابتدای انقلاب و افزایش ۲۶۰ درصدی زنان هنرمند و نویسنده و سایر آمارهای موجود، 
خاطرنشان ساخت: همه این آمارها نشان می دهد که جمهوری اسلامی برای دختران 

و بانوان این سرزمین ارزش و احترام فوق العاده ای قائل است.
مخبر افزود: دختران نباید از فعالیت های اجتماعی محروم باشند اما از طرف دیگر 
نباید که زن مثل یک کالای مصرفی در جامعه مورد سوء استفاده قرار گیرد و کرامت، 

عزت و هویت انسانی او خدشه دار شود.
وی با اشاره به الگوهای بزرگ دینی ما از جمله زندگی نمونه حضرت زهرا)س( و 
حضرت معصومه)س( تصریح کرد: با تاسی به زندگی زنان بزرگ دینی مان که در همه 
ابعاد قابلیت الگو شدن دارند، ما قائل به یک زیست سوم برای زندگی زنان و دختران 
جامعه مان هستیم که در آن خانه و خانواده هم پناهگاه امن آنهاست و هم آنها را برای 
نقش آفرینی ویژه در حوزه های اجتماعی همسو با ویژگی ها و توانمندی هایشان آماده 

می کند.
مخبر دوره نوجوانی را فرصتی بزرگ برای تمرین کار گروهی، مهارت آموزی، تشخیص 
مساله و تلاش برای ارائه راه حل و اقدام، تفکر انتقادی و مشارکت در فعالیت های 
اجتماعی دانست و از آنها خواست با جدیت برای امیدآفرینی، ایجاد تحول در جامعه و 

آینده ای روشن تلاش کنند و از مواجهه با مشکلات نهراسند

عضو کمیسیون برنامه و بودجه مجلس:

ترکیب کلی هیات رییسه مجلس تغییر نمی کند
نماینده مردم نیشابور در مجلس گفت: در آخرین انتخابات هیات رییسه قوه مقننه  

ترکیب کلی این هیات تغییر نمی کند و به نظر می رسد تغییرات بیشتر در سطح دبیران 
و ناظران مجلس باشد.

احسان ارکانی درباره آخرین انتخابات هیات رییسه مجلس که دوم خرداد برگزار می 
شود، اظهار داشت: به نظر می رسد هیات رییسه در سال سوم مجلس عملکرد قابل 

قبولی برای ارتقای جایگاه قوه مقننه داشت و لوایح مهمی را به سرانجام رساند.
عضو کمیسیون برنامه و بودجه مجلس با بیان اینکه اغلب نمایندگان از عملکرد هیات 
رییسه مجلس رضایت دارند، افزود: در انتخابات فردا ریاست قالیباف بر مجلس یازدهم 
تداوم می یابد و ترکیب هیات رییسه نیز به طور کلی حفظ می شود و شاهد تغییرات 

کمی در ترکیب اعضای هیات رییسه خواهیم بود.

اخبار

رئیس مجلس شورای اسلامی با اشاره به ویژگی های حکمرانی نو، حرکت مبتنی 
بر سنت های الهی و تکیه بر مردم را دو اصل مهم برای تغییر حکمرانی دانست و با 
تاکید بر این که پیروزی ما در دفاع مقدس با حضور مردم  بود و شهید سلیمانی نیز با 
تکیه بر مردم توانست با آمریکا بجنگد اظهارکرد: باید اعتقاد داشته باشیم که عرصه 
اقتصاد، تجارت بین الملل، سیاست تجاری و دیپلماسی کشور هم غیر از این نیست 

اما متأسفانه ما، مردم را از همه عرصه ها کنار گذاشته ایم.
محمدباقر قالیباف رئیس مجلس شورای اسلامی عصریکشنبه در گردهمایی 
رؤسای نمایندگی های جمهوری اسلامی ایران در خارج از کشور که با موضوع 
نقش آفرینی جمهوری اسلامی ایران در نظم جهانی در حال ظهور در وزارت امور 
خارجه برگزار شد، ضمن تبریک سالروز ولادت حضرت فاطمه معصومه)س( گفت: 
برگزاری این نشست یک فرصت استثنایی است چرا که در آینده نزدیک برنامه هفتم 
در دستور کار مجلس قرار می گیرد و جهت گیری های حداقل ۵ سال آینده کشور 

در جریان احکام آن رقم می خورد.
قدرت جمهوری اسلامی به مردمی بودن آن است

وی در ادامه با تأکید بر اینکه کشور نیازمند تحول است، اظهار کرد: یکی از چالش 
های جدی ما در داخل کشور، موضوعات اقتصادی و جنگ ترکیبی و ادراکی است 
که جهان سلطه به عنوان یک جنگ تمام عیار علیه ما رقم زده است لذا لازم است 
ما هم در مقابل طراحی دشمن، اقدام کنیم و طراحی دقیق داشته باشیم و سرمایه 

اجتماعی را افزایش دهیم.   
ضرورت اثبات کارآمدی دین در اداره جامعه

رئیس نهاد قانونگذاری کشورمان با بیان این که هر کسی که به وطن و خاک خود 
علاقه دارد باید یک کار انجام دهد و آن این است که در سایه جمهوری اسلامی 
کارآمدی دین در اداره جامعه را به اثبات برساند افزود: هرچه به جز این، تنها در حد 
حرف است و باید بدانیم که نمی توان در قدرت بود و فقط حرف زد بلکه امروز در 

قدرت هستیم که عمل کنیم و مشکلات مردم را برطرف کنیم.
وی افزود: امروز در حالی باید به حکمرانی نو توجه کنیم که هندسه نظم جهانی نیز 
در حال تغییر است و ما نیز در کانون این تغییرات قرار داریم و توجه کنیم که اگر امروز 
برای قرار گرفتن در یک موقعیت درست در نظم جهانی تلاش نکنیم، هم فرصت 

بزرگی را از دست داده ایم و هم به سمت یک تهدید بزرگ پیش می رویم.
موفقیت ما در موضوعات داخلی و خارجی در هم تنیده شده اند 

قالیباف در ادامه با بیان اینکه در حوزه حکمرانی در داخل، منطقه و بین الملل در 
یک پیچ تاریخی قرار داریم، تأکید کرد: وقتی از تحول در حکمرانی صحبت می کنیم 
درباره اندیشه های سیاسی و مبانی حاکمیت جمهوری اسلامی صحبت نمی کنیم 
چرا که ما تا آخر پای این مبانی ایستاده ایم و لذا حکمرانی نو به معنای این است که 
به موضوعات اجرایی روز جامعه در ابعاد مختلف تمرکز کنیم و نظام را به نحوی اداره 

کنیم تا نیازهای مادی و معنوی جامعه را پاسخ دهیم.
کشور،  از  خارج  در  اسلامی  جمهوری  های  نمایندگی  روسای  به  خطاب  وی 
تاکید کرد: امروز این موضوع یعنی حکمرانی در مسائل داخلی کاملا با حکمرانی 
ما در عرصه خارجی گره خورده است چنانچه موفقیت ما در عرصه خارجی کاملا 
به موضوعات داخلی ما گره خورده و این دو عرصه بیش از هر زمان دیگری در هم 

تنیده اند.
رئیس مجلس حکمرانی را نتیجه تلاقی دو عنصر تشخیص علمی و تصمیم 

سیاسی دانست و اظهار کرد: این در حالی که گاهی اوقات شاهد هستیم که هنگام 
تصمیم گیری، تشخیص علمی می دهیم اما به تصمیم سیاسی دقت نمی کنیم و 
صرفا می گوییم با کار کارشناسی، موضوع را علمی بررسی کردیم و گاهی نیز یک 
تصمیم سیاسی می گیریم اما به جوانب علمی و کارشناسی آن توجه نکرده ایم و در 

نهایت منجر می شود که وادادگی، تندروی و یا عوام فریبی صورت گیرد.
حکمرانی نو به معنای ابزار نو، روش نو و رویکردهای نو است

وی ادامه با اشاره به یکی از تاکیدات امام)ره( درباره حوزه اقتصاد مبنی بر این که 
دخالت دولت در بازار حرام است و باید اجازه دهد مردم خودشان بازار را مدیریت 
کنند اظهارکرد: مبانی ما در همه ابعاد مردم هستند و بنابراین زمانی که حرف از 
حکمرانی نو می زنیم یعنی با چه نوآوری و خلاقیتی بتوانیم یک رابطه تعاملی 

دوجانبه با مردم در همه شئونات داشته باشیم.
وی با بیان این که حکمرانی نو به معنای ابزار نو، روش نو و رویکردهای نو، است 
تاکید کرد: ما نباید از ظرفیت مردم در سیاست، اقتصاد و سایر حوزه ها به صورت 

مقطعی استفاده کنیم.
 سیاست تجاری نیاز به اصلاح دارد

وی در ادامه دیپلماسی اقتصادی را به معنای سیاست تجارت  دانست و گفت: 
درحال حاضر اقتصاد ما در عرصه تجارت محدود به فولاد، پتروشیمی و خام فروشی 
است درحالی که ضرورت دارد مزیت های خود را بیابیم و سیاست تجاری خود را 
اصلاح و در یک نگاه جدید تلاش کنیم تراز مجموعه تجارت ما در عرصه منطقه ای 

و بین المللی مثبت بوده و منفی نباشد.
متأسفانه مردم را در همه عرصه ها کنار گذاشته ایم

رئیس نهاد قانوگذاری کشورمان در ادامه با اشاره به ویژگی های حکمرانی نو، 
حرکت مبتنی بر سنت های الهی و تکیه بر مردم را دو اصل مهم برای تغییر حکمرانی 
دانست و با تاکید بر این که پیروزی ما در دفاع مقدس با حضور مردم  بود و شهید 
سلیمانی نیز با تکیه بر مردم توانست با آمریکا بجنگد اظهارکرد: باید اعتقاد داشته 
باشیم که عرصه اقتصاد، تجارت بین الملل، سیاست تجاری و دیپلماسی کشور هم 

غیر از این نیست اما متأسفانه ما، مردم را از همه عرصه ها کنار گذاشته ایم.
قالیباف بر همین اساس تصریح کرد: ذات، جوهره و قدرت جمهوری اسلامی در 
مردمی بودن آن است و باید عمیقا به این باور داشته باشیم قوت و قدرت اصلی ما 

قلب مردم است. 

رئیس مجلس شورای اسلامی : 

رییس سازمان حفاظت محیط زیست کشور:مردم را در همه عرصه ها کنار گذاشته ایم

رییس جمهور با دیپلماسی سیاسی و 
شخصا پیگیر حق آبه هیرمند است

معاون رییس جمهور و رییس سازمان حفاظت محیط زیست کشور با اشاره به  
آخرین وضعیت پیگیری حق آبه هیرمند اظهار کرد: ریاست جمهوری شخصا به این 

موضوع ورود کرده و امروز هم نشستی با مجموعه طالبان برگزار شد.
»علی سلاجقه« روز دوشنبه در بازدید از دومین دوره آموزشی محیط بانی که در 
مرکز آموزش محیط زیست و محیط بانی کشور مستقر در استان البرز برگزار شد، 
افزود: امیدواریم این مساله از لحاظ دیپلماسی سیاسی به سمت و سویی پیش 
برود که این حق آبه را دریافت کنیم. معاون رییس جمهور و رییس سازمان حفاظت 
محیط زیست کشور در ادامه یکی از دلایل اصلی برای خیزش گرد و غبار و ریزگرد از 
تالاب صالحیه البرز را متاثر از چرای شترهای بدون صاحب در این منطقه دانست و 
گفت: وزارت جهاد کشاورزی بایستی هر چه سریعتر به تکالیف خود برای ساماندهی 
و تعیین تکلیف این دام ها عمل کند. وی با بیان اینکه متاسفانه شاهد افزایش روز به 
روز این شترها هستیم، اظهار کرد: این شترها غالبا بدون صاحب هستند و همین 
ساماندهی آنها را با مشکل مواجه کرده است علاوه براینکه چرای بی رویه دامها در 

محدوده این تالاب نیز واقعا مشکل ساز شده است.
پساب ها ارزش افزوده پیدا کرده اند

سلاجقه گفت: در بحث تامین حق آبه این تالاب هم استان قزوین بیشترین نقش را 
دارد و تا کنون نشست های مشترکی در این خصوص برگزار شده و امیدواریم نتیجه بخش 
باشد. رییس سازمان حفاظت محیط زیست در خصوص مشکل پساب های شهرک 
صنعتی اشتهارد که سه استان البرز، قم و قزوین را درگیر کرده ، افزود: با توجه به کاهش 
نذورات جوی، پساب ارزش افزوده پیدا کرده و بنا بود تا بهمن سال گذشته تصفیه خانه 

این شهرک راه اندازی شود ولی گویا این اتفاق نیفتاده و شخصا پیگیری خواهم کرد.

رئیس کل دیوان محاسبات :

بانک مرکزی برای تأمین ارز دارو و 
کالاهای اساسی اهتمام ویژه کند

رئیس کل دیوان محاسبات گفت: یکی از موارد مهمی که بانک مرکزی باید روی 
آن تمرکز و اهتمام ویژه داشته باشد، موضوع تأمین ارز برای نیازهای ضروری همچون 

حوزه دارو، درمان و کالاهای اساسی است.
احمدرضا دستغیب رئیس کل دیوان محاسبات در دیدار رئیس کل بانک مرکزی 
با تاکید بر اینکه دیوان محاسبات همواره در کنار بانک مرکزی برای نظارت بهتر بر 
مجموعه های مختلف فعال است، گفت: نظارت بر عملکرد حوزه پولی و مالی در کشور، 
یکی از موضوعاتی است که همواره مد نظر دیوان قرار دارد. وی با اشاره به نامگذاری 
سال جاری با عنوان »مهار تورم؛ رشد تولید« از سوی رهبر معظم انقلاب، بیان کرد: 
انتخاب شعار سال از سوی رهبر انقلاب، وظایف نهادهای نظارتی همچون دیوان 
محاسبات کشور را سنگین تر می کند تا با دقت نظر در رسیدگی های خود، در راستای 
تحقق هرچه بیشتر مهار تورم و رشد تولید گام بردارند. دستغیب با تاکید بر ضرورت 
بررسی تخلفات و انحرافات در حوزه ارزی اظهار کرد: نباید اجازه دهیم که زمینه برای 
وقوع تخلف به وجود آید و ضروری است تا با اصلاح برخی رویه های نادرست که تا پیش 
از این معمول و مرسوم بوده، جلوی بروز این قبیل انحرافات را بگیریم. رئیس کل دیوان 
محاسبات با بیان اینکه نباید مردم در حوزه تأمین کالاهای اساسی و مایحتاج ضروری، 
مشکلی احساس کنند، عنوان کرد: یکی از موارد مهمی که بانک مرکزی باید بر روی آن 
تمرکز و اهتمام ویژه داشته باشد، موضوع تأمین ارز برای نیازهای ضروری همچون حوزه 
دارو، درمان و کالاهای اساسی است. وی ضمن تاکید بر لزوم نظارت بر شرکت های 
دولتی و شبه دولتی، گفت: دیوان محاسبات با دقت و جدیت در موضوع شرکت های 
دولتی و شبه دولتی ورود پیدا کرده است. دستغیب در پایان با اشاره به ضرورت آموزش 
مستمر افراد شاغل در دستگاه ها، بخصوص مسئولان اداری و مالی، خاطر نشان کرد: 
تلاش می کنیم تا با پالایش قوانین موجود، بسترهای فسادزا و زمینه های بروز تخلفات 

در دستگاه ها را کاهش دهیم.
 

رئیس کمیسیون امور داخلی کشور و شورا ها:

۷۵ درصد قانونی فعلی انتخابات
 مجلس اصلاح شد

رئیس کمیسیون امور داخلی کشور و شورا ها با بیان اینکه ۷۵ درصد قانون فعلی 
انتخابات مجلس اصلاح شد، گفت: اقدامات خوبی برای دفاع از حقوق داوطلبان از 

جمله رسیدگی به اعتراض آن ها صورت گرفته است.
محمد صالح جوکار درباره اصلاح قانون انتخابات عنوان کرد: براساس سیاست های 
کلی انتخابات که سال ۹۵ ابلاغ شد قانون انتخابات باید به طور حتم اصلاح می شد 
و در سه سال گذشته زحمت های زیادی برای بررسی و اصلاح این قانون کشیده شد.
وی افزود: قانون انتخابات نقص های مهمی داشت که در طول انتخابات گذشته 
این نقص ها روشن وشفاف شده بود و اگر اصلاح نمی شد برای انتخابات پیش رو 
مشکل ساز بود. رئیس کمیسیون امورداخلی کشور و شورا ها در ادامه گفت: ۷۵ 
درصد قانونی فعلی انتخابات اصلاح شد مثلا در مباحث مربوط به پیش ثبت نام؛ 
برگزاری انتخابات الکترونیکی و پیشگیری از جرم و تخلفات نقص هایی وجود داشت 
که در قانون اصلاح شد و می توان گفت سلامت انتخابات را تضمین می کند. جوکار 
در ادامه اظهار داشت: در بحث رقابت در این اصلاحیه آمده است که اعتراض و 
رسیدگی به اعتراض حق نامزد های انتخابات است و دلایل رد صلاحیت به صورت 
مکتوب به نامزد های انتخاباتی اعلام شود و در دفاع از حقوق داوطلبان اقدامات 

خوبی صورت گرفته است.
 

هشدار رئیس سازمان تعزیرات حکومتی به خودروسازان:

مصوبات شورای رقابت ملاک رسیدگی
 به پرونده های خودرویی است 

معاون وزیر دادگستری و رئیس سازمان تعزیرات حکومتی گفت: مصوبات شورای 
رقابت ملاک عمل تعزیرات در رسیدگی به پرونده های خودرویی است و روسای شعب 

در رسیدگی به این پرونده ها، بازگرداندن حق مردم را در اولویت قرار دهند.
احمد اصانلو روز دوشنبه در نشست ابلاغ دستورالعمل تحقق راهبرد سال در 
سازمان تعزیرات حکومتی با بیان اینکه قیمت گذاری شورای رقابت مبنای رسیدگی 
افزود: شورای رقابت اخیراً قیمت  به تخلفات فروش خودروهای مونتاژی است، 
خودروهای مونتاژ را ابلاغ کرد و بر این اساس از این پس ملاک عمل روسای شعب 
تعزیرات حکومتی مصوبات این شورا است. به گفته رئیس سازمان تعزیرات حکومتی، 
چنانچه خودروسازی در فروش از این ضوابط تبعیت نکند و خودرو را با قیمت بالاتری 
به فروش برساند، با گزارش شاکی خصوصی یا سازمان حمایت مصرف کنندگان و 

تولیدکنندگان با گرانفروشی آن برخورد می شود. 
اصانلو درباره نقش این سازمان در تحقق راهبرد »مهار تورم و رشد تولید«، گفت: 
یکی از زمینه هایی که تعزیرات حکومتی می تواند به رشد تولید کمک کند، این است 
که برای بررسی عفو و تقسیط شرکت ها و مراکز عمده که تخلف آنها محرز است، شرط 
افزایش تولید و عرضه به قیمت مصوب گذاشته شود و این گونه مردم بیشتر از جرائم 

تعزیرات حکومتی بهره مند شوند. 

 وزیر کشور: 

دو کمیته در حال تحقیق درباره 
ناآرامی های پاییز پارسال هستند

وزیر کشور اعلام کرد که دو کمیته مجزا در وزارت کشور و ریاست جمهوری در حال 
تحقیق درباره اتفاقات و ناآرامی های پاییز سال گذشته هستند.

احمد وحیدی درباره دستور آیت الله سید ابراهیم رئیسی رئیس جمهور درباره 
تشکیل کمیته رسیدگی به ناآرامی های سال گذشته اظهار کرد: کمیته ای که رئیس 
جمهور دستور تشکیل آن را صادر کرده در جای خود در حال انجام اقدامات لازم 

است.
 رئیس شورای امنیت کشور ادامه داد:  البته وزارت کشور نیز کمیته دیگری در این 
زمینه تشکیل داده که وظیفه آن بررسی اتفاقات رخ داده در پاییز سال گذشته است.

مهدی عرب صادق*

سخنگوی دولت گفت: یکی از گلایه های متداول و رایج 
این است که چرا برخی مدیران که سلیقه سیاسی دولت قبل 
بودند همچنان در این دولت هستند و ما متهم هستیم به 

این که چرا دولت فراجناحی است. 
علی بهادری جهرمی درباره زمان معرفی وزرای پیشنهادی 
جهاد کشاورزی و صمت گفت: دولت مثل نوبت های قبل در 
همان موعد قانونی که قانون اساسی مشخص کرده است، 

حتما مابقی وزرای پیشنهادی را معرفی خواهد کرد.
سخنگوی دولت با بیان این که ملاک معرفی همان ملاکی 
که از ابتدا بوده یعنی شایسته سالاری است، عنوان کرد: همه 

گزینه ها صرف نظر از سلایق سیاسی، گزینه هایی هستند که 
تجارب کافی را داشته، با گفتمان  کلان دولت همدل و هم 

راستا بوده و توان تخصصی اداره وزارت خانه را داشته باشند.
وی تاکید کرد: همه گزینه ها چه از منظر مدیریتی، فنی و 
تخصصی بحث و بررسی شده و می شوند و گزینه ای که نهایی 

شود، طبیعتا در همین چارچوب معرفی می شود .
دولت در انتخاب هایش سیاسی و جناحی عمل نمی کند 

بهادری جهرمی درباره این که انتقادی در جریان استیضاح 
برای  دولت  این که  بر  مبنی  شد  مطرح  صمت  قبلی  وزیر 
انتخاب وزرا جناحی عمل می کند و برخی این سوال را مطرح 

کردند که چرا افرادی انتخاب نمی کند که تخصص بیشتر در 
حوزه های مربوطه دارند، اظهار داشت: وزیر قبلی صنعت، 
معدن و تجارت که انتخاب شده بود، سابقه معاونت وزارتخانه 
را داشت، تخصص شان این حوزه بود و خودش فعال در این 
حوزه بود و از این منظر هم کارشناسان این حوزه هرگز این را 
زیر سوال نبردند. گلایه هایی به طور خاص در مورد صنعت 
خودرو داشتند، هرگز تخصص، سابقه و سلامت ایشان حتی 
از  سوی قاطبه نمایندگان مجلس که ایشان را استیضاح 
کردند، زیر سوال نرفته بود. همین رویه ای که در گذشته بوده 

در آینده هم خواهد بود. 

سخنگوی دولت: 
مابقی وزرای پیشنهادی را در موعد قانونی معرفی می کنیم 

نماینده مردم زرندیه و ساوه در مجلس گفت: مقام معظم رهبری همان سال اول 
فرمودند که خیلی سر و دست نشکنید برای جایگاه ها و هیات رئیسه ولی متاسفانه 
ما الان شاهد یک روند نادرستی هستیم، برخی مسائل در شأن مجلس انقلابی 

نیست.
حجت الاسلام محمد سبزی نماینده مردم ساوه و زرندیه در مجلس شورای اسلامی 
در گفت وگو با ایلنا، درخصوص انتخابات هیات رئیسه و در پاسخ به سوالی پیرامون 
رایزنی ها و لابی هایی که در این رابطه در جریان است، گفت: درخصوص انتخابات 
هیات رئیسه مجلس مقام معظم رهبری همان سال اول فرمودند که خیلی سر و 
دست نشکنید برای جایگاه ها و هیات رئیسه ولی متاسفانه ما الان شاهد یک روند 
نادرستی هستیم که الان شاید تعداد زیادی برای عضویت در هیات رئیسه داوطلب 
شده اند. وی ادامه داد: خب این مساله اتفاق خوبی نیست، نباید ما به دنبال چنین 
ئَاسَةَ هَلَک« یعنی کسی  مسائلی باشیم، امام صادق)ع( می فرمایند: »مَنْ طَلَبَ الرِّ
به دنبال ریاست طلبی باشد، هلاک می شود. عضو کمیسیون کشاورزی مجلس 
در ادامه عنوان کرد: بله یک زمانی افراد خاصی توانایی لازم، تجربه خوب و شرایط 
مناسب را دارند و بقیه هم اصرار می کنند که مثلا شما بیایید در هیات رئیسه باشید، 
این یک مساله دیگر است. اما اینکه خود طرف اقدام کند و به هر وسیله ای حالا با 

یک تبلت یا یک پک هدیه و یا موارد دیگر بخواهد رأی جمع کند، این کار خوبی 
نیست و واقعیت این است که در شأن مجلس انقلابی نیست. وی ادامه داد: الان 
هم همه شان می چرخند که »آقا به ما رأی بدهید« یکی می خواهد دبیر شود، یکی 
می خواهد ناظر شود. بعضی آدم را در رودربایستی قرار می دهند یا قسم می دهند 
و کارهایی که خیلی جالب نیست، انجام می دهند. سبزی همچنین تاکید کرد: به 
نظر من آن هایی که در خودشان این توانایی را می بینند و شبانه روز وقت می گذارند، 
بهتر است که اقدام کنند و داوطلب شوند، بالاخره این مساله یک مسئولیت است و 
مسئولیت هم امیرالمومنین)ع( می فرمایند امانتی در گردن تو است، این مسئولیت 
یک طعمه نیست، یک امانت است و روز قیامت هم باید پاسخگو باشی. وی افزود: در 
نتیجه من فکر می کنم سه شنبه که انتخابات است، دوستان عزیز ما یک مقداری در 
رفتار خودشان تجدیدنظر کنند، این رویه به نظر من در شأن مجلس انقلابی نیست.

نماینده مردم زرندیه و ساوه در پاسخ به این سوال که در بین هدایایی که مطرح 
است در این روزها اهدای تبلت شنیده شده و موارد دیگری از قبیل چادر هم مطرح 
بوده، گفت: والا ما که ندیدیم )می خندد( ولی خب بله حالا هرکسی براساس اینکه 
محصول استانش چه چیزی است ممکن است که هدیه بفرستد اما خب این ها کار 

خوبی نیست.

انتقاد یک نماینده از برخی تحرکات برای انتخابات هیات رئیسه:
رای جمع کردن با تبلت و هدیه در شأن مجلس انقلابی نیست

سپاه  اینکه  بر  تأکید  با  سلامی  سرلشکر  سردار 
همچنان ناشناخته است و سِر قدرت سپاه هم در همین 
ناشناختگی است گفت: اگر امروز در جنگ اقتصادی 
است، سپاه برای این جنگ ساختار سازی می کند و 
اگر در میدان جنگ نیابتی وارد شود، سپاه از دور قدرت 

می سازد.
فرمانده کل سپاه پاسداران پیش از ظهر روز )دوشنبه 
اول خرداد( در مراسم رونمایی ۲۲ جلد از کتب »سپاه 
در گذر انقلاب« گفت: آیات زیادی در قرآن وجود دارد 
که حقیقت سپاه را معرفی می کنند و سپاه هم بر پایه 

همین آیات الهی شاکله خود را شکل داده است.
بر  اساس  از  سپاه  افزود:  سلامی  سرلشکر  سردار 
نهاد مردان  این  و در  تقوا شکل گرفته است  سرشت 
سپاه  که  است  این  واقعیت  دارند.  حضور  پاکیزه ای 
تجسم این آیات است که خداوند قومی را برای دفاع از 
دینش برمی گزیند که خود را در مقابل مردم متواضع 

می بینند، اما در مقابل کفار سرسخت و نفوذ ناپذیرند.
فرمانده کل سپاه بیان کرد: خود سپاه به نظر من 
محصول تجربیات دردناک تاریخ اسلام و بخش هایی از 
تاریخ ایران است. امام راحل به عنوان یک اعجاز ذهنی 
همه عبرت های تاریخ اسلام را در نظر گرفت و به این 
نتیجه رسید که اسلام وقتی جاری می شود که حکومت 
تشکیل شود و بدون حاکمیت نمی توان قوانین اسلامی 
را پیاده و عزت مسلمین را احیا کرد. اسلام با قدرت 
خود  قدرت  این  و  می کند  پیدا  گسترش  و  می ماند 
نیازمند سازمان است. البته قدرت برخاسته از قلب ها 

و ایمان حقیقی مد نظر ما است.
سرلشکر سلامی با بیان اینکه ما برای از بین بردن 

قدرت  و  هستیم  قدرت  نیازمند  مستکبران  سیطره 
ضامن بقای ما است، تصریح کرد: ما به چشم دیده ایم 
که هیچ قدرت ضعیفی در جغرافیای جایگاهی ندارد و 
جهان امروز برای ضعفا جایگاهی وجود ندارد. ساخت 
قدرت برای امت در عرصه سیطره مستکبران، منطقی 
است که فلسفه اصلی وجودی سپاه را شکل می دهد. 
این هویت حقیقی سپاه است؛ نهادی که بر مبنای 
سرشت تقوای الهی و ایستادگی در برابر دشمن شکل 
سپاه  کرد:  عنوان  سپاه  کل  فرمانده  است.  گرفته 
همیشه در قلب حوادث بوده است و خود یک تاریخ 
مجسم است. سپاه منظومه ای از افکار و قاعده ها است 
برای رسیدن به اهداف متعالی و مقدس است. سپاه 
شکل سازماندهی شده ای از یک تفکر منحصربه فرد 
است. سپاه از هیبت ظاهری قدرت ها نمی هراسد و 
در چشم سپاه هیچ قدرتی جز قدرت خداوند دیده 
نمی شود. سپاه تجسم این حقیقت است که کبریایی از 
آن خداست و همه ما دون قدرت خدا تعریف می شوند. 
سپاه آموخته اول در قلب و ذهن پیروز بشود و بعد در 
می آن پیروز شود. سپاه سراسر فکر و اندیشه و قاعده 
است. سرلشکر سلامی سپاه را مانند آب جاری دانست 
و تأکید کرد: آب جاری همواره تغییر شکل می دهد، اما 
ماهیت خود را از دست نمی دهد. سپاه نیز چنین است 

و سیالیت و بن بست شکنی از ویژگی های سپاه است.
وی ادامه داد: کسی که از چیزی نترسد می تواند بر آن 
غلبه کند. سپاه از ابتدا با قوی ترین قهرمانان قدرتمند 
جهانی روبرو شده است. سپاه در ابتدا با یک جنگ که 
دارای آرایش همه قدرت های زمان بود روبرو شد. اما 
سپاه اراده همه قدرت ها را به اذن خداوند و حمایت های 

امام و مردم و همکاری ارتش نوین که آن هم در جنگ 
متولد شد و شاخصه ای از یک قدرت جدید است؛ در 

هم شکست و دشمن در هاضمه سپاه هضم شد.
الهی در چشم سپاه وجود  هیچ قدرتی جز قدرت 
ندارد فرمانده کل سپاه افزود: سپاه همچنان ناشناخته 
ناشناختگی  همین  در  هم  سپاه  قدرت  سِر  و  است 
است. هر اتفاقی می افتد خداوند راه غلبه را به سپاه یاد 
می دهد. اگر امروز در جنگ اقتصادی است سپاه برای 
این جنگ ساختار سازی می کند و اگر در میدان جنگ 
نیابتی وارد شود سپاه از دور قدرت می سازد. سپاه بلد 
است چگونه زیر دید و تیر دشمن قدرت بسازد و همواره 

یک قدرت جاری است.
سرلشکر سلامی تأکید کرد: سپاه نهادی است که با 
زمان رشد می کند، اما هندسه سپاه تغییر نمی کند و 

با ور ها و ارزش های سپاه ثابت می ماند.
فرمانده کل سپاه با بیان اینکه سپاه در جاری کردن 
برای  و  بوده دست  موفق  )عج(  زمان  امام  نائب  اوامر 
همین هم همیشه موفق بوده است، خاطرنشان کرد: 
سپاه در سپهر هدایت یک ستاره می شناسد و آن هم 
ولایت است. سپاه در این مسیر آموخته است باید تحت 
تعلیم و هدایت باشد تا موفق باشد، اما تا تحقق وعده ها 
از پا نمی نشیند و در سپاه امید موج می زند. سپاه مجمع 

نا امیدان نیست بله سپاه مامن امیدواران است.
از  سپاه  کرد:  تاکید  پایان  در  سلامی  سرلشکر 
آن مدرن تر  ابزار های  اما  آرمان های خود جدا نشده، 
شده است، اما نیروی انسانی مهم ترین رکن قدرت سپاه 
است. آنچه به آن تکیه می کنیم ایمان الهی فرزندان این 

ملت است.

فرمانده کل سپاه پاسداران:

سپاه می داند چگونه زیر دید دشمن، قدرت بسازد
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3 علت مهم ناباروری زوجین
 از دیدگاه طب سنتی

یک متخصص طب سنتی، نداشتن سبک زندگی سالم، کم خوابی و چاقی 
زوجین را از جمله علل مهم درشیوع ناباروری برشمرد.

الهام اختری،متخصص طب سنتی با بیان اینکه پایه و اساس طب ایرانی بر 
اصلاح سبک زندگی بنا شده است و توصیه هایی در جهت ارتقای سلامت زوجین 
قبل از بارداری دارد،گفت: دستورات حفظ سلامتی از دیدگاه طب ایرانی دارای 
شش بخش عمده است و آنچه در زندگی امروز تا حدود زیادی قابل مدیریت است 

نحوه   خوردن و آشامیدن افراد، ورزش روزانه و خواب است.
وی افزود: امروزه مبحث آب و هوا آن  چنان پیچیده شده است که به نظر می  رسد 
تا حدود زیادی مدیریت آن از دست زوجی که قصد بارداری دارند خارج شده  
است. به طور کلی زوجین باید توجه ویژه ای به دستورات سبک زندگی سالم داشته 

باشند که در کاهش شیوع ناباروری بسیار موثر است.
 این عضو هیأت علمی با اشاره به اینکه خواب یکی از اساسی  ترین مباحث 
برای زوجین جهت حفظ قدرت باروری در سنین جوانی است، تصریح کرد: شب 
بیداری از جمله مشکلاتی است که فرد را دچار ضعف اعضای اصلی، کاهش 
حافظه، چاقی شکمی، بدی رنگ و رو و ... می  کند. عادت به بیداری تا نیمه   شب 
و سپس خوابیدن تا نزدیک ظهر دردسرساز می  شود و افراد را در دراز مدت از دایره 
صحت خارج می  کند. توصیه اکید به خانواده  ها رعایت خواب خوب در ساعت 

مناسب در سال  های کودکی و نوجوانی و جوانی است.
اختری در ادامه با بیان بایدها و نبایدهایی درباره عادات غذایی و مضرات افزایش 
وزن بیان کرد: سبک خوردن و سبک نوشیدن آن  چنان با ادامه   سلامتی افراد گره 
خورده است که از جمله مهم ترین ارکان حفظ سلامتی نحوه   خوردن و آشامیدن 

است.
وی تصریح کرد: در طب سنتی درهم خوری و روی هم خوردن بسیار نهی شده 
است و از عوامل مهم ضعف اعضای اصلی بدن برشمرده شده است. ساده  ترین و 
مشخص  ترین عارضه   این نوع خوردن چاقی است و چاقی از عوامل شایع ضعف 
اسپرم و تخمک در زوج است. زوج چاق در معرض ناباروری هستند و چاقی ارتباط 

تنگاتنگی با افزایش شیوع ناباروری دارد.
این پزشک و متخصص طب ایرانی با اشاره به چاقی تدریجی برخی زوجین پس 
از ازدواج، بیان کرد؛ باید نسبت به عوارض این افزایش وزن هوشیار بود. بیمارانی 
که به درمانگاه طب سنتی با شکایت ناباروری مراجعه می  کنند و مثلا عنوان 
می  شود که ۱۰ سال، ۳ سال، ۷ سال است در حال درمان هستند و اضافه وزن 
قابل توجهی نیز دارند؛ اولین موردی که به ذهن پزشک می  رسد این جمله است 

که در این سال ها چرا برای اضافه وزن خود کاری نکرده  اند.
اختری رکن دیگر حفظ قدرت باروری را ورزش عنوان کرد و افزود: زوجی که 
پرخوری نمی  کنند، در ساعات مشخصی از روز و هفته به پیاده  روی، بازی  های دو 
نفره یا چند نفره مثل بدمینتون و والیبال می  پردازند و کوه پیمایی می  کنند از گزند 

آفات باروری در امان خواهند بود.
وی با تاکید بر اهمیت پیشگیری در طب ایرانی عنوان کرد: حواس مان باشد که 
اصول حفظ سلامتی از نگاه طب سنتی ایرانی همین چیزهایی است که هر لحظه 
با آن ها سروکار داریم و آنچنان به ما نزدیک هستند و در تار و پود زندگی ما سرشته 
شده  اند که یادمان می  رود و غافل می مانیم که تاثیر این موارد در طب پیشگیری آن 
چنان ارزشمند است که در دفتر کار هیچ پزشکی و در قفسه  های هیچ داروخانه  ای 

پیدایشان نخواهیم کرد.

12 توصیه ی ساده برای حفظ سلامت سالمندان

آلرژی به خمیر دندان چه علائمی دارد و 
چه باید کرد؟

حساسیت به خمیردندان مشکل شایعی نیست؛ اما به هرحال می تواند اتفاق 
بیفتد. آلرژی یا حساسیت به خمیردندان نوعی درماتیت تماسی است که باعث 

زخم، خارش و پوسته شدن داخل دهان و اطراف لب ها می شود.
به  آلرژی  عامل  اصلی ترین  معمولًا  نعنا  مثل  خمیردندان  طعم دهنده های   

خمیردندان هستند؛ اما ترکیبات دیگر نیز می توانند علت این اتفاق باشند.
علائم حساسیت به خمیردندان

. تورم لثه
. زخم دهان

. احساس خارش یا سوزش در اطراف دهان
. تحریک زبان

. خارش و پوسته شدن لب ها و پوست اطراف دهان
به  حساسیت  معمول  علائم  از  نیز  لب ها  شدید  خشکی  و  ترک خوردگی 

خمیردندان است که به نام چیلیتیس معروف است.
علت های واکنش آلرژیک به خمیردندان

درماتیت تماسی دو نوع است: تحریک کننده و آلرژیک. تفاوت این دو نوع 
درماتیت تماسی معمولًا به سختی تشخیص داده می شود و معمولًا تمایز مهمی 
نیست. بیشتر واکنش های آلرژیک نسبت به خمیردندان از نوع درماتیت تماسی 
آلرژیک هستند. هر دو ماده شیمیایی و طبیعی که برای افزودن طعم نعنا و دارچین 
و پونه به خمیردندان مورداستفاده قرار می گیرند، عامل بیشتر واکنش های آلرژیک 
نسبت به خمیردندان می باشند. ازآنجایی که بیشتر خمیردندان ها حاوی این 
طعم دهنده ها هستند به سختی می توان خمیردندانی پیدا کرد که مناسب فردی 

باشد که به خمیردندان حساسیت دارد.
دیگر ترکیبات خمیردندان که ممکن است باعث درماتیت تماسی شوند:

. کوکوآمیدو پروپیل بتائین )CAPB(، یک عامل کف ساز است
. پروپیلن گلیکول، یک نگهدارنده

. عصاره های گیاهی مثل روغن درخت چای که به کنترل باکتری ها در دهان 
کمک می کند

. پارابن، یک نگهدارنده
در بعضی از خمیردندان ها از گلوتن نیز به عنوان غلظت دهنده استفاده می شود 
که ممکن است در برخی از افرادی که به گلوتن حساس هستند ایجاد واکنش 
آلرژیک نماید. به ندرت فلوراید موجود در خمیردندان نیز می تواند واکنش آلرژیک 

ایجاد کند. آلرژی به فلوراید بی نهایت غیرمعمول است.
آلرژن های موجود در دیگر محصولات دهان و دندان

درماتیت تماسی دهان می تواند ناشی از دیگر محصولات دهان و دندان نیز 
باشد، مانند دهان شویه، آدامس، بالم لب و رژلب. فلزاتی که در دندانپزشکی به 
کار می روند نیز می توانند درماتیت تماسی در دهان ایجاد کنند، مثل جیوه، کروم، 

نیکل، طلا، کبالت، برلیوم و پالادیوم.
درمان حساسیت به خمیردندان

بهترین راه درمان حساسیت به خمیردندان، اجتناب از مواد شیمیایی است 
که باعث آلرژی تان می شوند. بسیاری از افرادی که به طعم دهنده های مصنوعی 
خمیردندان ها حساسیت دارند می توانند از خمیردندان هایی استفاده کنند که در 
آنها طعم دهنده های طبیعی به کاررفته است. همچنین شاید لازم باشد این افراد 
از خمیردندان هایی استفاده کنند که در آنها از طعم های کمتر رایج خمیردندان 
استفاده شده است، مثل انبه یا تمشک. به گزارش وب گاه تبیان، استفاده 
طولانی مدت از استروئیدهای موضعی روی صورت نیز باید اجتناب کنید؛ زیرا 

استروئیدها می توانند باعث عوارض جانبی شدید و دائمی شوند.
زخم های دهان، تورم لثه ها و تحریک زبان نیز باید با کورتیکواستروئیدهای 
سیستمیک )قرص یا آمپول( و یا با دهان شویه های استروئیدی که ترکیبی ساخته 

می شوند مداوا شوند.
چه خمیردندان هایی کمتر احتمال دارد باعث علائم آلرژیک شوند؟

اطلاعات روی خمیردندان را بخوانید تا از آلرژن هایی که می شناسید دوری 
کنید. می توانید از خمیردندان های طبیعی استفاده کنید؛ اما حتی برخی از این 
نوع خمیردندان ها نیز طعم دهنده هایی دارند که می توانند واکنش ایجاد کنند. 

اگر بسیار حساس هستید خمیردندانی پیدا کنید که هیچ طعم دهنده ای ندارد.
آیا تورم زبان از علامت های واکنش آلرژیک به خمیردندان است؟

اغلب تورم زبان نشانهٔ یک واکنش آلرژیک است اما می تواند یک واکنش غیر 
آلرژیک نسبت به یک دارو نیز باشد. آسیب به زبان، مثلًا سوختن زبان یا گازگرفتن 

آن نیز می تواند باعث تورم و التهاب زبان شود.
آیا خمیردندان با عصاره های گیاهی برای دندان ها مفید است؟

خواص  دارای  گیاهی  عصاره های  از  بعضی  می دهد  نشان  پژوهش ها  بله 
آنتی باکتریال بیشتر و قوی تری نسبت به خمیردندان های معمولی فلوراید دار 
می باشند و ضمناً بی ضرر و مؤثرند. اما برخی از افراد نسبت به عصاره های گیاهی 

مانند روغن درخت چای نیز حساسیت دارند.

قبل از خواب به این میوه لب نزنید
بهترین زمان برای خوردن هندوانه ساعت ۱۲ تا ۱۳ و زمانی است که دستگاه 
گوارش بیشترین فعالیت را دارد. اما توصیه می شود این میوه را در شب و پیش از 

به بستر رفتن مصرف نکنید.
به گزارش بهداشت نیوز، هندوانه به دلیل داشتن سطح قابل توجهی از آب، 
می تواند کم آبی بدن در طول روزهای گرم تابستان را جبران کند. همچنین به 
دلیل دارا بودن ریزمغذی ها، هندوانه گزینه ای مناسب برای مصرف به عنوان میان 
وعده است. اما دانشمندان هندی می گویند مصرف هندوانه در شب برای بدن 
مضر است. در حقیقت ۹4 درصد هندوانه را آب تشکیل می دهد. برخی افراد 
عادت دارند در وعده شام یک غذای سبک مانند نان، هندوانه و پنیر میل کنند. 
هندوانه میوه ای خوشمزه و دارای مواد مغذی است، اما توصیه می شود این میوه 
را در شب و پیش از به بستر رفتن مصرف نکنید. یکی از متخصصان هندی در این 
باره می گوید: »در حقیقت هندوانه کمی  اسیدی است و اگر در شب مصرف شود 
می تواند با ایجاد اختلال در دستگاه گوارش، باعث کند شدن روند هضم غذا در 
زمانی که فرد تحرک کافی ندارد شود. بهترین زمان برای خوردن هندوانه ساعت 
۱۲ تا ۱۳ و زمانی است که دستگاه گوارش بیشترین فعالیت را دارد.« هندوانه 
کمی اسیدی است و اگر در شب مصرف شود می تواند با ایجاد اختلال در دستگاه 
گوارش، باعث کند شدن روند هضم غذا در زمانی که فرد تحرک کافی ندارد شود.

اصلی ترین دلایل برای نخوردن هندوانه قبل از خواب
۱- مصرف هندوانه در شب باعث بروز مشکلات گوارشی و در راس آن »سندروم 
روده تحریک پذیر« می شود. این موضوع می تواند باعث ناراحتی معده در روز بعد 

شود.
۲- به دلیل آن که هندوانه دارای میزان قابل توجهی قند طبیعی است، مصرف 

آن در شب می تواند در برخی افراد باعث چاقی شود.
۳- هندوانه دارای حجم بالایی از آب است. این موضوع بدان معناست که 
خوردن آن پیش از خواب، فرد را مجبور به مراجعه مکرر به سرویس بهداشتی در 
طول شب خواهد کرد. این موضوع کیفیت خواب فرد را کاهش می دهد و باعث 
احساس خستگی در روز بعد می شود. 4- مصرف هندوانه در شب می تواند باعث 

بروز مشکلات گوارشی مانند اسهال یا یبوست در فرد شود.

18 نکته موثر برای از بین بردن چربی شکم

اگرچه از دست دادن چربی ناحیه شکم می تواند دشوار باشد، اما اگر 
به دنبال کاهش چربی اضافی شکم هستید، چندین کار موثر وجود دارد 

که می توانید انجام دهید.
داشتن چربی اضافی شکم می تواند بر سلامتی تأثیر منفی بگذارد. 
چربی احشایی یک عامل خطر اصلی برای دیابت نوع ۲، بیماری قلبی 
و سایر موارد است. بسیاری از سازمان های بهداشتی از شاخص توده 
بدنی )BMI( برای طبقه بندی وزن و پیش بینی خطر بیماری متابولیک 
و وزن  از قد  با استفاده  این حال، BMI فقط  با  استفاده می کنند. 
محاسبه می شود و ترکیب بدن یا چربی احشایی را در نظر نمی گیرد. 
اگرچه از دست دادن چربی از این ناحیه می تواند دشوار باشد، اما اگر به 
دنبال کاهش چربی اضافی شکم هستید، چندین کار موثر وجود دارد 

که می توانید انجام دهید.
مقدار زیادی فیبر محلول بخورید :فیبر محلول آب را جذب می کند 
و ژلی را تشکیل می دهد که به کاهش سرعت غذا در هنگام عبور از 
سیستم گوارش شما کمک می کند. مطالعات نشان می دهد که این 
فیبر ممکن است با کمک به احساس سیری باعث کاهش وزن شود، 
بنابراین به طور طبیعی کمتر غذا می خورید . علاوه بر این ، فیبر محلول 
ممکن است به کاهش چربی شکم کمک کند . منابع عالی فیبر محلول 

عبارتند از : میوه ، سبزیجات ، حبوبات ، جو دوسر ، جو.
به  کمک  برای   : کنید  خودداری  ترانس  چربی  حاوی  غذاهای  از 
کاهش چربی شکم، برچسب مواد تشکیل دهنده را با دقت بخوانید و از 

محصولات حاوی چربی ترانس دوری کنید.  اغلب به عنوان چربی های 
نیمه هیدروژنه ذکر می شوند.

نوشیدنی الکلی ننوشید: مصرف الکل با افزایش چربی شکم مرتبط 
است. اگر می خواهید وزن کم کنید، از مصرف الکل کاملًا پرهیز کنید.

از یک رژیم غذایی با پروتئین بالا استفاده کنید :پروتئین یک ماده 
مغذی بسیار مهم برای کنترل وزن است. مصرف زیاد پروتئین باعث 
افزایش ترشح هورمون سیری پپتید YY می شود که باعث کاهش 
اشتها و افزایش سیری می شود . پروتئین همچنین سرعت متابولیسم 
شما را افزایش می دهد و به شما کمک می کند تا توده عضلانی را در 
طول کاهش وزن حفظ کنید . حتماً در هر وعده غذایی از یک منبع 
پروتئین خوب استفاده کنید، مانند : گوشت ، ماهی ، تخم مرغ ، لبنیات 

، پروتئین آب پنیر ، لوبیا.
سطح استرس خود را کاهش دهید : استرس می تواند با تحریک 
غدد فوق کلیوی برای تولید کورتیزول، که به عنوان هورمون استرس نیز 

شناخته می شود، چربی شکمی را افزایش دهد.
غذاهای شیرین زیاد نخورید : مصرف بیش از اندازه شکر می تواند 
منجر به افزایش چربی شکم شود. حتی قندهای طبیعی مانند عسل 

واقعی نیز باید در حد اعتدال مصرف شوند.
انجام تمرینات هوازی : ورزش هوازی یک روش موثر کاهش وزن 
است. مطالعات نشان می دهد که به ویژه در کاهش چربی شکم و چربی 

کلی بدن موثر است.

کربوهیدرات ها را کاهش دهید، به خصوص کربوهیدرات های تصفیه 
شده : مصرف کربوهیدرات خود را کاهش دهید یا کربوهیدرات های 
تصفیه شده را در رژیم غذایی خود با منابع کربوهیدرات سالم، مانند 

غلات کامل، حبوبات، یا سبزیجات جایگزین کنید.
انجام تمرینات مقاومتی : تمرینات قدرتی می تواند یک استراتژی 
مهم کاهش وزن باشد و ممکن است به کاهش چربی شکم کمک کند. 
مطالعات نشان می دهد که در ترکیب با ورزش هوازی حتی موثرتر است.
نوشیدنی های شیرین شده با شکر را محدود کنید : مثل نوشابه ، چای 

شیرین و ...
خواب آرام زیادی داشته باشید : حداقل ۷ ساعت در شب بخوابید و 

مطمئن شوید که خواب با کیفیت و کافی دارید.
میزان مصرف غذا و ورزش خود را پیگیری کنید : اگر به دنبال کاهش 

وزن هستید، داشتن دفتر ثبت غذایی کمک کننده است .
هر هفته ماهی بخورید : ماهی سرشار از پروتئین با کیفیت بالا و چربی 
های امگا ۳ هستند که می تواند از شما در برابر بیماری های مزمن 

محافظت کند.
برخی شواهد نشان می دهد که این چربی های امگا ۳ ممکن است 
به کاهش چربی احشایی نیز کمک کنند. ۲ تا ۳ وعده ماهی در هفته 
مصرف کنید. انتخاب های خوب عبارتند از: ماهی سالمون ، شاه ماهی 

، ساردین ، ماهی خال مخالی.
مصرف آب میوه را محدود کنید

غذاهای پروبیوتیک بخورید یا مکمل های پروبیوتیک مصرف کنید . 
پروبیوتیک ها باکتری هایی هستند که در برخی غذاها و مکمل ها یافت 
می شوند. آنها ممکن است مزایای سلامتی داشته باشند، از جمله 
کمک به بهبود سلامت روده و تقویت عملکرد سیستم ایمنی .در حالی 
که پروبیوتیک ها ممکن است برای کاهش وزن مفید باشند، تحقیقات 
بیشتری مورد نیاز است. مهم است که قبل از افزودن پروبیوتیک ها یا 
سایر مکمل ها به برنامه روزانه خود، با پزشک مشورت کنید. محققان 
دریافته اند که انواع مختلفی از باکتری ها در تنظیم وزن نقش دارند و 
داشتن تعادل مناسب می تواند به کاهش وزن از جمله کاهش چربی 

شکم کمک کند.
روزه متناوب را در نظر بگیرید . روزه متناوب یک الگوی غذایی است 
که بین دوره های غذا خوردن و روزه داری متناوب می شود. مطالعات 
نشان می دهد که ممکن است یکی از موثرترین راه ها برای کاهش وزن 

و چربی شکم باشد.
چای سبز بنوشید : چای سبز حاوی کافئین و آنتی اکسیدان اپی 
گالوکاتچین گالات )EGCG( است که به نظر می رسد متابولیسم را 
افزایش می دهد. اگرچه تحقیقات بیشتری مورد نیاز است،اما نوشیدن 
منظم چای سبز با کاهش وزن مرتبط است. با این حال، احتمالًا این 
روش به تنهایی مؤثر نیست و بهترین راه ترکیب با ورزش و همراه با سایر 

توصیه هاست.
سبک زندگی خود را   از حالت فعالیت بدنی پایین به حالت فعالیت 

بدنی بالا تغییر دهید. 



سه شنبه-2 خرداد ماه 1402-    سال بیست  وششم -   شماره 45732

مدیرکل تامین اجتماعی استان قم خبرداد:

فراخوان انتخاب بازنشستگان نمونه
 تامین اجتماعی قم 

انتخاب  و یکمین دوره  تامین اجتماعی استان قم گفت: فراخوان بیست  مدیرکل 
بازنشسته، همسر بازمانده و از کار افتاده کلی نمونه هم زمان با سراسر کشور در این استان 

نیز اعلام شد. 
محمد عاشوری در گفت وگویی افزود: سازمان تامین اجتماعی در نظر دارد به مناسبت 
و  تکریم  فرهنگ  ترویج  به منظور  و  بازنشستگان  تکریم  و  خانواده  روز  ذی الحجه   ۲۵
ارج گذاری به مقام ارزشمند بازنشستگان، همسران بازمانده و از کارافتادگان کلی نمونه، 
به عنوان اسوه های صبر و استقامت و خردورزی در جمع خانواده و جامعه، نسبت به 

انتخاب و تجلیل این قشر اقدام کند.
سایر  و  متوفی  بیمه شده های  بازمانده  همسران  کارافتادگان،  از  کرد:  اضافه  وی 
مستمری بگیران تحت پوشش این سازمان بیمه گر می توانند برای قرارگرفتن در فهرست 

برگزیدگان، با تکمیل کردن فرم های خوداظهاری در این فراخوان شرکت کنند.
وی ادامه داد: هر ساله در آستانه ۲۵ ذی الحجه »روز خانواده و تکریم بازنشستگان« 
تعدادی از مستمری بگیران از بین مستمری بگیران استان متقاضی می شوند تا پس از 
انجام چندین مرحله بررسی توسط کارشناسان سازمان تامین اجتماعی، از بین آن ها 

چند نفر به عنوان افراد نمونه مورد تقدیر قرار گیرند.
عاشوری بیان کرد: بر اساس دستورکار اجرایی انتخاب بازنشستگان و مستمری بگیران 
نمونه، کمیته های استانی مربوطه مطابق برنامه زمان بندی شده تشکیل و مستمری بگیران 

نمونه بر اساس ضوابط مشخص شده انتخاب می شوند.
وی داشتن سابقه پرداخت حق بیمه، پیشرفت های تحصیلی در زمان بازنشستگی، 
تدریس در مراکز رسمی آموزشی در دوران بازنشستگی، موفقیت در رقابت های فرهنگی، 
علمی و ورزشی، خلق آثار فرهنگی، هنری و علمی در دوران بازنشستگی را از شاخص های 

انتخاب مستمری بگیران نمونه عنوان کرد.
وی افزود: تربیت فرزندان شایسته نیز از دیگر شاخص های انتخاب مستمری بگیران 
نمونه است که مدارک تحصیلی فرزندان، موفقیت فرزندان در رقابت های ورزشی، علمی و 

هنری در این حوزه مورد توجه قرار می گیرد.
مدیرکل تامین اجتماعی قم یادآور شد: ارائه پیشنهاد یا خدمات مبتنی بر تجربیات 
موثر به دستگاه های اداری و اجرایی کشور در دوران بازنشستگی و ارائه پیشنهادهای 
موثر در بهبود کیفیت ارائه خدمات به مخاطبان سازمان تامین  اجتماعی و همچنین ارائه 
پیشنهادهای موثر در رفع چالش های این سازمان بیمه گر نیز از دیگر ضوابط انتخاب 

بازنشستگان نمونه محسوب می شود.
وی همچنین بیان کرد: کارآفرینی و ایجاد اشتغال در دوران بازنشستگی نیز از دیگر 

شاخص های مورد توجه در انتخاب مستمری بگیران به شمار می رود.
وی گفت: در رابطه با همسران بازمانده بیمه شده های متوفی نیز علاوه بر معیارهای 
قبلی، مواردی از قبیل تعداد فرزندان تحت تکفل، موفقیت تحصیلی همسر بازمانده و 
تحت تکفل یا در قید حیات بودن پدر و مادر بیمه  شده متوفی نیز مورد توجه قرار گرفته 

است.
عاشوری یادآور شد: از بین متقاضیانی که در مهلت تعیین شده ثبت نام می کنند، یک 
نفر کارگر بازنشسته، یک نفر از جمع کارکنان بازنشسته تامین اجتماعی، یک نفر نیز از 
بین همسران بازماندگان کارگر فوت شده، همچنین یکی از همسران بازمانده کارکنان و 
یک نفر نیز از جمع از کارافتادگان و در مجموع پنج نفر به عنوان برگزیدگان نهایی انتخاب 

خواهند شد.
وی آخرین فرصت تعیین شده برای ثبت نام نامزدها را پایان وقت اداری روز شنبه بیستم 

خردادماه جاری عنوان کرد.
به گفته وی، مستمری بگیران تامین  اجتماعی قم می توانند برای دریافت فرم  ثبت نام 
به شعب دریافت کننده مستمری خود و یا سایت اینترنتی اداره کل تامین اجتماعی این 
استان به آدرس www.qom.tamin.ir مراجعه کنند و پس از دریافت و تکمیل فرم مربوطه 

آن را به همراه مدارک مورد نیاز به شعب تامین  اجتماعی قم ارائه دهند.
 

رئیس پلیس راهور فراجا درقم:

سالانه ۱۸ هزار نفر تلفات جاده ای داریم
رئیس پلیس راهور فراجا گفت: سالانه ۱8 هزار نفر تلفات جاده ای داریم که بسیاری از 
جانباختگان نیز از غیر سالمندان هستند که این حوادث تبعات بسیاری برای خانواده ها 

و جامعه در پی دارد.
سردار سید کمال هادیان فر یکشنبه شب در اجتماع بزرگ دختران در حرم حضرت 
معصومه)س( در قم افزود: تقریبا همه 8۵ میلیون جمعیت ایران یا عابر پیاده، یا سرنشین 

و یا راننده وسیله نقلیه هستند.
وی همچنین اضافه کرد: حدود نیمی از این جمعیت را زنان تشکیل می دهند.

وی با بیان اینکه آنچه که ما نگران آن هستیم حوادث ترافیکی است افزود: سالانه بالغ 
بر ۱8 هزار تَن جان خود را از دست می دهند و جمعیت فعال کشور که بین ۱۵ تا ۳۵ سال 

قرار دارند نیز از بیشترین جانباختگان این حوادث به شمار می آیند.
فرمانده راهور کشور با تاکید بر اهمیت توجه جدی به مسائل آموزشی و فرهنگی ترافیک 
گفت: یکی از اقدام های موثر صورت گرفته، ایجاد همیاران پلیس بود، که ۱۱ میلیون 

جمعیت نونهال در قالب این طرح در زمینه انضباط بخشی ترافیک انجام وظیفه کردند.
وی بیان داشت: خیلی از بانوانی که امروز در جامعه فعالیت می کنند، در سال های دهه 

8۰ همیار پلیس بودند.
هادیان فر با بیان اینکه تصادف ها خسارت های مالی و معنوی زیادی برای کشور دارد 
گفت: عامل انسانی فارغ از وسیله نقلیه و راهی که خودروها در آن آمد و شد می کنند، 

نقش تعیین کننده ای ایفا می کند.
وی همچنین موضوع مدیریت و قوانین بازدارنده در تصادف ها را مورد توجه قرار داد و 

گفت: عامل انسانی جدی ترین وسیله است که باید توجه کنیم.
وی یادآور شد: کشورهای توسعه یافته، بهترین گامی که در راستای کاهش حوادث 

رانندگی برداشته اند، توجه به نقش عامل انسانی به عنوان یک نقش انکارناپذیر است.
سردار هادیان فر در بخشی از سخنان با اشاره به اینکه فضای مجازی یکی از عرصه های 
فعالیت دشمن است گفت: دشمن در این فضا برای تسلط بر ادراک و ذهن جوانان و 

نونهالان برنامه های گسترده ای را پیش بینی کرده است.
این مقام فراجا خاطرنشان کرد: دشمن می خواهد با تسلط بر فضای مجازی، شرایط 
را به گونه ای پیش ببرد، که دست حاکمیت ها و دولت ها در حوزه فرهنگ و آموزش کوتاه 

شود. وی گفت: ما باید با مدیریت کردن این فضا بر آن مسلط شویم و فائق بیاییم.
وی ادامه داد: باید به فضای مجازی که به ظاهر تخیلی و غیرقابل باور است، به عنوان 

یک فضای واقعی نگاه کنیم.
وی با تاکید بر اینکه جوانان از نقشه های شوم دشمن در فضای مجازی آگاهی پیدا 
کنند گفت: نباید از شیطنت دشمن در این فضا غافل شوند، چرا که دین و اعتقاد و تمام 

ارزش های حائز اهمیت به ویژه حجاب را هدف قرار داده است
کرامت،  دهه  روز  نخستین  و  معصومه)س(  حضرت  سعادت  با  میلاد  با  همزمان 
گردهمایی بزرگ دختران موسوم به بهترین دختر دنیا با حضور برخی فرماندهان نیروی 

انتظامی کشور در شبستان حضرت زهرا)س(، حرم حضرت معصومه برگزار شد.
در این آیین چند تَن از دختران شهیدان فراجای کشور تجلیل شدند.

 
دبیر چهل یکمین مراسم سالگرد فتح خرمشهر خبرداد:

۱۹۱ شهید قمی برای عملیات
 آزادسازی خرمشهر 

دبیر چهل یکمین مراسم سالگرد فتح خرمشهر گفت: استان قم ۱۹۱ شهید در عملیات 
آزادسازی خرمشهر تقدیم نظام اسلامی کرده است.

حجت الاسلام لقمان پور با بیان اینکه لشکر ۱۷ علی بن ابیطالب در عملیات بیت 
المقدس از سه محور در آزادسازی خرمشهر کمک کرده است افزود در مجموع یک ۱۹۱ 
شهید قمی از سپاه، ارتش، بسیج و دیگر نیرو ها در عملیات فتح خرمشهر تقدیم نظام 

اسلامی شده است.
حجت الاسلام لقمان پور با اشاره به اینکه ویژه برنامه های سالگرد سوم خرداد با شعار 
ما متحدیم برنامه ریزی و اجرا می شود گفت برگزاری صبحگاه مشترک نیرو های مسلح، 
رژه موتوری، نمایشگاه دستاورد های هوافضا، تجلیل از پیشکسوتان و دلاور مردان 
عملیات آزادسازی خرمشهر، غبارروبی مزار شهدا و مسابقه کتابخوانی از جمله این 

برنامه هاست.
وی افزود امسال به همین مناسبت مراسم تجلیل از پرچمداران انقلاب و دفاع مقدس در 

باغ موزه انقلاب اسلامی و دفاع مقدس تهران برگزار می شود.
لقمان پور ادامه داد در دوران هشت سال دفاع مقدس ۵۱ نقطه از استان قم توسط 
رژیم بعث عراق بمباران و موشک باران شد که در این هفته از خانواده های این ایثارگران 

تجلیل می شود.

پابرجایی  نتیجه  اقتصاددان  یک  گفته  به  اشتراکی  خانه های  پدیده  گسترش 
مشکلات۵۰ ساله در حوزه مسکن است؛ پدیده ای که از دید یک فعال مدنی، سراسر 

منفی است و پیامدهایی به شدت مخرب در خانواده و جامعه برجای می گذارد.
توسل مستاجران به مسکن اشتراکی موضوعی است که با در رفتن فنر قیمت املاک و به 
دنبال آن اجاره بها، دارد عادی می شود حال آنکه چندی پیش سوژگی اش در آپارتمان های 
کم متراژ، چشم بسیاری از مخاطبان رسانه ها و شبکه های اجتماعی را از تعجب گرد 
می کرد. با چند جست وجو در اپلیکیش دیوار می توان متوجه حجم گسترده ای از آگهی ها 
در خصوص مسکن اشتراکی شد. با وجود اینکه مسکن اشتراکی یک مساله آشنا و با 
سابقه ای دیرینه است اما در شرایط کنونی که زیست اجتماعی جامعه تغییر پیدا کرده، 

افزایش اینگونه سکونت ها می تواند آسیب هایی زیادی به دنبال داشته باشد.
ستاریان: تولید مسکن برعهده بخش خصوصی و نیازمند جذب سرمایه گذار است. 
در این جا مشکل در روابط و ابزارهای مالی است که بتوانند این اعتبارها را از یکدیگر 
جذب کنند و در فرایند تولید قرار دهنداز آنجایی که یکی از علت های اصلی گسترش 
این پدیده، افزایش قیمت مسکن و به دنبال آن افزایش نرخ اجاره بهاست که پیامدهای 
اجتماعی هم به دنبال دارد، در این خصوص با »بیت الله ستاریان« استاد دانشگاه و 
کارشناس مسکن و »سیدحسن موسوی چلک« رئیس انجمن مددکاران اجتماعی 

ایران گفت وگویی انجام دادیم.
گسترش خانه اشتراکی به دلیل بیشترشدن خانوارها از خانه ها

ستاریان در ابتدای مصاحبه به نرخ املاک اشاره می کند و می گوید: قیمت مسکن 
روز به روز در حال افزایش است و نتیجه این اتفاق مهاجرت معکوس منفی است که 
بر سرخوردگی و از بین رفتن توان و قدرت زندگی در یک منطقه دلالت دارد. مسکن 
بزرگترین پارامتر و مساله یک خانوار است و بیش از 4۵ تا ۵۰ درصد محتوای سبد 
خانوار را به خود اختصاص می دهد. وقتی خانواده ای ناتوان در تهیه این ضرورت مهم 

باشد به چادرنشینی، خانه های اشتراکی و غیره رو می آورد.
 این کارشناس مسکن معتقد است که تعداد خانوارها نسبت به واحدهای مسکونی 
بیشتر شده است و سالانه بیش از ۷۰۰ هزار ثبت ازدواج داریم. مسکن اشتراکی پیش 
از این ها هم وجود داشته است. خانه هایی همچون کاروانسرا با چند اتاق، آشپزخانه و 
سرویس بهداشتی مشترک که خانواده ها در آن زندگی می کردند اما امروزه این وضع 
در شکل جدیدش در حال گسترش است و باعث کاهش کیفیت زندگی ها شده است.

مسکن استیجاری، مسکن اجتماعی، مسکن مهر و ... پابرجایی مشکل 
پنجاه ساله مسکن در ایران

 ستاریان با بیان اینکه ما هر سیاست گذاری در هر حوزه مسکن داشته باشیم بعد از 
۱۵ تا ۲۰ سال نتیجه اش را خواهیم دید، توضیح می دهد: ما فرصت های حوزه مسکن 
را از دست داده ایم و امروزه با بحران بسیار بزرگی در این باره مواجهه شده ایم. اگر از 
امسال سالی یک میلیون مسکن از آسمان بیاید و در ایران قرار بگیرد ما ۶ سال دیگر 

نتیجه اش را خواهیم دید.
ستاریان: امروز به مستاجرها پول پیشتر بدهید، کم کم صاحب خانه ها اجاره را بیشتر 

می کنند به طوری که سال بعد باید چند برابر این را بدهید.
تولید چهار میلیون مسکن در چهار سال  به طرح  اشاره  با  این استاد دانشگاه 
می پرسد: این حجم فراتر از یک ابرپروژه است و باید به این اندیشید که در این دو سال 
چقدر پروسه مربوطه پیشرفت داشته و با این روش ها و این برنامه ها چه میزانی از این 

هدفگذاری را می توان محقق کرد؟
وی می افزاید: مشکل ما در حوزه مسکن به چند سال پیش از انقلاب بازمی گردد. 
بعد از انقلاب به علت دگرگونی های به وجود آمده این مشکلات ابعادی تازه یافته 
است. ۵۰ سال است که با این مساله دست و پنجه نرم می کنیم. مسکن مهر، مسکن 
استیجاری و غیره برای جامعه ما نیست برای جوامعی است که مشکل مسکن در 
آن حل شده و فقط دهک های خیلی پایین که تعداد بسیار کمی هستند، در تهیه 
مسکن ناتوانند و در این شرایط دولت دست به کار می شود و با امکانات سخت تری، 
مسکن را در اختیار آن ها قرار می دهد و آن ها را مسکن استیجاری، مسکن اجتماعی، 
مسکن مهر و غیره می نامد. ستاریان با بیان اینکه در هیچ کجای دنیا دولت نمی تواند 
بیش از مقدار اندکی مسکن تولید کند، توضیح می دهد: تولید مسکن برعهده بخش 
خصوصی و نیازمند جذب سرمایه گذار است. در اینجا مشکل در روابط و ابزارهای 
مالی است که بتوانند این اعتبارها را از یکدیگر جذب کنند و در فرایند تولید قرار دهند. 
مسکن مهر بازار را آشفته کرد و باعث رکود بازار شد. پس ما نمی توانیم آن را با یک سال 
مقایسه کنیم بلکه باید چشم انداز ۵ یا ۶ ساله به آن داشته باشیم. ما شاهد این بودیم 
که قیمت مسکن با ساخت مسکن مهر مدت کوتاهی کاهش پیدا کرد و رشدش از سال 

۹۱ به ۱4۰ درصد رسید.
با راهکارهای فعلی مشکل بازار اجاره بها برطرف نمی شود

این کارشناس مسکن با اشاره به اینکه در شرایط کنونی هیچ راهکار نظارتی وجود 

ندارد که بتواند جلو افزایش نرخ اجاره بها را بگیرد می گوید: ما نمی توانیم جلو معامله دو 
نفر را بگیریم و هزاران راه برای دور زدن وجود دارد از جمله ثبت رسمی نکردن اسناد رد 
و بدل شده و غیره. مگر می شود یک جنس که قیمت آن بالا رفته و با کمبود در جامعه 
روبه رو هستیم بخواهیم که مالکان آن ها را مفت اجاره دهند یا اینکه خانه ای که سه 

میلیارد یا ده میلیارد قیمت دارد به بهایی کم اجاره داده شود.
ستاریان می افزاید: کارهای نظارتی و حمایتی صورت گرفته نمی توانند جوابگو 
باشند؛ مانند دادن تسهیلات رهن از سوی دولت که مانند یک سم موقت عمل می کند 
و آثار سوء خود را خواهد گذاشت. از این تسهیلات باید به صورت موقت برای مسائلی 
که برای حل کردن و پیاده سازی برنامه اصلی نیاز است، استفاده کرد نه هنگامی که 
برای زمان کوتاهی بخواهید به جامعه مُسکن بزنید و بعد از آن درد شروع شود. امروز به 
مستاجرها پول پیشتر بدهید، کم کم صاحب خانه ها اجاره را بیشتر می کنند به طوری 

که سال بعد باید چند برابر این را بدهید که این کار بسیار بی خودی است.
موسوی چلک: هر فردی سعی می کند از ظرفیت های موجود برای جبران هزینه ها و 
خلاهایی که به واسطه گرانی به او وارد شده، استفاده کند که داشتن مسکن و بالا بردن 

نرخ رهن و اجاره آن نمونه ای از این ظرفیت ها است.
وقتی می گوییم خانه خالی زیاد داریم، قاعدتا باید کاهش قیمت مسکن را به 

دنبال داشته باشد
این استاد دانشگاه بیان می دارد: تفاوت بخش خصوصی ما با بخش خصوصی 
کشورهای همسایه در این است که ۱۰ درصد از منابع برای خود سرمایه گذار است 
و مابقی از منابع مالی دولت تامین می شود. برای مثال اگر سرمایه گذاران بخواهند با 
منابع مالی خود ۱۰ واحد تولید کنند با کمک دولت ۱۰۰ واحد تولید می کنند اما در 
بخش خصوصی ما، سازنده فقط به جیب خود اتکا دارد. برای نمونه اگر می خواهد 
۱۰ واحد بسازد همان را می سازد. افزایش تعداد بیشتر از این برای او ریسک خواهد 
بود و ممکن است ساختمان نیمه کاره باقی بماند. ستاریان در رابطه با طرح مالیات 
برای خانه های خالی می گوید: کسی در دنیا نمی تواند ادعا کند که خانه های خالی 
وجود دارد که می توان از آن ها مالیات گرفت چراکه بعد از آن باید عواقبش را در نظر 
بگیرد. اگر ادعا کردید که ما مسکن کم نداریم زمانی صحیح است که این موضوع در 
سبد خانوار شما فقط ۱۰ تا ۱۵ درصد را به خود اختصاص دهد و رشد حاشیه نشینی 
به صفر برسد. همین طور قیمت مسکن افزایش پیدا نکند و ثابت بماند. وی می افزاید: 
هرگاه این سه پارامتر را در جامعه دیدیم، می توانیم بگوییم جامعه با مشکل مسکن 
مواجهه نیست. وقتی می گوییم خانه خالی زیاد داریم، قاعدتا باید کاهش قیمت 
مسکن و خالی شدن حاشیه شهر را به دنبال داشته باشد. این ادعای غیرعلمی، چند 
سال در دولت چرخید و قوه مقننه روی آن مانور داد. آری خانه خالی مالیاتی دارد که 

در اکثر کشورهای توسعه یافته وجود دارد. البته کشورهایی که مشکل مسکن ندارند.
بالا بردن نرخ رهن و اجاره برای تامین هزینه های اقتصادی است

موسوی چلک با اشاره به وضعیت اقتصادی کشور می گوید: وقتی حال اقتصاد 
خوب نیست و نرخ تورم روز به روز در حال افزایش است به طوری که از کنترل خارج 
می شود، حتماً پیامدهای ناگواری برای مردم و جامعه به دنبال خواهد داشت. یکی از 

این پیامدها مشکل در تامین مسکن است.
رئیس انجمن مددکاران اجتماعی ایران توضیح می دهد: در چنین شرایطی هر 
فردی سعی بر این دارد که از ظرفیت های موجود خود برای جبران هزینه ها و خلاهایی 
که به واسطه گرانی به او وارد شده، استفاده کند که داشتن مسکن و بالا بردن نرخ رهن 

و اجاره آن نمونه ای از این ظرفیت های مورد استفاده است.
تفاوت مسکن اشتراکی قدیم و جدید

به گفته موسوی چلک، بیشتر افرادی که مشکل مسکن دارند آن هایی هستند که 
درآمد بالایی ندارند به استثنا اشخاصی که از پولشان برای سرمایه گذاری استفاده 
می کنند و مقداری از پول خود را صرف اجاره مسکن می کنند. از آنجایی که مسکن 
یک امر ضروری و داشتن یک سرپناه نیاز اساسی برای همه مردم است، وقتی نتوانند 

به تنهایی آن را تامین کنند به مسکن های اشتراکی رو می آورند.
موسوی چلک: مسکن اشتراکی هیچ نکته مثبتی ندارد و تماماً پیامد منفی است. 
مسکن اشتراکی انتخابی بین بد و بدتر بین چادرنشینی و بی سر پناهی است. ساکنان 
حتی اگر یک فرزند داشته باشند اتاق مشترک پدر و مادر با فرزند پیامدهای منفی را به 
دنبال خواهد داشت . موسوی چلک معتقد است که مسکن های اشتراکی در گذشته 
نیز رایج بوده است، با این تفاوت که عمدتاً مورد استفاده خانواده هایی با نسبت فامیلی 
نزدیک بود. برای نمونه یک خانه با ۶ اتاق، آشپزخانه و سرویس بهداشتی مشترک که 
در آن پدر، پسر، داماد و افراد نزدیک زندگی می کردند اما در مسکن اشتراکی به شکل 

جدید، ارتباطات و نسبت ها مانند گذشته وجود ندارد.
تبعات گریزناپذیر خانه های اشتراکی

رئیس انجمن مددکاران اجتماعی ایران با بیان این که گسترش خانه های اشتراکی 
پیامدهای منفی متعددی را به دنبال خواهد داشت، توضیح می دهد: آرامش و آزادی 
عمل انسان ها در خانه اشتراکی از بین می رود. همین طور متراژ خانه پایین می آید و 
ساکنان حتی اگر یک فرزند داشته باشند اتاق مشترک پدر و مادر با فرزند پیامدهای 
منفی را به دنبال خواهد داشت. وی در ادامه می گوید: بحث دیگر افزایش اختلاف 
و درگیری بین اعضای خانواده است. وقتی یک خانواده در محیط خیلی کوچک و 
مشترک زندگی می کنند، اختلاف و درگیری ها میان آنها افزایش می یابد و طبعاً به 
تحصیل فرزندان آسیب می رساند. همچنین نداشتن ارتباط با آشنایان و صله رحم، 

مسائل و مشکلاتی دیگری است که بین اعضای دو یا چند خانواده رخ می دهد.
موسوی چلک اظهار می دارد: مسکن اشتراکی هیچ نکته مثبتی ندارد و تماماً 
پیامد منفی است. مسکن اشتراکی انتخابی بین بد و بدتر بین چادرنشینی و بی سر 
پناهی است. وقتی فقر گسترش پیدا می کند بر تمام ابعاد اجتماعی تاثیر می گذارد و 

اولویت های ما را تغییر می دهد.
رئیس انجمن مددکاران اجتماعی ایران در پایان یادآور می شود: مردم این زندگی را 
شایسته خود نمی دانند و نارضایتی در جامعه افزایش پیدا می کند، افزایش نارضایتی 
هم مسبب خشونت های اجتماعی است که امروزه با آن رو به رو هستیم. روی آوردن به 
مشروبات الکلی و مواد مخدر برای تسکین و گرایش به فحشا و سرقت و ... برای تامین 

نیازها از جمله این پیامدهای منفی است.

مدیرکل آموزش فنی و حرفه ای استان قم ؛

سرمایه گذاری در حوزه مهارت افزایی 
ضرورتی اجتناب ناپذیر است 

در  نفر   ۹۳8 و  هزار   ۱۲ آموزش  از  قم  استان  حرفه ای  و  فنی  آموزش  مدیرکل 
آموزشگاه های فنی و حرفه ای آزاد در سال گذشته، خبرداد. گفت :سرمایه گذاری در 

حوزه مهارت افزایی ضرورتی اجتناب ناپذیر در استان قم است.
در  خردادماه  یکم  دوشنبه  روز  عرب  سیدمحمود  والمسلمین  الاسلام  حجت 
گفت وگویی اظهار کرد: با بهره گیری از ظرفیت بخش خصوصی در تجهیز کارگاه ها 
و نیز تغییرات در بخش پژوهشی، منابع آموزشی و پایان نامه ها، آموزش به سمت 
مشاغل نوظهور هدایت می شود.  وی یکی از کم هزینه ترین و سهل الوصول ترین راه ها 
برای دستیابی به تخصص مناسب را آموزش های فنی و حرفه ای عنوان کرد و افزود: 
اولویت نخست سازمان آموزش فنی و حرفه ای کشور در دولت سیزدهم، برون سپاری 
آموزش ها به بخش غیردولتی و توسعه آموزشگاه های فنی و حرفه ای آزاد است. مدیر 
کل آموزش فنی و حرفه ای استان قم با بیان اینکه یک هزار و ۹۵8 دوره آموزشی در 
سال گذشته در ۲۷۹ آموزشگاه فعال فنی و حرفه ای آزاد برگزار شده است، اضافه کرد: 
بخش خصوصی برای توسعه آموزشگاه ها ظرفیت های زیادی دارد و دولت بنا ندارد 
سرمایه گذاری جدیدی در مراکز فنی و حرفه ای دولتی انجام دهد، بنابراین بهترین 
گزینه برای توسعه آموزش های مهارتی، حمایت از آموزشگاه های فنی و حرفه ای آزاد 
و بخش خصوصی است.  عرب با اشاره به اینکه خیلی از آموزش های رایج کنونی در 
آینده معنا و مفهومی نخواهد داشت، افزود: آموزشگاه ها با اصلاح فرایند آموزشی 
و حذف رشته هایی که با بازار کار فاصله دارند در حوزه دیجیتال ورود پیدا کرده و 
مشاغل جدید و نوظهور را آموزش دهند.  وی با اشاره به آموزش ۱۲ هزار و ۹۳8 نفر در 
آموزشگاه های فنی و حرفه ای آزاد در سال گذشته، تقویت بخش خصوصی و توجه به 
اهمیت نقش آموزش های فنی و مهارتی در ایجاد اشتغال پایدار را از مهم ترین اهداف 
موسسات کارآموزی آزد فنی و حرفه ای استان در سال جاری دانست.  وی با تاکید 
بر اینکه سرمایه گذاری در حوزه مهارت افزایی ضرورتی اجتناب ناپذیر در استان قم 
است، گفت: یکی از وظایف مهم و خطیر اداره کل آموزش فنی و حرفه ای استان چه در 
بخش دولتی و چه در بخش خصوصی، تامین بخش اعظم نیروهای ماهر و متخصص 
در حرفه های مختلف مورد نیاز بازار کار است که انتظار داریم بر اساس تکنولوژی های 
نوین و نیاز مهارتی جامعه، بخش خصوصی دوشادوش بخش دولتی ایفای نقش نماید.

 
یک مقام مسئول در جهاددانشگاهی استان قم تشریح کردم

برنامه های معاونت فرهنگی
 جهاد دانشگاهی استان قم 

معاون فرهنگی جهاد دانشگاهی استان قم گفت: سازمان دانشجویی معاونت 
فرهنگی جهاد دانشگاهی پس از کسب مجوز موافقت قطعی در تیرماه ۱۳۹۹ توانسته 

بیش از ۶۰۰ برنامه داخلی ویژه دانشجویان برگزار کند.
علی حسینی با اشاره به اهداف و برنامه های معاونت فرهنگی جهاد دانشگاهی استان 
قم، اظهار کرد: تقویت هویت دانشجویی، توانمندسازی دانشجویان در حوزه های مختلف 
دانشجویی، شناسایی، کنترل و کاهش آسیب ها و مسائل اجتماعی، افزایش مشارکت 
دانشجویان در برنامه ها و ترویج فرهنگ جهاد تبیین ازجمله این اهداف هستند. وی ادامه 
داد: از دیگر برنامه های این معاونت نیز می توان به  تبیین و ترویج گام دوم انقلاب با رویکرد 
قشر جوان، شعار سال، توسعه مشارکت با طیف های مختلف دانشگاهی ازجمله تشکل ها، 
کانون ها، انجمن ها و ...، تعالی اخلاقی در محیط های علمی و دانشگاهی، برنامه های 
محتوایی و طرح های مطالعات فرهنگی، تقویت هویت اسلامی-ایرانی و تقویت روحیه 
معنوی دانشجویان، ترویج فرهنگ ایثار و شهادت، تاکید بر نوآوری و ایده پردازی، تولید و 
انتشار محتوای جذاب فرهنگی و صنایع خلاق و نرم فرهنگی اشاره کرد. معاون فرهنگی 
جهاد دانشگاهی استان قم افزود: در این برنامه ها بر نکات مختلفی ازجمله کیفیت، فراگیر 
بودن، نشاط اجتماعی، اجرای برنامه در خوابگاه های دانشجویی، افزایش روحیه امید و 
خود باوری، افزایش اعتماد به نفس و خودشناسی، کارآفرینی و خلاقیت، اشتغال زایی 
و مهارت آموزی تاکید شده است. وی با اشاره به عملکرد سازمان دانشجویان معاونت 
فرهنگی جهاد دانشگاهی استان قم، مطرح کرد: این مرکز پس از کسب مجوز موافقت 
قطعی در تیرماه ۱۳۹۹ توانسته بیش از ۶۰۰ برنامه داخلی ویژه دانشجویان برگزار کند. 
حسینی از مشارکت  فعال با دانشگاه و موسسات آموزش عالی یاد کرد و گفت: شرکت 
در شورای فرهنگی دانشگاه ها، برپایی غرفه و نمایشگاه معرفی جهاد دانشگاهی، چاپ 
گاهنامه مسیر ویژه نودانشجویان و چاپ و توزیع دفترچه دانشجو، مهارت، آینده ازجمله 
اقداماتی است که در این سازمان رقم خورده است. وی با بیان اینکه در این سازمان 
شاهد مشاوره و هدایت تحصیلی دانشجویان نیز هستیم، عنوان کرد: از سال ۱۳۹۶ 
تاکنون تعداد دو هزار و 8۰۰ دانجشو عضو جهاد دانشگاهی شده اند که این موضوع از راه 
ارتباط گیری با جامعه دانشگاهی شامل دانشجویان، هیأت های علمی، اساتید، تشکل ها، 
کانون ها و انجمن ها محقق شده است. معاون فرهنگی جهاد دانشگاهی استان قم با اشاره 
به اینکه این سازمان در ۷ دانشگاه استان دفتر دارد، خاطرنشان کرد: این دانشگاه ها 
شامل دانشگاه قم، دانشکدگان فارابی، دانشگاه جامع علمی کاربردی، دانشگاه حضرت 
معصومه)س(، دانشگاه صنعتی قم و دانشگاه علوم پزشکی قم می شود. وی با بیان اینکه 
در سال گذشته ۱۹۵ برنامه در این سازمان برگزار شده است، تصریح کرد: تعداد افرادی که 

از این برنامه ها استفاده کرده اند پنج هزار و ۲۰۰ نفر ساعت است.
 

فرمانده سپاه امام علی بن ابی طالب)ع( استان قم :

کارکرد مهم مسجد تربیت جوان مومن 
انقلابی و پای کار است

فرمانده سپاه امام علی بن ابی طالب)ع( استان قم با بیان اینکه تربیت جوان مومن 
انقلابی پای کار، انتظار اساسی رهبر معظم انقلاب از مساجد است، گفت: بخش 
تعلیم و تربیت سپاه و بسیج در این قسمت آماده همکاری با مساجد بخش شهرستان 

جعفرآباد است. 
سردار محمدرضا موحد، یکم خرداد در همایش ائمه جماعات شهرستان جعفرآباد 
از  که  به حقی است  انتظار  انقلاب اسلامی،  تراز  در  استان قم، عنوان کرد: مسجد 
مساجد می رود. وی با اشاره به توطئه و هزینه های دشمنان در کاهش بعد معنوی و 
دینی مردم، بیان کرد: به رغم تمام تلاش های دشمنان، انقلاب اسلامی در عرصه بین 
المللی و منطقه ای در حال نفوذ و پیشرفت است. وی ادامه داد: کار در مساجد با وجود 
همه مشکلات، کمبود امکانات و تجهیزات سخت است اما در استان قم بواسطه وجود 
نیروهای دغدغه مند، شاهد انجام فعالیت های موثری هستیم. پس از تبدیل شهر جعفریه 
به شهرستان جعفرآباد، زمینه برای توسعه و تکمیل زیرساخت ها فراهم شده و امید می رود 
طی سالهای آینده برخی از نیازهای اساسی این بخش از استان قم به صورت شایسته ای 
برطرف شود. فرمانده سپاه امام علی بن ابی طالب)ع( استان قم یادآور شد: محور اصلی 
هر مسجد امام جماعت آن است و پایگاه های بسیج و کانون های فرهنگی هنری بعنوان 
بازوهای امام جماعت باید اثرگذار باشند. وی با اشاره به برنامه ریزی برای محله بندی 
شهرستان جعفرآباد قم مانند شهر قم، اظهار کرد: ارتقای دینداری جامعه، کادرسازی و 
اخوت و برادری از کارکردهای مهم مساجد است. تربیت جوان مومن انقلابی پای کار، 
انتظار اساسی مقام معظم رهبری از مساجد است، بخش تعلیم و تربیت سپاه و بسیج 
در این قسمت آماده همکاری با مساجد بخش شهرستان است. فرمانده سپاه استان 
قم گفت: با توافقات انجام شده با کانون های فرهنگی هنری مساجد استان، برنامه های 
اوقات فراغت تابستان سالجاری به صورت مشترک برگزار خواهد شد. سردارموحد با 
اشاره به جنگ ترکیبی دشمنان بخصوص در مباحث فرهنگی و اعتقادی، تصریح کرد: 
تلاش می شود در سطح شهرستان های استان نیز قرارگاه فرهنگی اجتماعی ۱۹ دی با 

فرماندهی ائمه جمعه، جانشینی فرماندار و دبیر فرمانده سپاه شهرستان تشکیل شود.
 

استاندارقم در مجمع خیرین شهرستان جعفرآباد تاکید کرد؛

 استفاده از ظرفیت های مردمی 
برای حل مشکلات

استاندار قم گفت: با حضور فعال خیرین در قالب مجمع خیرین و با همکاری دولت و 
بخش مردمی می توانیم بر مشکلات موجود غلبه کنیم.

سیدمحمدتقی شاهچراغی،  در نخستین جلسه مجمع خیرین شهرستان جعفرآباد با 
اشاره به وجود مشکلات مالی و عمرانی در سطح استان از همکاری مردمی در رفع این 
مشکلات تقدیر کرد و اظهارداشت: ما مردم بی نظیری داریم که در بسیاری از بخش ها 
به صورت خودجوش وارد شده و آمادگی خود را برای کمک به سایر بخش ها اعلام 
می کنند. شاهچراغی ابراز امیدواری کرد با حضور فعال خیرین شهرستان جعفرآباد در 
قالب مجمع خیرین بتوانیم با همکاری دولت و بخش مردمی بر مشکلات موجود غلبه 

کنیم تا مردم هم طعم شیرین نتایج این مجمع را بچشند.

اجتماعی

بررسی ابعاد اقتصادی و اجتماعی پدیده مسکن اشتراکی؛

چاردیواری هایی که دیگر اختیاری نیست

عذرخواهی کردن نشان دهنده مسئولیت پذیری شخص 
خطاکار، احترام به شخص مقابل و جبران کردن است. از نظر 

برخی افراد عذرخواهی در محل کار نوعی ضعف است.
عذرخواهی کردن امری دشوار است به خصوص در محل 
کار، زیرا در یک محیط حرفه ای با احساسات شخصی روبرو 
هستید. با این حال اگر عذرخواهی ها صحیح و صمیمانه 

انجام شوند، مورد تحسین و تشکر قرار می گیرند.
کردن  عذرخواهی  معتقدند  افراد  از  برخی  که  درحالی 
به ویژه در محل کار نشانه ضعف است اما می تواند نشان 
دهنده توانایی شما نیز باشد زیرا ثابت می شود که خطایی را 

تشخیص داده و درصدد رفع آن هستید.
چه زمان در محل کار عذرخواهی کنیم

اگر چه عذرخواهی کردن مهم است اما باید از تکرار مداوم 
آن به دلیل مرتکب شدن به اشتباهات کوچک خودداری 
کنید زیرا اگر برای هر تخلف جزئی عذرخواهی رسمی و 
دقیقی انجام دهید، همکاران و کارفرمایان تان ممکن است 
شما را فردی ضعیف وسست عنصر قلمداد کنند بنابراین اگر 
به طور تصادفی لیوان قهوه تان در سینک آشپزخانه افتاد و 
یا کمی دیرتر از همکاران خود حاضر شدید، گفتن کلمه 
"متاسفم" کافی است. در کل بسیار مهم است بین بیش 
از حد عذرخواهی کردن و عذرخواهی نکردن تعادل برقرار 

کنید.
چه زمان باید هنگام جستجوی کار عذرخواهی کنید

در صورت ایجاد مزاحمت برای یک کارفرمای احتمالی ، 
برای دیر رسیدن به جلسه مصاحبه یا تحویل ندادن به موقع 
مواد درخواستی باید عذرخواهی کنید. کل فرآیند جستجوی 
شغل فرصتی برای نشان دادن خصوصیات شخصی و شغلی 
شماست. چنانچه گفته ایم اگر مرتکب اشتباهی مانند تاخیر 
باید  نیست،  مناسب  می کنید  فکر  که  شدید  بی ادبی  یا 

عذرخواهی کنید.
چگونه معذرت خواهی کنید

عذرخواهی کردن با توجه به مسئله پیش آمده و شخصی 
که قرار است از او عذرخواهی کنید از نظر روش و محتوا 
متفاوت خواهد بود. با این حال نکات زیر می تواند تقریبا هر 

نوع عذرخواهی را موثرتر کند:
خطای خود را بپذیرید

را  خود  خطای  باید  اول  قدم  در  عذرخواهی،  هر  برای 
بپذیرید و اعتراف به اشتباه خود نمایید.

در اسرع وقت عذرخواهی کنید
مرتکب  که  اشتباهی  از  که  است  این  دهنده  نشان  زیرا 
شده اید احساس پشیمانی دارید. برخی اوقات به ویژه برای 
تخلفات جزئی مانند دیر رسیدن به قرار ناهار با یک همکار، 
وجود، هنگام  این  با  پذیرفته می شود.  عذرخواهی سریعا 
عذرخواهی برای یک تخلف خاص ممکن است لازم باشد 
چند ساعت یا حتی یک روز صبرکنید تا شرایط برقرار شود و 

عذرخواهی را بپذیرند.
توجیه نکنید

زیرا با بهانه آوری برای اشتباه خود مسئولیت اقدامات تان 
یا  بیان کلماتی چون "متاسفم"  با  به عهده نمی گیرید.  را 
"معذرت می خواهم " ابراز پشیمانی خود را به وضوح بیان 
کنید. بهانه آوردن و توجیه، این گونه به نظر می رسد که خود را 
از اشتباهات معاف کرده و نشان می دهد که پشیمان نیستید.

مسئولیت کاری که کرده اید را بپذیرید
از گفتن "متاسفم " صراحتا و مختصرا تصدیق  زیرا بعد 
کرده اید که چه اشتباهی را مرتکب شده اید. قانون یا هنجاری 
که نقض کرده اید را بپذیرید تا مسئولیت اشتباه خاص خود 

را برعهده بگیرید .
صادق باشید

اشتباه خود را ابراز کنید و صادق باشید. یک عذرخواهی 
دروغین براحتی قابل تشخیص است زیرا تظاهر کردن کار 
آسانی نیست. افراد دیگر را سرزنش نکنید، از ناآگاهی به 

عنوان دلیل استفاده نکنید و روراست باشید.
احساسات دیگران را در نظر بگیرید

به  ابتدا  خود،  احساس  گذاشتن  نمایش  به  جای  به 
احساسات دیگران توجه کنید و احساسات آنها را در نظر 

بگیرید و با آنها همدلی کنید.
نحوه رفع اشتباه را توضیح دهید

علاوه بر این که می گویید چرا متاسف هستید در مورد 

چگونگی پیشگیری از بروز مجدد موضوع نیز توضیح دهید. 
به عنوان مثال اگر مهلت تعیین تکلیف تیمی را از دست 
داده اید به همکاران خود توضیح دهید که از این پس برنامه 
خود را به گونه ای تنظیم می کنید که از پیشامدهای بعدی 
پیشگیری کنید زیرا صرفا گفتن این که دیگر اشتباه تکرار 
نمی شود کافی نیست مگر این که قدم هایی برای اطمینان 

از عدم تکرار آن بردارید.
حرف خود را به یاد داشته باشید

پایبند بودن به قول و حرف خودتان به دیگران نشان  با 
می دهید که واقعا عذرخواهی کرده اید. با پیگیری راهکار 
خود به دیگران نشان می دهید که می توانند به شما اعتماد 

کنند.
عمل کردن بهتر از حرف زدن است

و  کنید  ابراز  مثبت  جملات  قالب  در  را  عذرخواهی 
احساساتی عمل نکنید. برای جبران اشتباه خود بیشتر کار 
کنید. بطور پیوسته درباره تاسف خود صحبت نکنید. عمل 

کردن بهتر از حرف زدن است.
روشی را در نظر بگیرید

برخی ازمعذرت خواهی ها باید شخصا گفته شوند به عنوان 
مثال اگر با رئیس خود به مشکلی برخورده اید باید شخصا او را 

ملاقات کرده و در مورد تخلف با جزئیات با او صحبت کنید .
با این وجود اگر از برخورد حضوری با این شخص معذب 
یا این که ممکن است حرفی را نادرست بگویید،  هستید 
می توانید از ایمیل استفاده کنید. شما همچنین می توانید 
علاوه بر ایمیل عذرخواهی این موضوع را نیز ضمیمه کنید 
را ملاقات کرده و درمورد  او  و بگویید که حاضرید شخصا 

موضوع بیشتر صحبت کنید و توضح دهید.
اختلافات و اشتباهات گذشته را به میان نیاورید و 

خود را ببخشید
به گزارش وب گاه نمناک، به هر اتفاق به صورت مجزا نگاه 
کنید. نباید انتظار داشته باشید افراد درباره هرکاری که در 
گذشته به اشتباه انجام داده اند، معذرت خواهی کنند. خود 
را سرزنش نکنید و سعی کنید آنچه انفاق افتاده را فراموش 

کنید و خودتان را ببخشید.

چطوری در محل کار عذرخواهی کنیم؟
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در نشست »سیاستگذاری مهار تورم در مختصات اقتصاد ایران« مطرح شد

نقش ناترازی بانک ها در افزایش
 تورم در ایران

موضوع  با  راهکارها«  و  ریشه  ها  »تورم؛  نشست  سلسله  از  نشست  اولین 
»سیاستگذاری مهار تورم در مختصات اقتصاد ایران« با همکاری اندیشکده اقتصاد 

مقاومتی و خانه اندیشه ورزان برگزار شد.
به گزارش اندیشکده اقتصاد مقاومتی، حسین درودیان کارشناس اقتصادی در 
این نشست در تبیین ادوار تورمی اقتصاد ایران با تفکیک تورم متوسط و بلندمدت 
و جهش های تورمی گفت: در یک روند بلندمدت، نظام سیاسی و اجتماعی ایران 
دچار یک اضافه بار )Overload( شده است، به این معنا که اهداف، مسئولیت ها و 
تعهداتی که برای خود ایجاد کرده فراتر از ظرفیت و توان او است. انعکاس این امر در 
اقتصاد به این صورت می شود که ما بیش از میزانی که کیک اقتصاد اجازه می دهد، 
از کانال های مختلف قدرت خرید ایجاد می کنیم. این مبحث تورم های میانگین و 

بلندمدت را توضیح می دهد.
تراز  وضعیت  مهم تر  آن  از  و  کشور  تولید  وضعیت  که  شرایطی  در  افزود:  وی 
پرداخت های آن خوب است، این وضعیت می تواند این شکاف را بپوشاند و یک 
نرخ تورم ملایم را شکل دهد. اما در زمانی که اقتصاد در وضعیت بدی قرار می گیرد 
و نمی تواند این شکاف را جبران کند، نرخ تورم نیز از روند بلندمدت خود به شدت 

فاصله می گیرد.
وی ادامه داد: به طور خاص جهش قیمت ارز ما را دچار یک مارپیچ تورمی می کند 
و به دنبال آن بازار دارایی ها نیز با تبعیت از آن دچار پرش قیمتی می شود. سایر کالاها 
و خدمات نیز با یک وقفه، این افزایش قیمت را تجربه می کنند که این امر تبدیل به 
تورم عمومی شده و در نهایت به دستمزد نیروی کار سرایت می کند. تا این مارپیچ 
آرام می شود دوباره تکانه ارزی بعدی وارد شده و کم کم تعادل تورمی به سطوح بالاتر 

منتقل می شود.
این کارشناس اقتصادی با تبیین ماهیت تکانه های تورمی در اقتصاد افزود: تکانه 
ارزی اول در نقطه شروع، تقریبا از نقدینگی مستقل است. یعنی برای این جهش های 
ارزی نیازی به نقدینگی زیادی نیست و با درصد کمی از نقدینگی موجود این تکانه 
پا می گیرد. این جهش های ارزی در درجه اول تابع چشم انداز آینده، گشایش های 
ارزی، دسترسی و عرضه ارز است. البته وقتی این تکانه به قیمت دارایی ها، کالاها و 
خدمات و در نهایت دستمزد سرایت می کند، همراهی نقدینگی را ایجاب می کند و 
مطابق با بحث درونزایی پول، در این شرایط نقدینگی با این شوک همراهی می کند و 

در این حالت نقدینگی تابع تورم است.
درودیان خاطرنشان کرد: این تحلیل اخیرا توسط برخی دیگر از اقتصاددانان نیز 
مورد توجه قرار گرفته است، به عنوان مثال، اخیرا دکتر هاشم پسران در مصاحبه ای 
اشاره کرده است که تورم بالا در ایران ریشه های خارجی دارد. ارز که تضعیف شود 
تورم ایجاد می کند و این تورم مجدد ارز را متزلزل می کند و این شوک ارز، خود را به 
دستمزد، هزینه های دولت و حجم پول سرایت می دهد. پس نقدینگی بالا از این 

ناحیه عامل تورم نیست، بلکه نتیجه آن است.
این استاد دانشگاه تهران با اشاره به اینکه اقتصاد ایران ادوار تورمی متفاوتی را به 
خود دیده است، افزود: در دوره هایی تورم ملایم و در دوره هایی جهش تورمی در 
اقتصاد ایران اتفاق افتاده است. داده ها بیانگر آن است که تورم بالا در کشور همراه 
با افت و افول اقتصاد کلان است. یعنی به طور میانگین در دوران تورم بالا رشد 
اقتصادی منفی وجود داشته است. بر عکس در دورانی که تورم پایین بوده، رشد 

اقتصادی مطلوب است.
لزوم تفکیک میان عوامل کوتاه مدت و بلندمدت تورم

در ادامه این نشست سیدعلی مدنی زاده کارشناس اقتصادی با بیان اینکه دهه 
۹۰ را می توان دهه از دست رفته اقتصاد ایران نامید، گفت: وقتی در مورد متغیرهای 
اقتصاد کلان مانند تورم صحبت می کنیم، باید میان عوامل کوتاه مدت و بلندمدت 
تفکیک قائل شد. در نوسانات کوتاه مدت عوامل متعددی وجود دارد که برخی از 
آن ها مانند نرخ ارز، نقدینگی، تولید و… از جمله متغیرهای درونزای اقتصاد کلان 
هستند اما خود این  موارد متاثر از متغیرهای برونزایی هستند که از بیرون به محیط 

اقتصاد کلان وارد می شوند.
وی افزود: حال با این نگاه به تحلیل تورم در اقتصاد ایران می پردازیم. عمده 
متغیرهای اقتصاد کلان ما از جمله نرخ تورم، رشد نقدینگی، رشد پایه پولی، ارقام 

بودجه و… از فاز اعداد پایین تر در حال حرکت به سمت تعادل های بالاتر هستند.
مدنی زاده عامل دوم تورم بالا در ایران را ناترازی نظام بانکی دانست و افزود: اگرچه 
عوامل متعددی موجب ناترازی نظام بانکی شد، اما کنترل کننده نهایی ناترازی، 
ناظر بانکی است که در ایران این وظیفه بر عهده بانک مرکزی است. اگر ناظر بانکی 
ضعیف عمل کند، بانک ها دست در جیب بانک مرکزی کرده و اضافه برداشت 
می کنند. در این زمینه هم میان بانک خصوصی که مال می سازد با بانک دولتی که 

هزینه های جاری دولت را پوشش می دهد فرقی وجود ندارد.
وی افزود: سومین ناترازی موثر بر تورم، ناترازی تجاری است که با فرکانس بالاتر 
و در مدت زمان کمتری اثرگذار است. مثلا شوک سیاسی، تحریم، خروج سرمایه و 
سفته بازی ناشی از تحولات احتماعی و… که در نهایت تعیین کننده نرخ ارز هستند. 

البته در اینجا سیاست ارزی دولت موثر است.
در  افزود:  تورم  چهارم  عامل  عنوان  به  تورمی  انتظارات  برشمردن  ضمن  وی 
اقتصادهایی که سیاست های پولی فعال وجود ندارند و نرخ ارز به عنوان لنگر اسمی 
تورم عمل می کند، این کانال، اثرگذاری بیشتری بر سطح عمومی قیمت ها دارد. 
پس سه ناترازی وجود دارد که اثر خود را بر سطح عمومی قیمت ها می گذارد و هر 
سه عامل در داخل این سیستم اقتصادی، درونزا هستند. یک عامل هم عامل 
انتظارات است که می تواند حتی در صورت نبود هیچ گونه ناترازی، موجب افزایش 
سطح عمومی قیمت ها شود. مدنی زاده با تایید اثر افزایشی بالقوه شوک ارزی در 
کوتاه مدت بر قیمت بعضی کالاهایی که مخارج ارزی دارند، افزود: در صورتی که 
سیاستگذار پولی با یک سیاست پولی یا ارزی فعال، واکنش نشان دهد، می تواند 
این اثر را خنثی نماید. تجربه ترکیه نیز نشان می دهد تا قبل از هدف گذاری تورمی 
و سیاستگذاری پولی فعال، شوک های ارزی با سرعت و شدت بیشتری اثر خود را بر 
سطح عمومی قیمت ها نشان می داد اما بعد از هدفگذاری تورمی در سال ۲۰۰۱، 
این نسبت از حالت یک به یک خارج شد و شدت و سرعت اثر نرخ ارز بر قیمت 
کالاها و خدمات کاهش یافت. این کارشناس با اشاره به سه چارچوب سیاست پولی 
با عنوان »هدفگذاری ارزی«، »هدفگذاری پولی« و »هدفگذاری تورم« و با هدف 
»ثبات قیمت ها«، »ثبات مالی« و »رشد اقتصادی« گفت: در سیستم هدف گذاری 
ارزی تلاش می کنند نرخ ارز را تثبیت کنند اما نه با سیاست دستوری. اقتصاد ما 
نباید به نرخ ارز حساس باشد. باید لنگر اسمی ارز را از ذهن مردم برداریم، لازمه آن 
سیاست پولی پویا است. وی گفت: با سیاست خنثی سازی کوتاه مدت، باید تأثیر 
شوک های بیرونی را کاهش دهیم. می توان با سیاست های ریالی و فروش اوراق از 

حرکت پول به سمت ارز جلوگیری کرد و پول را در کنترل بانک مرکزی نگه داشت.
 

وزارت صمت تکلیف خودروهای مونتاژی را مشخص کرد؛
 برخی خودروسازان خصوصی: توافقی نداشتیم!

 یکشنبه شب خودروسازان خصوصی در نشستی با مسئولان سازمان حمایت و 
وزارت صمت، در نهایت مصوبه شورای رقابت را پذیرفته و ملزم به عرضه محصولات 
با قیمت های مصوب شورای رقابت شدند؛ این در حالیست که تا لحظه انتشار این 
گزارش، خودروسازان مدعی اند توافقی بینشان صورت نگرفته و هنوز ابلاغیه ای 

دریافت نکرده اند.
پس از کش و قوس های بسیار در تعیین تکلیف قیمت خودروهای مونتاژی، در 
نهایت، خودروسازان خصوصی در جلسه ای که با حضور حسین فرهید زاد رئیس 
سازمان حمایت، منوچهر منطقی - معاون صنایع حمل و نقل وزارت صنعت، معدن 
و تجارت - و عبدالله توکلی لاهیجانی - مدیر کل دفتر صنایع خودرو وزارت صمت و 
نمایندگان ۵ شرکت خودرویی در وزارت صمت برگزار شد،  مقرر شد که خودروسازان 
مصوبه شورای رقابت را اجرایی کنند.  پس از جلسه شب گذشته، سازمان حمایت 
مصرف کنندگان و تولیدکنندگان اطلاعیه ضوابط جدید فروش و قیمت خودروهای 
مونتاژی را اعلام کرده است که بر اساس آن، فروش محصولات صرفاً از طریق سامانه 
یکپارچه و هرگونه فروش خارج از سامانه، ممنوع خواهد بود؛ بدین ترتیب مراتب 
فروش و تخصیص به متقاضیان در قالب تعهدات شرکت ها است و بایستی بر اساس 

قیمت های مصوب اعلامی، ایفای تعهد صورت گیرد. 

یک کارشناس اقتصادی اظهار کرد: در دهه پیش رو و در دهه ١4٠٠ یعنی در 
٨ سال آینده شرایط ویژه ای بر کشور حاکم خواهد بود و برای نوسازی و بازسازی 
و سرمایه گذاری در زیر ساخت فرسوده کشور تا ٨ سال آینده نیاز به ۵٠٠ میلیارد 
صندوق های  آب،  برق،  گاز،  نفت،  انرژی،  زیرساخت های  برای  و  است  دلار 
بازنشستگی، زیر ساخت های حمل و نقل، محیط زیست، مهار فرونشست زمین 

نیاز به سرمایه گذاری داریم.
وحید شقاقی شهری در گفت وگو با ایلنا درباره درصد تحقق برنامه های توسعه 
گذشته و تعیین هدف تک رقمی کردن تورم تا پایان برنامه هفتم توسعه اظهار 
داشت: بحث عدم توفیق برنامه های توسعه کاملا محرز است و تقریبا در تمام 

برنامه های توسعه عملکرد با هدف فاصله زیادی داشته است. 
وی با اشاره به فاصله عملکرد و اهداف برنامه های توسعه گفت: برنامه سوم توسعه 
بهترین عملکرد توسعه را داشت و از برنامه چهارم به بعد عملکرد و اجرای برنامه ها 
ضعیف، بد و بدتر شد در حالی که باید رفته رفته عملکرد ها به اهداف نزدیک و 
قوی تر می شد. در حالی که در سال ٨4 سال شروع اجرای برنامه چهارم-ً سند 
چشم انداز و سیاست های کلی اصل 44 قانون اساسی می توانست پشتیبان و 
محرک خوبی برای اجرا و پیشرفت برنامه چهارم توسعه باشد اما برنامه چهارم هم در 
عملکرد با اهداف فاصله زیادی داشت و برنامه پنجم توسعه هم یکی از ضعیف ترین 

برنامه های توسعه  ای بود و در برنامه ششم هم توفیقی نداشتیم. 
این کارشناس اقتصادی ادامه داد: سوال اصلی این است که چه شد حداقل در 
سه برنامه گذشته، پس از ابلاغ سیاست های کلی اصل 44 و سند چشم انداز هیچ 
توفیقی حاصل نشد و عملکرد از اهداف برنامه فاصله زیادی داشتند؟ در تمام این 
برنامه ها هم مانند برنامه هفتم ارکان اصلی رشد اقتصادی، تورم و بهره وری بوده 
و قرار بود رشد اقتصادی ٨ درصدی، تورم تک رقمی به دست بیاید و ٣٠ درصد 

رشد اقتصاد از بهره وری باشد که این موضوعات از ارکان برنامه های چهارم، پنجم 
و ششم توسعه هم بوده  و از اهداف کلیدی به حساب می آمد اما از برنامه چهارم به 

بعد، عملکرد در اجرا بد و بدتر شد.
شقاقی شهری افزود: تا زمانی که پاسخی به این پرسش  داده نشود، برنامه ریزی ها 
شکلی، غیرواقعی و انحراف زیادی از اهداف خواهد داشت و در قفسه ها خاک 

می خورند. این سوال محوری است و هنوز به این سوال پاسخی نداده ایم. 
وی درباره برنامه چهارم توسعه و ضعف آن در اجرا به عنوان دوره ای که روند 
انحراف برنامه از اهداف آغاز شد، تاکید کرد: در برنامه چهارم که در دوره دولت 
نهم و دهم با دو سال تمدید به اجرا رسید، تمام لوازم پیشرفت اقتصادی کشور 
فراهم بود؛ تحریم ها وضع نشده  بودند، سیاست های پشتیبان از جمله کلی اصل 
44 و سند چشم انداز ابلاغ شده بودند، درآمدهای ارزی حاصل از صادرات نفت 
وضعیت مطلوب داشت در طول دوره برنامه چهارم ۵٣٢ میلیارد دلار نفت به فروش 
رسید در حالی که رقم فروش نفت در سال های پس از انقلاب ١٣٠٠ میلیارد دلار 
بوده به عبارت دیگر 4٠ درصد ارز حاصل از فروش نفت در برنامه چهارم توسعه 
به دست آمد.  این کارشناس اقتصادی ادامه داد: بنابراین در دوره برنامه چهارم 
توسعه وضعیت درآمدهای نفتی مطلوب بود و اسناد بالادست پشتیبان برای 
پیشرفت برنامه را در اختیار داشتیم و از سوی دیگر جمعیت کشور جوان تر بود و 
تحریم نبودیم و با چالش هایی که امروز با آن مواجه هستیم، روبه رو نشده بودیم و 

فرسودگی های زیرساختی کشور کمتر و به شدت امروز نرسیده بود. 
شقاقی شهری گفت: در حالی که در آن دوره نهادهای مختلف سیاسی پشتیبان 
دولت بودند اما متاسفانه هم در رشد اقتصادی و هم در تورم وضعیت نامناسبی را 
در برنامه چهارم توسعه تجربه کردیم. در آن بازه زمانی و در دولت  نهم و دهم خالص 
اشتغال هم نزدیک به صفر بود، سرمایه گذاری انجام نمی شد، واردات هم تشدید 

شده  بود و شرایط بدی را سپری کردیم. 
وی ادامه داد: بخش عمده بدنه کنونی دولت هم در همان دوره اجرای برنامه 
چهارم حضور داشتند. بنابراین به یک آسیب شناسی دقیقی نیاز داریم که چه 
شد برنامه چهارم با همه آن الزامات و پشتیبان به اهداف تعیین شده نرسید و از 

برنامه های ضعیف توسعه بود؟ 
این کارشناس اقتصادی تاکید کرد: باید توجه داشت در حال حاضر نه تنها 
بسیاری از مزایای دوره اجرای برنامه چهارم توسعه را در اختیار نداریم بلکه با ابر 
چالش هایی هم مواجه هستیم و در تمام مسایل وضعیت نامطلوب شده به طوریکه 
تحریم ها سخت شده و درآمدهای ارزی دولت از محل فروش نفت به شدت کاهش 
پیدا کرده، فرسودگی اقتصادی ایران تشدید پیدا کرده، جمعیت پیرتر شده و بدنه 
کنونی دولت هم همان افراد دوره برنامه چهارم هستند که پیرتر هم شده اند و 
مهمتر اینکه همان تفکر حاکم است. حال سوال این است که چرا در آن زمان که 
همه الزامات اجرای برنامه چهارم توسعه وجود داشت اهداف محقق نشد و امروز به 

این وضعیت بغرنج رسیده ایم برنامه هفتم چگونه به اجرا می رسد؟ 
باید خودمان را برای شرایط سخت پیش رو آماده کنیم 

شقاقی شهری تاکید کرد: باید توجه داشت که در دهه پیش رو و در دهه ١4٠٠ 
یعنی در ٨ سال آینده شرایط ویژه ای بر کشور حاکم خواهد بود و برای نوسازی و 
بازسازی و سرمایه گذاری در زیر ساخت فرسوده کشور تا ٨ سال آینده نیاز به ۵٠٠ 
میلیارد دلار است و برای زیرساخت های انرژی، نفت، گاز، برق، آب، صندوق های 
بازنشستگی، زیر ساخت های حمل و نقل، محیط زیست، مهار فرونشست زمین 
نیاز به سرمایه گذاری داریم و در حالی که رقم ۵٠٠ میلیارد دلار رقم بالایی محسوب 
سرمایه گذاری  داخل  در  و  می شود  جذب  خارجی  سرمایه گذاری  نه  می شود 

صورت می گیرد. 
وی گفت: در دهه آینده با ابرچالش صندوق های بازنشستگی، پیری جمعیت، 
ابر چالش آب و محیط زیست مواجه هستیم و این چالش ها در ٨ سال آینده شرایط 
سختی را تحمیل خواهند کرد و بنابراین مواجه با این شرایط سخت تفکر و تدبیر 
دیگری می خواهد و با همان تفکری که این مشکلات ایجاد شده با نمی توان 

مشکلات را حل کنیم و باید چاره دیگری کرد.
این کارشناس اقتصادی اظهار داشت: باید خودمان را برای شرایط سخت پیش رو 
آماده کنیم و فهم درستی از چالش ها و ابرچالش های پیش رو داشته باشیم و باید 
نوع تفکر و نگاه مان را به مسائل داخلی و بین المللی تغییر دهیم و از فرصت ها باید 
حداکثر بهره برداری را داشته باشیم و  تلاش کنیم که مسائل منطقه ای و جهانی 
را حل کنیم. به دنبال جذب منابع باشیم چراکه بدون جذب منابع ۵٠٠ میلیارد 
دلاری نوسازی و بازسازی زیرساخت ها در ٨ سال آینده نمی توانیم کشور را اداره 
کنیم. باید در بخش نفت سرمایه گذاری انجام شود در غیر این صورت واردکننده 
انرژی خواهیم بود و به طور قطع در بخش های آب، برق، محیط زیست، بافت 
فرسوده سرمایه گذاری انجام نشود با ابرچالش ها مواجه می شویم و به سرمایه 
گذاری عظیمی نیاز داریم این درحالی است که در دهه ٩٠ سرمایه گذاری در ایران 

منفی بود و به همین دلیل این فرسودگی ایجاد شد.
اصلاحات  باید  گفت:  ساختاری  اصلاحات  الزام  به  اشاره  با  شقاقی شهری 
ساختاری بودجه، بانکی و اصلاحات ساختاری در حوزه تجاری اقدامات عاجلی 
انجام دهیم و تمام این موضوعات نشان می دهد که شرایط نسبت به دهه گذشته 
بسیار سخت شده. و اگر نتوانیم واقع بینانه و دقیق برنامه ریزی کنیم، انحراف 

بیشتری از اهداف خواهیم داشت.

یک کارشناس اقتصادی :

شرایط کشور در ٨ سال آینده ویژه خواهد بود 

آگهی مزایده اموال غیر منقول نوبت اول
به  از شعبه ۱۷ دادگاه حقوقی شهرستان قم که در شعبه ۱۰ اجرای احکام مدنی قم  به موجب اجراییه صادره 
شماره ۱۰/۱4۰۱ج/۱4۳ ثبت گردیده له ناصر ظابطان علیه امیررضا ظابطان محکوم علیه محکوم است به پرداخت 
۵۳۲/۶8۹/48۲ریال در حق محکوم له و مبلغ ۲4/۳۶4/4۲4ریال نیم عشر در حق صندوق دولت ، محکوم له در قبال 
بدهی محکوم علیه پلاک ثبتی ۳۵8۰ فرعی از ۲۲۵۲ اصلی بخش ۲ قم توقیف نموده که کارشناس به شرح ذیل ارزیابی 
نموده است. ضمنا حسب مواد ۵۱ و ۱۳۵ مقدار ۱۶/4۵۳۷ سهم مشاع از 48 سهم مشاع از ۲4۰ سهم ششدانگ 
به استثنای قیمت ثمنیه عرصه و اعیان پلاک فوق )بابت محکوم به( و مقدار ۰/۷۵۲۵ سهم مشاع از 48 سهم مشاع 
از ۲4۰سهم ششدانگ به استثنای قیمت ثمنیه عرصه و اعیان پلاک فوق )بابت حق الاجرا( به فروش خواهد رسید. 
احتراما عطف به قرار شماره ۱4۰۱۰۲44۰۰۰۳4۵۱۲۱ مورخه ۲۱ اسفند ۱4۰۱ در مورد اخذ نظریه کارشناس رسمی 
دادگستری در خصوص ارزیابی ۲ سهم مشاع از ۱۰ سهم پلاک ثبتی ۳۵8۰ فرعی از ۷۱ فرعی از ۲۲۵۲ اصلی بخش 
۲ ثبتی قم ، موضوع پرونده شماره ۱4۰۰۰۲۹۲۰۰۰۰۹۱8۳۶۵ به بایگانی ۰۱۰۰۱4۳ )موضوع دعوی آقای ناصر 
ضابطان به طرفیت آقای امیر رضا ضابطان( در معیت متقاضی کارشناسی ، به بازدید از محل به نشانی قم – بلوار شهید 
خداکرم – کوچه ۱4 – انتهای کوچه سمت چپ – داخل خیابان دوازده متری ، رفته و نظریه هیئت کارشناسی به شرح 
ذیل تقدیم می گردد: مشخصات ملک مورد بازدید : طبق سند مالکیت دفترچه ای با شماره سریال ۵۱۶۹۱۲ سری 
الف/8۵ ارایه شده توسط متقاضی کارشناسی و همچنین استعلام ثبتی شماره ۱4۰۱8۵۶۳۰۰۰۲۰۰۶۰۳۷ مورخ 
۲۲ مرداد ۱4۰۱ موجود در پرونده ، آقای امیررضا ضابطان مالک دو سهم مشاع از ده سهم ششدانگ یک قطعه زمین 
به مساحت ۷4۰ مترمربع باستثنای ثمنیه اعینی پلاک ثبتی ۳۵8۰ فرعی از ۷۱ فرعیاز ۲۲۵۲ اصلی بخش ۲ ثبت قم 
می باشد. ملک مورد بازدید به صورت زمین است و فاقد اعیانی و مستحدثات می باشد. ۱- کاربری ملک مورد نظر به 

پلاک ثبتی ۳۵8۰ فرعی از ۷۱ فرعی از ۲۲۵۲ اصلی بخش ۲ ثبتی قم دارای کاربری )انباری – کارگاهی( می باشد و 
به صورت زمین و فاقد مستحدثات و اعیانی است. ۲- با توجه به موقعیت محل ، بر ، مساحت ۷4۰ مترمربع ، کمیت و 
کیفیت عرصه مورد بازدید و سایر عوامل در حال حاضر ارزش ششدانگ پلاک ثبتی فوق با در نظر گرفتن همه موارد از 
قرار ۱۲/۰۰۰/۰۰۰ دوازده میلیون ریال مجموعا برابر با 8/88۰/۰۰۰/۰۰۰ هشت میلیارد و هشتصد و هشتاد میلیون 
ریال و براساس نامه سازمان ثبت اسناد و املاک کشور به شماره ۱4۰۱8۵۶۳۰۰۰۲۰۰۶۰۳۷ مورخه ۱4۰۱/۵/۲۲ 
سهم مالکیت آقای امیررضا ضابطان تمامی دو سهم از ده سهم ششدانگ یک قطعه زمین باستثنای ثمنیه اعیانی مبلغ 
۱/۵۵4/۰۰۰/۰۰۰ریال یک میلیارد و پانصد و پنج و چهار میلیون ریال محاسبه و اعلام می گردد. مقرر گردید موارد 
فوق الذکر در تاریخ ۱4۰۲/۳/۳۱ ساعت 8/۳۰ الی 8/4۵ صبح به آدرس  قم ، خ ساحلی ، جنب زندان ساحلی دادگاه 
های حقوقی واحد اجرای احکام مدنی اتاق مزایده از طریق مزایده حضوری به فروش برسد. لذا افرادی که قصد بازدید 
از مورد مزایده را دارند می توانند در مدت پنج روز مانده به مزایده با هماهنگی این اجرا از مورد مزایده بازدید و در صورت 
تمایل در جلسه مزایده شرکت نمایند قیمت پایه از مبلغ کارشناسی شروع و به کسانی که بالاترین مبلغ را پیشنهاد دهند 
واگذار می گردد. )شرکت کنندگان می بایست مبلغ پیشنهادی مزایده را در یکی از کارت های بانکی عضو شتاب که به 
نام خود شخص باشد همراه داشته باشند( ضمنا دادورز اجرا می تواند پرداخت بهای اموال را به وعده قرار دهد در این 
صورت برنده مزایده باید ده درصد بها را فی المجلس به عنوان سپرده به قسمت اجرا تسلیم نماید. حداکثر مهلت مزبور 
از یک ماه تجاوز نخواهد کرد و در صورتی که برنده مزایده در موعد مقرر بهای اموال را نپردازد سپرده پس از کسر هزینه 
مزایده به نفع دولت ضبط خواهد شد. این اگهی یک نوبت در یکی از روزنامه های محلی درج می گردد. جهت اطلاعات 

بیشتر به واحد  مراجعه نمائید.
دادورز اجرای احکام دادگستری شهرستان قم – ساعدی نیا

معاون سابق بانک و بیمه وزارت اقتصاد از ۷ هزار شعبه بانکی 
اضافی در کشور خبر داد و عوامل موثر بر ناترازی بانکی را 

برشمرد.
عباس معمارنژاد، عضو هیئت علمی دانشگاه و معاون سابق 
بانک و بیمه وزارت اقتصاد در نشستی در رابطه با عوامل و 
راهکارهای ناترازی بانک ها گفت: در یک نگاه کلان شرایط 
سیستم بانکی کشور با ۳ دسته چالش مالی مواجه است که 
نتیجه آنها در سه گروه ناترازی »دارایی – بدهی«، »درآمد – 

هزینه« و »ورود و خروج جریان وجوه نقد« دیده می شود.
وی افزود: البته به غیر از این موارد، چالش های ساختاری 
از قبیل »بنگاه داری بانک ها« و »بانکداری بنگاه ها« نیز وجود 
دارد و همچنین چالش های قوانین و مقرراتی که با تصویب 
و تسریع در برخی از قوانین باعث تشویق بدهکاران در نظام 
بانکی شده است؛ به طور کلی می توان گفت این مقررات، 

دغدغه هایی را بر سر راه فعالیت نظام بانکی به وجود می آورد.
بهبود مصنوعی صورت مالی بانک ها با افزایش نرخ ارز

معاون سابق بانک و بیمه وزیر اقتصاد در رابطه با ناترازی 
کفاف  بانک ها،  دارایی های  کرد:  بیان  »دارایی-بدهی« 
بدهی های آنان را نمی دهد، همچنین درآمدهای بانک نیز 
پاسخگوی هزینه ها نیست؛ از همین رو تعداد زیادی از بانک ها 
با زیان انباشته مواجه هستند. البته علت بهبود صورت های 
مالی بانک ها در دو سه سال اخیر مربوط به نرخ تسعیر ارز 

است.
سپرده ها کوتاه مدت هستند اما تسهیلات بلندمدت

وی با بیان اینکه ناترازی جریان وجوه به معنای عدم تطابق 

زمانی سررسیدهای تسهیلات است، عنوان کرد: عدم تطابق 
زمانی سررسیدها به این معناست که زمان سپرده ها بسیار 
کوتاه مدت شده، اما تسهیلات پرداختی بلندمدت هستند؛ 
به طوری که در نظام بانکی فعلی سپرده ها به طور متوسط 
کمتر از یک سال و حداکثر دوساله اند درحالی که متوسط 
تسهیلات دهی بانک ها بالای ۵ سال و حتی در مورد تسهیلات 
مسکن ۲۰ ساله است همین مسئله باعث افزایش ناترازی ها 

در نظام بانکی می شود.
سهم سپرده های جاری از ۱۵ درصد به ۷0 درصد 

رسیده است
از  درصد   ۶۵ حدود   ،۹۲ سال  در  داد:  ادامه  معمارنژاد 
سپرده ها  درصد   ۳۵ و  »مدت دار«  بانکی  نظام  سپرده های 
»جاری« بود؛ در سال های ۹۷ و ۹8، تغییرات قابل توجهی 
اتفاق افتاد و حدود ۱۵ درصد سپرده ها، »جاری« و 8۵ درصد 
دلیل  به  حاضر  حال  در  اما  بود؛  »مدت دار«  سپرده  مابقی 
جاری  سپرده های  حجم  کشور  اقتصادی  بی ثبات  شرایط 
به شدت افزایش یافته و به ۷۰ درصد رسیده است. این عضو 
هیئت مدیره دانشگاه با اشاره به گزارش ناترازی بانک ها از سال 
۱۳۹8 تا ۱4۰۰ عنوان کرد: بخش عمده ای از نظام بانکی -به 
غیر از برخی بانک های دولتی- با شدت و ضعف متفاوت به 
در  موجود  انباشته  زیان  هستند؛  مواجه  ناترازی  با  نحوی 

صورت های مالی بانک ها، نشانی از ناترازی بانک است.
انجماد 20 درصد از دارایی های نظام بانکی

نظام  در  »دارایی-بدهی«  ناترازی  خصوص  در  معمارنژاد 
بانکی اظهار کرد: در بررسی دارایی نظام بانکی، دارایی های 
منجمد و غیرمولدی وجود دارد که از محل این نوع دارایی ها، 
نظام  دارایی  از  درصد   ۵ تقریباً  نمی شود.  حاصل  درآمدی 
بانکی شامل دارایی های منجمد مطالبات بانک ها از دولت 
و شرکت های دولتی است که معادل سود آن هرساله به این 

دارایی های منجمد اضافه می شود.
وی در خصوص رقم این مطالبات منجمد بانکی ادامه داد: 
متأسفانه اجماعی در این باره بین بانک و دولت وجود ندارد 
به طوری که در ترازنامه بانک ها بدهی دولت بیش از 4۰۰ هزار 
به عنوان  اما سازمان حسابرسی  میلیارد تومان گفته شده؛ 
متولی تعیین بدهی دولت حدود ۵۰ تا ۶۰ درصد این رقم را 
تأیید می کند. این اختلاف ناشی از نحوه شناسایی سود در 

نظام بانکی بر روی این بدهی ها است.
تسهیلات غیرجاری، بیش از 4 درصد دارایی نظام 

بانکی را بلعیده است
این عضو هیئت علمی دانشگاه با بیان اینکه دسته بعدی 
دارایی های منجمد به تسهیلات اعطایی غیرجاری مربوط 
است، گفت: 4 درصد از دارایی نظام بانکی شامل این گروه 
است و البته باید گفت حدوداً ۷۰ درصد از تسهیلات پرداختی 
بانکی مربوط به قبل )به معنی نو و کهنه کردن تسهیلات( 

است و ۳۰ درصد مابقی تسهیلات پرداختی جدید است.
وی در مورد علت به وجودآمدن مطالبات غیرجاری تصریح 
کرد: این مسئله به دلیل عدم اعتبارسنجی مشتریان توسط 
بانک ها و اجبار بانک ها به پرداخت تسهیلات تکلیفی شکل 
می گیرد. معمارنژاد دسته بعدی از دارایی های منجمد را با 
درصد بین ۵ تا ۷ درصد مربوط به اموال غیرمنقول، تملیکی 
و سرمایه گذاری های بانکی دانست و گفت: حدود ۲۰ درصد 
از دارایی نظام بانکی منجمد است که بخشی از ناترازی های 

بانکی از همین قسمت شکل می گیرد.
ضرورت کارمزد محور شدن درآمد بانک ها

معمارنژاد با اشاره به ناترازی »درآمد به هزینه« بانک ها بیان 
کرد: در دنیا به طور متوسط بین 4۰ تا ۵۰ درصد از درآمد 
بانک ها از محل کارمزد و مابقی از طریق واسطه گری وجوه یا 
به عبارتی اعطای تسهیلات بدست می آید؛ اما در ایران حدود 
تسهیلات، ۷  اعطای  از  ناشی  بانک ها  درآمد  از  درصد   ۵۵
درصد ناشی از سرمایه گذاری و حدود ۵ درصد از محل کارمزد 
است؛ بنابراین درآمد بانک ها باید به سمت کارمزد محور شدن 

حرکت کند.
برای  بانکی  خدمات  کارمزد  ثابت بودن  بر  تأکید  با  وی 
مدت زمان طولانی، علی رغم وجود تورم بالا به عنوان یکی دیگر 
از عوامل زیان دهی بانک ها گفت: وقتی مثلًا در طول ۱۰ 
سال نرخ کارمزد خدمات بانکی ثابت است، ولی تورم افزایش 

می یابد، انتظاری جز افزایش زیان بانک ها نباید داشت.
عضو هیأت علمی دانشگاه با بیان اینکه نزدیک ۵۳ درصد از 
هزینه های بانک ها مربوط به سود سپرده است، گفت: برخی 
از اوقات حتی سود سپرده پرداختی بانک از بهره تسهیلات 
دریافتی بیشتر بوده به همین خاطر این سود تحت عنوان هبه 

پرداخت می شود.

۷ هزار شعبه بانکی اضافی در کشور
 ۲۵ نزدیک  کرد:  عنوان  دانشگاه  هیئت علمی  عضو  این 
درصد از هزینه های بانک به هزینه های اداری و عمومی مربوط 
می شود؛ البته بخشی از این رقم به نسبت بالای هزینه های 
عضو  معمارنژاد،  عباس  برمی گردد.  بانک ها  مازاد  شعب 
هیئت علمی دانشگاه و معاون سابق بانک و بیمه وزیر اقتصاد در 
نشستی در رابطه با عوامل و راهکارهای ناترازی بانک ها گفت: 
بر اساس مطالعه انجام شده در سال ۹۹ در کشور ۲۱ هزار 
شعبه بانکی وجود داشته است؛ حال باتوجه به شاخص های 
بین المللی پراکندگی، جمعیت و GDP، و همچنین این مسئله 
که ۹۲ درصد از تراکنش های نظام بانکی از طریق الکترونیکی 
انجام می شود و تنها 8 درصد از مراجعات به صورت فیزیکی 
به شعبه است؛ بنابراین حدود ۷-8 هزار شعب در نظام بانکی 
ارزش  بر  علاوه  داد:  ادامه  باره  همین  در  وی  است.  اضافی 
مکانی بالای این ۷-8 هزار شعب اضافی در سر چهارراه ها، 

پرسنل آنها نیز هزینه های بالایی را به نظام بانکی وارد می کند.
علت اصلی زیان ده بودن بانک های کشور چیست؟

بانک و بیمه وزیر اقتصاد در خصوص علت  معاون سابق 
زیان دهی بانک های کشور توضیح داد: یکی از دلایلی که 
بوده  سپرده  جذب  در  آن ها  رقابت  شدند،  زیان ده  بانک ها 
است؛ اما به اعتقاد من، در واقع بانک ها در جذب زیان باهم 
رقابت می کردند. چون نرخ تسهیلات ۱8 درصد ثابت شده 
بود، اما بانک ها با نرخ های بالاتر سپرده جذب می کردند، تا 

عدم تطابق زمانی سررسیدها را جبران کنند.
راهکارهای مقابله با ناترازی بانک ها

معمارنژاد در این خصوص تشریح کرد: تخصیص سود بیشتر 
از ۱8 درصد، عموماً برای سپرده های کلان اتفاق می افتاد، 
زیرا سپرده های معمولی ظرفیت چانه زنی برای دریافت سود 
بیشتر را ندارد؛ بنابراین، از عوامل دیگری که می تواند در بهبود 
ناترازی بانک ها مفید باشد، مدیریت سپرده های کلان بانک ها 
است. وی در پایان در خصوص راهکارهای اصلی رفع ناترازی 
در نظام بانکی گفت: »بررسی وضعیت بدهی های دولت به 
بانک ها و پرداخت آن ها«، »پیشگیری از مطالبات غیرجاری 
از طریق اعتبارسنجی«، »نظارت دقیق بر مصارف تسهیلاتی 
که بانک ها دریافت می کنند« و »فروش اموال مازاد بانک ها« 

می تواند معضل ناترازی بانک ها را کاهش دهد.

معاون سابق بانک و بیمه وزارت اقتصاد:

سهم سپرده های جاری از ۱۵ درصد به ۷۰ درصد رسیده است



سه شنبه-2 خرداد ماه 1402-    سال بیست  وششم -   شماره 65732
ورزشی

چالش بزرگ داوری در لیگ بیست و دوم؛ 

سوت هایی که روی اعصاب بود!

قضاوت های بحث برانگیز داوران یکی از چالش های بزرگ و حاشیه ساز لیگ 
بیست ودوم بود که فدراسیون فوتبال برای فصل آینده باید راهی برای کاهش آن 

پیدا کند.
بیست و دومین دوره لیگ برتر در حالی پنجشنبه گذشته به پایان رسید که 
یکی از چالش های بزرگ این فصل مانند تمام سال های اخیر مشکلات داوری 
بود، معضلی که خداداد افشاریان رئیس کمیته داوران با تائید آن اعتراف کرد که 
سوت های اشتباه در برخی دیدارها باعث شده است که نتایج جابجا شود. اعترافی 

که به خوبی عمق مشکلات داوری را در لیگ بیست و دوم نشان می دهد.
اعتراف افشاریان درباره تغییر برخی نتایج با اشتباهات داوری، مسئله ای نیست 
که به بتوان به راحتی از کنار آن گذشت، به خصوص که با توجه به فاصله میلیمتری 
تیم ها در بالا و پایین جدول برای قهرمانی یا سقوط، جابجا شدن یک امتیاز هم 
می توانست سرنوشت لیگ را به کلی عوض کند، به همین خاطر باید راه بر تکرار 
چنین اشتباهات تاثیرگذاری بسته شود.آن هم در شرایطی که قرار بود با تسریع 
در راه اندازی کمک داور ویدئویی این مشکلات کمتر شود. با این حال با وجود 
وعده های متعددی که داده شده است همچنان خبری از VAR نیست و مشخص 
نیست چه زمانی قرار است از این سیستم در فوتبال ایران استفاده شود. اگر چه 
در سطح اول فوتبال دنیا هم بزرگترین داوران حتی با وجود استفاده از کمک داور 
ویدئویی هم ممکن است اشتباهاتی داشته باشند اما چنین اتفاقی مسئله ای نیست 
که هر هفته تکرار و تبدیل به یک چالش شود. این در شرایطی است که در ۳۰ هفته 
بیست و دومین دوره لیگ، کمتر هفته ای بود که تیمی از سوت های اشتباه داوران 
که در برخی مواقع در تغییر نتیجه هم تاثیر زیادی داشت، ضرر نکند و سالن نشست 
خبری و میکس زون استادیوم ها تبدیل به محلی برای اعتراض مربیان و بازیکنان به 
عملکرد داوری تبدیل نشود. شاید پربیراه نباشد که عملکرد فدراسیون فوتبال در 
بی توجهی به بخش مهمی به نام داوری سبب شده تا هر فصل که می گذرد نه تنها 
خبری از کاهش معضلات داوری نباشد، بلکه فصل به فصل این مشکلات و مصائب 
بیشتر هم شده است تا جایی که مسئولان فدراسیون نیز به افزایش سوت های 
بحث برانگیز معترف هستند. تداوم چنین معضلی در فصل آینده، فوتبال ایران را با 
چالش های بزرگتری روبرو خواهد کرد، به همین خاطر بدیهی است که فدراسیون 
فوتبال باید برای فصل آینده فکری جدی و اساسی برای کاهش اشتباهات داوری 
بردارد، اشتباهاتی که در فصل تازه به پایان رسیده فوتبال در در برخی از دیدارهای 
آنچنان واضح و شفاف بود که خیلی ها از تصمیم داور شگفت زده شدند و انگشت 
به دهان ماندند که چرا داور چنین تصمیمی گرفته است. اولین قدم برای کاهش 
اشتباهات داوری، تسریع در ورود سیستم کمک داور ویدئویی است، سیستمی که 
۵ سال است که در فوتبال دنیا استفاده می شود اما فوتبال ایران همچنان از داشتن 
آن محروم است و در سال  های اخیر هر بار به بهانه ای استفاده از VAR به تاخیر 
افتاده است. صحبت های رئیس کمیته داوران پس از جلسه ظهر شنبه هئیت 
رئیسه فدراسیون فوتبال به خوبی گویاست که مدیری مانند افشاریان به عنوان رئیس 
کمیته داوران هم حتی نمی داند چه زمانی قرار است سیستم کمک داور ویدئویی 
وارد ایران شودشود. به گفته وی، خرید سیستم رادیویی داوران یا همان هد هست 
که وسایل ارتباطی داوران است هم تحت تاثیر VAR قرار گرفته است، به طوری که 
او در پاسخ به سوالی که خرید هدست برای داوران به کجا رسید، می گوید:» در مورد 
سیستم رادیویی هم باید بگویم فراهم کردن ۱۰ یا ۱۲ سیستم برای فوتبال کشور 
مشکلی ندارد، اما چیزی که ما را کمی دل نگران می کند این است که منتظریم 
ببینیم چه اتفاقی برای VAR می افتد تا پس از آن اقدام کنیم.« این صحبت ها نشان 
می دهد که نفر اول مدیریت داوران که باید در زمینه فراهم کردن شرایط استفاده 
از کمک داور ویدئویی مطلع تر از بقیه باشد، او هم خبر دقیقی از زمان راه اندازی 
VAR ندارد. با توجه به این شرایط سخت می شود امیدوار بود که این سیستم که 
می تواند بخش مهمی از مشکلات داوری را حل کند، به فصل آینده هم برسد، با 
این حال باید مسئولان فدراسیون با اولویت قرار دادن VAR، جدی تر از قبل برای 
راه اندازی این سیستم در لیگ تلاش کنند. البته فدراسیون تنها زمینه معرفی و 
قرارداد با شرکت وارد کننده تجهیزات را برعهده دارد و بقیه کار به باشگاه ها مربوط 
است، با این حال مهدی تاج و همکارانش باید اعمال فشار و مشخص کردن زمان 
برای باشگاه ها و رفع موانع دیگر، به روند استفاده از کمک داور ویدئویی در فوتبال 
ایران سرعت ببخشند. با این حال تلاش فدراسیون فوتبال برای کاهش مشکلات 
داوری نباید محدود به راه اندازی VAR شود، آموزش و تامین مالی داوران و امکانات 
مورد نظرشان در کنار شایسته سالاری و تربیت داور بخش دیگری از وظایف مهمی 
است که فدراسیون فوتبال باید برای کاهش سوت های بحث برانگیز داوری در برنامه 
قرار دهد. بدیهی است از داورانی که در سال ۲۰۲۳ به جای استفاده از سیستم 
رادیویی از ایرپاد برای ارتباط با یکدیگر استفاده می کنند و فدراسیون از تهیه یک 
سیستم ارتباطی برایشان عاجز است، هم نباید انتظار بیشتری داشت. علاوه بر این 
گزینیش داوران با اهداف انتخاباتی که شایسته سالاری را زیر سوال می  برد، از دیگر 
معضلاتی است که سبب شده در داوری با مشکلات بیشتری روبرو شود.چنین 
مصائبی گویاست که تنها ریشه قضاوت های بحث برانگیز نداشتن VAR نیست 
و حل چالش  های دیگر مانند دستمزد، امکانات و آموزش داوران در کنار انتخاب 
بر اساس شایسته سالاری دیگر مواردی که باید مورد توجه فدراسیون قرار بگیرد تا 
اشتباهات تاثیرگذار این فصل تکرار نشود، اشتباهاتی که بنا بر اعتراف رئیس کمیته 

داوران حتی در نتایج مسابقات هم تاثیرگذار بود.

سیدعباسی:

 عملکرد معروف را نباید در باشگاه های 
آسیا سنجید

به واسطه عملکردش در جام  نباید  را  ایران گفت: سعید معروف  والیبال  مربی 
باشگاه های آسیا سنجید؛ چرا که او فرصتی برای هماهنگی با بازیکنان شهداب 
نداشت. جهانگیر سیدعباسی در خصوص عملکرد ضعیف تیم شهداب یزد در جام 
باشگاه های آسیا اظهار داشت: من هم موافق این موضوع هستم که شهداب عملکرد 
خوب و قابل دفاعی در بحرین نداشت؛ اما نباید آن را به حساب ضعیف شدن والیبال 
ایران گذاشت. وی افزود: کیفیت لیگ ایران پایین آمده و بازیکنان بزرگ والیبال کشور 
به لیگ های خارجی رفته اند. یک زمانی بود که همه ستاره ها مثل معروف و عبادی پور 
و .... در لیگ ایران بازی می کردند اما الان تعداد بازیکنانی که لژیونر شده اند بسیار 
زیاد است و لیگ از بازیکنان سطح بالا خالی شده است. ضمن اینکه به خاطر گران 
بودن نرخ ارز تیم های ما نمی توانند بازیکن خارجی جذب کنند. البته در فصل 
گذشته تیم ها به لحاظ فنی به هم نزدیک شده بودند اما سطح این رقابت ها بالا نبود. 
کارشناس والیبال ایران تصریح کرد: ضمن اینکه شهداب به لحاظ در اختیار داشتن 
بازیکن، فاصله زیادی با تیم ملی دارد. کشوری همچون قطر سطح والیبالش با ایران 
قابل مقایسه نیست؛ اما تیم های باشگاهی این کشور با جذب بازیکنان بزرگ خارجی 
ناکامی  در  کرد:  عنوان  تندروان  عملکرد  مورد  در  شده اند.سیدعباسی  قدرتمند 
شهداب باید مجموعه عوامل را در نظر گرفت. این تیم به لحاظ آمادگی جسمانی و 
فنی افت داشت و به نظر من برای جام باشگاه های آسیا خوب تمرین نکرده بود و 
تفاوت زیادی با مرحله پلی آف لیگ برتر داشت. وی در پایان خاطرنشان کرد: به نظر 
من سعید معروف در فنرباغچه ترکیه در اوج بود البته در مقاطعی بیمار بود. طبیعی 
است هر بازیکنی دوران افت داشته باشد. او را نباید به واسطه عملکردش در بحرین 

سنجید؛ چرا که فرصتی برای هماهنگی با بازیکنان شهداب نداشت.

رقم قرارداد لوکادیا و شیخ دیاباته برای پرسپولیس حدود هفتاد میلیارد تومان آب 
خورد.

 تیم فوتبال پرسپولیس موفق شد قهرمانی لیگ بیست و دوم را کسب کند؛ آن 
هم در شرایطی که سپاهان تنها یک امتیاز با این تیم اختلاف داشت و تنها به خاطر 
همین یک امتیاز نتوانست جام قهرمانی را از آن خود کند. سرخپوشان پایتخت در 
شرایطی قهرمان لیگ شدند که این عنوان را از فصل ۹۶-۹۵ تا فصل ۱4۰۰- ۹۹ 
در اختیار داشتند و تنها فصل گذشته بود که استقلال توانست روند قهرمانی های 

این تیم را قطع کند.
از ابتدای لیگ تا به امروز پرسپولیس با چالش های عجیبی روبرو شد که مهمترین 
آن جدایی یورگن لوکادیا از این تیم در میانه مسابقات بود. او در برهه ای پرسپولیس 

را ترک کرد که پرسپولیس باید به مصاف استقلال در نیم فصل نخست می رفت.
جالب اینکه در نهم فروردین سال جاری سایت رسمی باشگاه پرسپولیس در 

خبری مدعی شد که از لوکادیا به فیفا شکایت کرده است؛ اما با مراجعه به سایت 
باشگاه، این خبر حذف شده است.

بیستم فروردین امسال لوکادیا به یک تیم چینی پیوست و در حالی که به نظر می 
رسید این بازیکن به واسطه نحوه جدایی اش از پرسپولیس نتواند به یک تیم دیگر 
بپیوندد این انتقال نهایی شد و حتی لوکادیا برای تیم جدیدش بازی و گلزنی هم 

کرد.
باشگاه پرسپولیس در همان بیست و یکم فروردین یک بار دیگر اقدام به انتشار 
خبری در خصوص لوکادیا کرد. در این خبر آمده: »طی روزهای گذشته برای 
به خدمت گرفتن یورگن لوکادیا از باشگاه پرسپولیس درخواست ITC کرده بود. 
درخواست مذکور از سوی باشگاه پرسپولیس پذیرفته نشد و طبعا مجوزی هم 
صادر نگردید. توضیح دلیل عدم صدور ITC هم روشن است. بر این اساس به نظر 
می رسد که باشگاه چینی از فیفا درخواست مجوز اضطراری کرده است تا زمانی  که 

تکلیف دعوای طرح شده از سوی باشگاه پرسپولیس نسبت به این بازیکن معلوم 
شود.«

از بیست و یکم فروردین تا به امروز باشگاه پرسپولیس هیچ خبر دیگری در 
خصوص لوکادیا منتشر نکرد؛ در حالی که شفاف سازی مدیران این باشگاه در 
خصوص قرارداد لوکادیا می تواند بسیاری از شائبه ها را از بین ببرد. باید مشخص 
شود این مدیران تا چه حد در این خصوص مقصر بوده اند. هر چند درویش دهم ماه 
گذشته)اردیبهشت( در خصوص این مسئله صحبت هایی انجام داده بود که البته 
در این صحبت ها هیچ نکته قابل توجه وجود نداشت. وی عنوان کرده بود:» این 
پرونده در حال بررسی است. چون مسائل حقوقی است شاید جملاتی بگوییم که 

صلاح نباشد؛ اما ما کاملًا پیگیری می کنیم.«
گفته می شود قرارداد لوکادیا با پرسپولیس یک میلیون دلار بوده و ۳۰۰ هزار دلار 
از قرارداد این بازیکن به حسابش واریز شده بود. اگر فرض بر این گرفته شود که 
وی نتواند بقیه مبلغ قرارداد خودش را دریافت کند این بازیکن برای هر بازی که 
برای پرسپولیس انجام داده حدود یک میلیارد و هفتصد میلیون تومان دریافت کرده 

است.
جشن قهرمانی تمام شد؛ لزوم شفاف سازی درویش درباره لوکادیا و شیخ دیاباته 

پیوستن شیخ دیاباته به پرسپولیس هم یکی دیگر از عجیب ترین نقل وانتقالات 
پرسپولیس بود. این بازیکن که رقم قرارداد او حدود ۳۰۰ هزار دلار است باید 
ناامیدکننده که  با عملکردی  مدیون مدیران باشگاه پرسپولیس باشد. چرا که 
منجر به جدایی اش از الغرافه قطر شد و همچنین در شرایطی که در ۳4 سالگی 
به خداحافظی از فوتبال فکر می کرد ناگهان با پیشنهاد پرطرفدارترین باشگاه ایران 
روبرو شد؛ آن هم در شرایطی که یحیی گل محمدی به شدت مخالف جذب این 

بازیکن بود.
رقم قرارداد لوکادیا و دیاباته با پرسپولیس روی هم رفته ۱ میلیون و سیصد هزار دلار 
است و با توجه به تجریبات گذشته به نظر می رسد باشگاه پرسپولیس باید این مبلغ 
را تمام و کمال به آنها پرداخت کند. این روزها که رضا درویش به واسطه قهرمانی 
پرسپولیس در لیگ، برای همه رجزخوانی می کند لازم است که در خصوص این 
۲ بازیکن هم شفاف سازی کند؛ چرا که پای حدود ۷۰ میلیارد تومان پول در میان 
است. این شفاف سازی می تواند کار مدیران آینده پرسپولیس را راحت تر کند تا آنها 

بدانند با چه وضعی در این باشگاه روبرو خواهند بود.

جشن قهرمانی تمام شد؛

 لزوم شفاف سازی درویش درباره لوکادیا و شیخ دیاباته

شهرستان  جوانان  و  ورزش  ادارات  رئیس  و  مدیر 
جعفرآباد و بخش خلجستان قم منصوب شدند.

به گزارش ایمان، با حکم ابراهیم سانی خانی، مدیرکل 
ورزش و جوانان استان قم، اسماعیل زند به عنوان مدیر 

ورزش و جوانان شهرستان جعفرآباد منصوب شد.
سرپرستی هیات ورزش های رزمی استان قم و ریاست 
 ،۱۳8۰ دهه  در  کهک  شهر  جوانان  و  ورزش  اداره 
ریاست هیات ورزش های همگانی استان قم در حال 
حاضر، ریاست گروه توسعه ورزش همگانی استان قم، 
مسوولیت آموزش ورزش و جوانان، دبیر کمیسیون ماده )۵( صدور مجوز باشگاه ها و ... از جمله سوابق اسماعیل زند 

محسوب می شود.
مدیر کل ورزش و جوانان استان همچنین در حکمی، ناصر رضائیان را به عنوان رئیس جدید اداره ورزش و جوانان 

بخش خلجستان معرفی و منصوب کرد.
رضاییان با ۲۶ سال سابقه حضور در اداره کل ورزش و جوانان استان قم از کارکنان، دارای تجربه مدیریت و فعالیت در 

مسوولیت های مختلف ورزش است.

رئیس هیات هندبال استان قم از دعوت شدن دو تن از 
هندبالیست های این استان به اردوی آماده سازی تیم ملی 

هندبال نوجوانان ایران خبر داد.
علی ساده  در گفت و گویی اظهار داشت: تیم ملی پسران 
قهرمانی  مسابقات  در  حضور  برای  را  خود  ایران  نوجوان 

جهان ۲۰۲۳ کرواسی آماده می کند.
دو  غلامی  محمدرضا  و  باقری  نیما  داشت:  بیان  وی 
 ۲۱ لغایت   ۱۰ از  که  هستند  قمی  نوجوان  هندبالیست 
خردادماه در شهر اصفهان در اردوی تیم ملی حضور خواهند 

یافت. رئیس هیات هندبال استان قم یادآور شد: بتازگی هم چنین سه تن از دختران هندبالیست قمی به مرحله جدید اردوی 
تیم ملی هندبال نوجوانان دختر ایران دعوت شده اند. ساده اظهار داشت: نسترن گودرزی فراهانی، زهرا فتوتی و زهرا افشاری 

از سوم لغایت ۱۱ خردادماه به میزبانی فدراسیون هندبال تهران در اردوی آمادگی تیم ملی حضور خواهند یافت.
وی بیان کرد: این سه بازیکن پیش از این نیز به مراحل قبلی اردوی تیم ملی هندبال نوجوانان دختر دعوت شده بودند.

وی گفت: این اردو با دعوت از ۲۲ بازیکن از سراسر کشور به منظور آماده سازی حضور در هفدهمین دوره رقابت های 
قهرمانی آسیا ۲۰۲۳ به میزبانی هنگ کنگ برگزار خواهد شد.

با حکم مدیرکل ورزش و جوانان استان قم  صورت گرفت؛

انتصاب ۲ مدیر ورزشی در استان قم
رئیس هیات هندبال استان قم  خبرداد:

دعوت۲ هندبالیست قمی به اردوی تیم ملی نوجوانان

مسئول کمیته آموزش فدراسیون هاکی از تلاش های انجام 
شده برای درج نام ایران به عنوان یکی از ابداع کنندگان ورزش 
هاکی در جهان یاد کرد و گفت: استان قم نسبت به دیگر 
استان ها در این رشته ورزشی ظرفیت های بسیاری دارد اما 

فعال سازی ظرفیت ها نیازمند حمایت مسئولان است. 
به گزارش  ایمان، ورزش هاکی یکی از قدیمی ترین ورزش ها 
در ایران محسوب می شود که ریشه در تاریخ باستان دارد. شاید 
کمتر کسی بداند که نام ایران به عنوان یکی از ابداع کنندگان 
این رشته ورزشی در تاریخچه فدراسیون جهانی هاکی ثبت 
ابداع کنندگان  از  به عنوان یکی  ایران  نام  شده است. درج 
ورزش هاکی در جهان توسط تلاش چند ماهه یک مربی قمی 

صورت گرفته است.
متن زیر گفت وگویی با علی بختیاری مدرس هاکی و مسئول 
کمیته آموزش فدراسیون هاکی است که این افتخار را برای قم 

به ثبت رسانده است.  
* لطفا خود را معرفی کنید و بگویید از چه سالی وارد 

رشته هاکی شدید؟
سلام خدمت شما و همه مخاطبین خبرگزاری فارس، بنده 
علی بختیاری هستم مدرس و مربی رشته هاکی و مسئول 
جمهوری  هاکی  فدراسیون  استعدادیابی  و  آموزش  کمیته 
اسلامی ایران. از سال ۱۳8۵ وارد این رشته شدم و تا به امروز 
به تدریس، استعدادیابی و آموزش هاکی در استان قم و کشور 

پرداخته ام.
و  آموزش  کمیته  مسئول  ایران  فدراسیون  در  بنده 
نیز  جهانی  فدراسیون  در  همچنین  هستم  استعدادیابی 
بر  فعالیت می کنم. علاوه  و استعدادیاب  به عنوان مدرس 
فدارسیون، هاکی را در یکی از دانشگاه های استان قم تدریس 

می کنم.
*ورزش هاکی در قم چه وضعیتی دارد؟

خوشبختانه استان قم از ظرفیت های خوبی برخوردار است. 
درحال حاضر حدود ۱۰۰ هاکی باز آقا و بانو در قم فعالیت 

می کنند. علاوه بر شهر قم طی چند سال اخیر سعی کردیم 
ورزش هاکی را در سایر نقاط استان ترویج دهیم.

برای مثال در کهک و جعفرآباد هاکی را فعال کرده ایم، افراد 
مستعدی در شهرستان های قم حضور دارند که در صورت 
شناسایی می توانند برای استان قم افتخار آفرین باشند. بنده 
با هیات هاکی  به همراه مجموعه فدراسیون سعی کردیم 

استان قم تعامل خوبی داشته باشیم.
*چه اطلاعات تاریخی از ورزش هاکی در ایران باستان 

دارید؟
بنده باتوجه به علاقه ای که به این رشته ورزشی دارم چند 
سالی مشغول به تحقیق و جمع آوری مستندات بودم و به این 
نتیجه رسیدم که ورزش هاکی ریشه در تاریخ اصیل ایرانی 

دارد.

به  را  مستندات  این  همه  گرفتم  تصمیم  جهت  بدین 
فدراسیون جهانی ارائه دهم، دانشمندان زیادی از گذشته تا 
حال در کتاب ها و مقالات خود اشاره کرده اند که شبیه بازی 
هاکی با چوب و توپ در رومیان باستان، یونانیان، مصریان و 
ایرانیان انجام شده است. تقریباً اوایل سال ۲۰۱8 میلادی 
بود که مذاکرات را با فدراسیون جهانی هاکی شروع کردیم و 
منابع مختلفی در این زمینه با تماس های تصویری و ایمیلی 
به فدراسیون بین المللی ارائه کردیم. هنگامی که یک رشته 
انتظارات مردم  ورزشی ثبت جهانی می شود به طور قطع 
و مسئولان از آن افزایش می یابد که این شرایط در خصوص 

هاکی نیز صدق می کند.
این ثبت نگاه همه کشورهای قوی در ورزش هاکی را نسبت 
به ایران تغییر خواهد داد و ورزش امروز مهم ترین نقطه اتصال 

بین ملت ها و دولت ها است و موارد بسیار وسیع و جامعی 
همچون سیاست، اقتصاد، فرهنگ و مناسبات اجتماعی را 

دربر می گیرد.
*هاکی بازان قمی  چه عناوینی را طی این سال ها کسب 

کرده اند؟
مسابقات  در  سال ۱۳8۹  در  فدراسیون  آمارهای  مطابق 
کشوری در رده نونهالان، ورزشکاران قمی موفق شد به مقام 
یافت. همچنین در سال ۱۳۹۲  این مسابقات دست  سوم 
در مسابقات لیگ دسته یک باشگاه های کشور استان قم به 
عنوان نائب قهرمان لیگ معرفی شد و در مسابقات هاکی 
روی چمن زیر ۲۱ سال امیدها در سال ۱۳۹8 بازیکنان قم با 

عملکرد خوبشان به مقام دوم رقابت ها دست یافتند.
*هاکی در قم با چه مشکلاتی مواجه است؟

نتایجی که تیم های هاکی استان قم در مسابقات مختلف 
کشوری بدست آورده اند نشان می دهد که این رشته در قم 
ظرفیت خوبی دارد و اگر مورد حمایت بیشتر مسئولین ورزشی 

قرار گیرد شاهد رقم خوردن اتفاقات بزرگی خواهیم بود.
اما متاسفانه درحال حاضر ورزش هاکی در قم مشکلاتی را 
دارد که زیبنده نیست، نداشتن زمین تمرینی چمن و یا سالن 
از مشکلات  اختصاصی ویژه هیات هاکی استان قم یکی 

اساسی است که ورزشکاران ما با آن مواجه هستند.
علاوه بر بحث نبود زمین ما در قم مشکل عدم حامی مالی را 
داریم، ورزشکاران و تیم های ما اگر حامیان مالی خوبی داشته 
باشند شک نکنید در آوردگاه های کشوری و حتی جهانی 

توانایی درخشیدن را دارند.
*در پایان اگر صحبتی هست، بفرمایید:

بنده از شما بابت اینکه به این رشته بومی و اصیل ایرانی 
اهمیت دادید بسیار سپاسگذارم، امیدوارم با حمایت مدیران 
رزشی، هیات هاکی، تلاش مربیان و ورزشکاران استان قم 
از هاکی بازان قمی  در سال های آتی اخبار خوب بیشتری 

بشنویم.

مسئول کمیته آموزش فدراسیون هاکی:

فعال سازی ظرفیت های هاکی قم حمایت مسئولان را می طلبد 

آگهی تحدید حدود عمومی 
     در روز سه شنبه مورخ ۱4۰۲/۰۳/۲۳ ساعت ۹/۳۰ صبح

پلاک ثبتی ۳8 فرعی از ۵۵ اصلی، آقای : میرزا سید مهدی شکرالهی بعنوان تصدی وقف اولاد ذکور حاج میرزا سید 
احمد  ، فرزند : پسر حاج میرزا سید احمد ، ششدانگ یک قطعه باغ  ، واقع در گازران  ، حوزه ثبتی بخش سه شهرستان 

جعفرآباد 
در روز چهار شنبه مورخ ۱4۰۲/۰۳/۲4 ساعت ۹/۳۰ صبح

پلاک ثبتی ۲8۷  اصلی بخش نه ثبت خلجستان ، الحاقی به ثبت اسناد جعفرآباد ، آقای : ناصر فراش معصومی ، فرزند: 
علی محمد ، ششدانگ آب و ملک مزرعه قزل چشمه ،  بخش سه جعفرآباد  

تاریخ انتشار : روز سه شنبه مورخ ۱402/03/02
شناسه آگهی :۱4۹۹600
محمد رضا خدایاری
رئیس ثبت اسناد و املاک شهرستان جعفرآباد

جلسه سرمربی تیم ملی فوتبال ایران با سرمربیان تیم های نوجوانان و امید 
برگزار شد.

در ابتدای این جلسه امیر قلعه نویی بر لزوم همفکری و توسعه فضای مشورتی 
برگزاری چنین  تداوم  و خواستار  کرد  تاکید  ملی  تیم های  فنی  کادر  میان 

جلساتی به صورت هدفمند شد.
در ادامه پس از طرح مباحث فنی میان اعضای حاضر در جلسه، حسین 

عبدی سرمربی تیم ملی نوجوانان گزارشی از عملکرد یک سال اخیر این تیم 
در اردوها و بازی های گذشته ارائه کرد. او همچنین برنامه های کادر خود را 
برای رقابت های قهرمانی آسیا در تایلند و اهمیت ریکاوری بازیکنان با توجه 
به فشردگی مسابقات برای سرمربی تیم ملی و دیگر اعضای حاضر در جلسه 
تشریح کرد. در این جلسه به همراه امیر قلعه نویی، رضا عنایتی و حسین عبدی 
اعضای کادر فنی تیم های ملی بزرگسالان، امید و نوجوانان نیز حضور داشتند.

میرشاد ماجدی، عضو هیات رئیسه فدراسیون فوتبال و رئیس کمیته جوانان 
نیز در این نشست حضور داشت. همچنین محمد حسن رجب زاده، بازیکن 
اسبق تیم های سپاهان و ابومسلم که به عنوان دستیار عنایتی در تیم های 
هوادار و نفت مسجد سلیمان سابقه فعالیت دارد نیز امروز در ساختمان پک 
حضور یافت تا به این ترتیب از یکی از دستیاران سرمربی جدید تیم ملی امید 

رونمایی شود.

برگزاری جلسه مشورتی قلعه نویی با عنایتی و عبدی

 رونمایی از دستیار جدید سرمربی امید
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»دریابان« در اقیانوس متلاطم روزگار کجا می رود؟ 

3 سناریو درباره »آینده سیاسی« شمخانی

چند ماه قبل نیز در ماجرای اعدام علیرضا اکبری معروف به »ابرجاسوس« 
شایعاتی مبنی برکناری اش بیش از بیش مطرح شد، اما نقش آفرینی ویژه 
علی شمخانی در پرونده صلح ایران و عربستان در اسفند سال گذشته، حسن 

ختامی بر این شایعات بود.
به گزارش فرارو ، یک شنبه- »نورنیوز«، رسانه نزدیک به شورای عالی امنیت 
ملی در خبری با اشاره به شعر منتشر شده در توییتر دریابان علی شمخانی، 
از کناره گیری قعطی او خبر داد. روز )دوشنبه( نیز سید ابراهیم رئیسی، رئیس 
جمهور طی حکمی »علی اکبر احمدیان« را به عنوان دبیر جدید شورای عالی 

امنیت ملی منصوب کرد تا حضور ۱۰ ساله شمخانی به خط پایان برسد.
شورای  دبیری  از  قبل  سال های  طی  ساله،  نظامی ۵8  شمخانی،  علی 
عالی امنیت ملی، سمت های کلیدی ای همچون جانشین فرمانده کل سپاه 
پاسداران، فرماندهی نیروی زمینی سپاه، وزیر سپاه، فرماندهی نیروی دریایی 
سپاه و ارتش، وزیر دفاع را در کارنامه داشت. سرلشکر شمخانی در ۱۹ شهریور 

۱۳۹۲ به عنوان دبیر شورای عالی امنیت ملی منصوب شد.
تغییر وی در شرایطی اتفاق افتاد که طی دو سال گذشته که دولت رئیسی 
ریاست پاستور را بر عهده گرفته، همواره شائبه برکناری او وجود داشت. چند 
ماه قبل نیز در ماجرای اعدام علیرضا اکبری معروف به »ابرجاسوس« شایعاتی 
مبنی برکناری اش بیش از بیش مطرح شد، اما نقش آفرینی ویژه علی شمخانی 
در پرونده صلح ایران و عربستان در اسفند سال گذشته، حسن ختامی بر این 
شایعات بود. با این وجود حالا که شمخانی از سمت اش برکنار شده می توان 

سه سناریو را پیرامون آینده سیاسی او مطرح کرد:
سناریوی نخست؛ ادامه فعالیت و نقش آفرینی سیاسی با تلاش برای کسب 
ریاست پارلمان: در صورت علاقه علی شمخانی به باقی ماندن و ادامه فعالیت 
در میدان سیاست کشور، در دسترس ترین حالت برای او، تلاش در راستای 
ورود به مجلس شورای اسلامی است. این احتمال دور از انتظار نیست که 
شمخانی با توجه به جایگاه سیاسی ویژه خود، طی ماه های آینده به سمت 
ایجاد یک ائتلاف انتخاباتی برای حضور پرقدرت درانتخابات مجلس دوازدهم 

گام بر دارد.
حوزه  در  شده  نامزد  با  می تواند  شمخانی  حالت  حداقلی ترین  در  حتی 
انتخاباتی استان خوزستان، وارد مجلس شود. البته ورود شمخانی به بهارستان 

می تواند با اقدام برای تصدی ریاست قوه مقننه نیز همراه باشد.
سناریو دوم؛ خیر بلند برای تسخیر »پاستور«: فراتر از ورود به مجلس، گام 
بلندتر شمخانی می تواند خیز بلند برای رقابت بر سر ریاست پاستور باشد. او 
می تواند در انتخابات ۱4۰4 در صورت تایید از سوی شورای نگهبان یکی از 
رقیب های جدی برای سید ابراهیم رئیسی باشد. نکته قابل تامل در این بین 
این است که شمخانی می تواند مورد اجماع میانه ورها و حتی مورد حمایت 
اصلاح طلبان نیز قرار بگیرد. او از این پتانسیل برخوردار است که به عنوان نامزد 

اصلی جریان های غیراصول گرای نیز معرفی شود.
سناریوی سوم؛ بازنشستگی و ایفای نقش های مشاوره ای: در دسترس ترین 
ایفای  و  بازنشستگی  از کنار رفتن پذیرش  بعد  گزینه برای علی شمخانی 
نقش های مشاوره ای در دستگاه های تصمیم گیری امنیتی و نظامی کشور 
است. به هر حال او بخش بزرگی از حیات خود را با حضور در مناصب کلیدی 
تصمیم گیری سپری کرده و به نظر می رسد بازنشستگی او نمی تواند به معنای 

با کناره گیری کامل از صحنه باشد.
تمام این اوصاف، هر یک از این سناریوها می توانند قطعی نباشند و در طی 
زمان تغییر پیدا کنند. برای نمونه شمخانی هم می تواند نیم نگاهی به ریاست 
مجلس داشته باشد و هم می تواند به ریاست منصب ریاست جمهور نیز چشم 
بدوزد. یا در حالتی دیگر پس از مقطعی انفعال، حضور مجدد در صحنه را 

برگزیند.

تحلیل گر مسائل افعانستان گفت: بروز درگیری نظامی بین ایران و طالبان 
در مرزها کاملا منتفی است. اما جمهوری اسلامی ایران می تواند از ابزارهای 
دیگری که در اختیار دارد، در این مسیر استفاده کند. چنانچه طالبان در فرآیند 
انجام تعهدات خود برای حق آبه ایران از هیرمند بخواهد همچنان بر سیاست 
گذشته خود اصرار داشته باشد، به نظر می رسد که جمهوری اسلامی ایران 
سیاست های خود را مورد بازنگری قرار می دهد و تعاملی که در حال حاضر با 

حاکمان فعلی در افغانستان دارد، تا حد قابل توجهی کاهش پیدا می کند. 
محمدرضا عسگری در گفت وگو با ایلنا، در پاسخ به این سوال که در چند هفته 
گذشته، بحث حق آبه هیرمند به موضوعی تنش زا میان ایران و امارت اسلامی 
طالبان بدل شده است. چرا این موضوع تا به حال حل نشده و ریشه آن به کجا 
برمی گردد، گفت: حق آبه هیرمند از جمله مباحثی است که در روابط ایران و 
افغانستان ظرف چند دهه اخیر به عنوان یکی از عوامل و پارامترهای تأثیرگذار بر 
مناسبات دوجانبه تاثیرگذار بوده است. در چند دهه اخیر، یکی از دلایل اصلی 
که سبب شده توافقنامه ایران و افغانستان درباره حق آبه ایران از هیرمند محقق 

نشود، عدم ثبات سیاسی داخلی در افغانستان بوده است.
تصمیم گیری های داخلی سبب شده تا افغانستان نتواند به تعهدات 

خودش عمل کند 
هشتاد،  دهه  اوایل  تا  میلادی  هفتاد  دهه  که  است  خاطرمان  افزود:  وی 
افغانستان درگیر اشغال خارجی بود که ارتش سرخ شوروی در افغانستان حضور 
داشت. سپس وارد مقطعی از جنگ داخلی می شود و نهایتا ما شاهد بروز 
حکومت اول طالبان هستیم که تا اوایل سال ۲۰۰۰ ادامه دارد. بعد از آن حمله 
به برج های دوقلوی آمریکا باعث می شود که آمریکا به افغانستان لشگرکشی 
کند و حکومت اول طالبان در افغانستان را در سال ۲۰۰۱ سرنگون می کند. 
دولت موقتی در افغانستان شکل می گیرد و به رغم آنکه دولت، برآمده از یک 
فرآیند دموکراسی در افغانستان، در سال ۲۰۰۱ با انتخابات مبتنی بر دموکراسی 
و رأی مردم دولت روی کار می آید، آقای کرزای به عنوان رئیس جمهور موقت 
برای دو دوره چهارساله انتخاب می شود. نیروهای خارجی به رهبری آمریکا 
در افغانستان حضور دارند و افغانستان از ثبات عمل و تصمیم گیری برخوردار 
نیست. عدم انسجام و نبود یکپارچگی در تصمیم گیری های داخلی سبب شده 

تا افغانستان نتواند به تعهدات خودش عمل کند.
با  که  هستیم  شاهد  آگوست ۲۰۲۱  در  نهایت  در  کرد:  تصریح  عسگری 
مجددا  افغانستان،  پشت  کردن  خالی  و  اروپایی ها  و  آمریکایی ها  شیطنت 
حکومت طالبان شکل می گیرد. اساسا طالبانی که به قواعد بین المللی پایبند 
نیست، به فضای داخل، به منشور و میثاق ملی و قانون اساسی پایبند نیستند 
بر سر کار می آیند و جامعه جهانی هم طی دو سال گذشته از پذیرش طالبان 
اجتناب کرده است. این موضوع نشان دهنده این است که دولت های مختلف 
در سطح نظام بین الملل به ویژه همسایگان افغانستان، امکان تعامل براساس 
قانون و دیپلماسی را ندارند و به رغم اینکه موضوع حق آبه ایران از هیرمند یک 
بحث تاریخی، حقوقی و قانونی دارد، مقامات حاکم بر افغانستان در شرایط 
فعلی از تمکین در مقابل این حق آبه امتناع می کنند و این موضوع سبب شده 
که ظرف روزها و هفته های اخیر این بحث به یک موضوع مشاجره برانگیز در 
ادبیات سیاسی مقامات حاکم بر افغانستان و برخی مقامات جمهوری اسلامی 

ایران تبدیل شود.

وی تصریح کرد: بنابراین موضوع عدم اجرایی شدن حق آبه ایران از هیرمند 
را باید به بحث بی ثباتی سیاسی در افغانستان در دهه های گذشته و نوع نگاه 
قومی و سیاسی که همواره بر فضای حاکمیت بر افغانستان حاکم بوده نسبت 
افغانستان حاکم است،  و نگرش سیاسی که در  نوع جریان  داد. متاسفانه 
نگرش های مربوط به توافقات یا تعهدات قبلی که افغانستان در ادوار گذشته 
داشت را تحت تاثیر قرار داده است. به طور مثال زمانی آقای کرزای بر مسند 
ایران مناسب بود، شاید لازم بود تعهدات قبلی که  با  قدرت بود و روابطش 
افغانستان در ادوار گذشته به آن واقف بود را محقق کند. اما در یک دوره ای که 
در حال حاضر طالبان قدرت را در دست دارد، ممکن است به لحاظ نگرش های 
سیاسی، قومی و مذهبی با جمهوری اسلامی ایران در یک وضعیت غیرهمساز 
قرار بگیرند که این مساله باعث می شود نوع نگاه حاکمان فعلی افغانستان به 
مساله تعهدات و توافقاتی که از گذشته با ایران داشتند را به شدت تضعیف کند.
این تحلیل گر مسائل بین الملل در ادامه گفت: بنابراین موضوع عدم پایبندی 
دولت های مختلف در افغانستان طی چند دهه گذشته، به مساله حقابه ایران از 
هیرمند را باید به فضای بی ثبات سیاسی داخلی در افغانستان نسبت بدهیم. 
باید این نکته را در نظر داشته باشیم که متاسفانه جریان ها، قومیت ها و نحله های 
سیاسی که در افغانستان بر سر کار آمدند، نوع تعهد خود به این نوع توافقنامه ها 
و تعهدات را، براساس نوع روابط و عمیق یا غیرعمیق بودن روابط شان با ایران 

مورد ارزیابی قرار می دهند.
نگاه بشردوستانه  ایران بموجب سوء برداشت ها از طرف حاکمان 

افغانستان شده است
عسگری در پاسخ به این سوال که ایران به چه شکلی می تواند طالبان را 
ایران در دو  به دادن حق آبه هیرمند کند، گفت: جمهوری اسلامی  مجاب 
سال اخیر براساس اصول حسن همجواری و نگاه بشردوستانه که به مسائل 
داخلی افغانستان داشت و طی چند دهه گذشته هم پذیرای نزدیک به دو 
میلیون مهاجر افغان بر اثر جنگ داخلی و اشغال خارجی افغانستان بوده، در 
دوره بی ثباتی سیاسی طی دو سال گذشته که طالبان قدرت را در این کشور 
در اختیار داشته و نوعی انسداد سیاسی بین المللی هم برای افغانستان به علت 
عدم  تمایل جامعه جهانی برای همکاری با طالبان شکل گرفته، تلاش کرده تا 

کمک های بشردوستانه به مردم مسلمان افغانستان را متوقف نکند.
وی افزود: شاید این مساله باعث سوء استفاده و سوء برداشت مقامات حاکم 
بر افغانستان شده و به نوعی برخی از محافل نزدیک به مقامات طالبان در 
افغانستان این مساله را مطرح می کنند که ایران به دلیل نگرانی های امنیتی که 
از طرف طالبان دارد، تلاش می کند برخی امتیازات اقتصادی یا سیاسی را به 
طالبان بدهد تا بتواند امنیت را در مرزهای خود حفظ کند. این در حالی است 
که جمهوری اسلامی ایران مقتدرانه فراتر از مرزهای خود امنیت خود را تأمین 
می کند. ایران در سال های اخیر به ویژه در مساله مبارزه با تروریسم در منطقه 
غرب آسیا نشان داده که هم به امنیت کشورهای منطقه توجه دارد و هم تلاش 
می کند امنیت خود را صدها یا هزاران کیلومتر فراتر از مرزهای ایران تعریف کند. 
جمهوری اسلامی ایران این اقتدار را دارد که بتواند منافع خود را در نوع روابطش 
با افغانستان تأمین کند. وی تصریح کرد: اما متاسفانه در دو سال گذشته نوع 
نگاه بشردوستانه ای که ایران به افغانستان داشته موجب سوء برداشت ها از طرف 
حاکمان افغانستان شده و آنها این را به غلط به نقطه ضعف ایران تلقی کردند. در 

حالی که این مساله حتما برای مردم افغانستان و برخی مقامات افغانستان که 
از روش های منطقی و عقلایی در تحلیل مسائل استفاده می کنند، روشن است 
که نوع مواجهه آرام و توأم با طمأنینه سیاسی در برخورد با طالبان نه تنها نشانه 
ضعف نیست بلکه جمهوری اسلامی تلاش می کند از تشدید مسائلی که منجر 
به افزایش مشکلات برای مردم افغانستان می شود، خودداری کند و مسائل و 
موضوعات مرتبط با حاکمیت فعلی افغانستان را از طریق دیپلماسی و گفت وگو 
حل کند. عسگری در ادامه گفت: این در حالی  است که مقامات افغانستان، در 
طول چند دهه گذشته از ابزار زور و قدرت برای رسیدن به یک جایگاه سیاسی 
استفاده کردند و نشان دادند که آن انعطاف لازم و فهم دقیق از مسائل سیاسی 
را ندارند و اساسا با موضوع دیپلماسی و گفت وگو هم بیگانه هستند. به رغم 
اینکه در دو سال گذشته بارها جامعه بین المللی از حاکمیت افغانستان خواسته 
که مردم را برای مشارکت برای مسائل سیاسی دعوت کند و از همه قومیت ها 
برای یک حکومت فراگیر استفاده کنند، متاسفانه نسبت به این مساله برخورد 
منفی دارند و تأکید بر استفاده از یک نگرش و تفکر خاص در اداره حکومت 
افغانستان در عرصه حکمرانی داشتند که این نشان دهنده عدم انعطاف آنها و 
برخورد بسته و دگماتیسم جریان حاکم بر طالبان است که این مساله حتی در 
سیاست خارجی فعلی افغانستان و هم در تنظیم گری روابط سیاسی افغانستان 

با کشورهای همسایه کاملا مشهود است.
باید دو کشور از مسیر گفت وگو و دیپلماسی

برای حل مناقشه استفاده کنند 
وی در پاسخ به این سوال که پیش بینی شما از این اتفاق چیست و در نهایت 
مسئله حق آبه هیرمند به کجا خواهد رسید، آیا میان ایران و امارت اسلامی 
طالبان توافقی رخ می دهد، گفت: به نظر جمهوری اسلامی ایران و حاکمان 
فعلی افغانستان از مسیر گفت وگو و دیپلماسی باید برای حل این مناقشه 
استفاده کنند. طالبان هم بعد از  به دست گرفتن مجدد قدرت در افغانستان، 
باید به این مساله واقف شده باشد که نمی تواند در شرایط فعلی از ابزار زور یا 
گفتمان های غیردموکراتیک و غیرسازنده برای پیشبرد امور خود استفاده کند. 
همچنان که در حال حاضر همین رویه های نامتعارف در عرصه سیاست داخلی 
طالبان سبب شده که جامعه جهانی نسبت به گذشته تردیدهای بیشتری را 
نسبت به شناسایی حکومت رسمی طالبان ابراز کند و به همین دلیل است که 
از جمله کشورهای غربی هم حاضر نیستند که حاکمیت طالبان در افغانستان 
را به رسمیت بشناسند، در حالیکه  با شناسایی رسمی حاکمیت طالبان در 
افغانستان مسیر ادامه کمک های بشردوستانه به افغانستان تسهیل خواهد شد.
وی تصریح کرد: خیلی از کارشناسان معتقد هستند تا زمانی که حاکمان فعلی 
در افغانستان برای موازین بشردوستانه، حقوق بشری مردم افغانستان به صورت 
فردی و جمعی احترام قائل نباشند، حق اشتغال و تحصیل برای زنان را در نظر 
نگیرند، امکان فعالیت آزاد رسانه ها و احزاب در افغانستان فراهم نباشد و همه 
گروه های سیاسی، قومی و مذهبی در افغانستان در مسیر دولت و ملت سازی 
مشارکت نداشته باشند، هرگونه کمک به افغانستان در تعمیق پایه های حاکمیت 
در افغانستان تأثیرگذار خواهد بود. از همین حیث است که متاسفانه بر اثر روی 
کارآمدن طالبان، هزینه های تحریم های افغانستان را مردم افغانستان می پردازند. 
این تحلیل گر مسائل بین الملل در ادامه گفت: جمهوری اسلامی ایران در چند 
دهه گذشته نشان داده که همواره رویکرد مسالمت آمیز، بشردوستانه و براساس 
حس نوع دوستی نسبت به افغانستان دارد و همه سیاست های خود را بر همین 
اساس برنامه ریزی و استوار کرده است. در شرایط فعلی به رغم دیدگاه های 
از سوی طالبان در عرصه سیاست خارجی، همچنان جمهوری  مستبدانه 
اسلامی ایران مسیر گفت وگو و دیپلماسی را باز نگه  داشته و امیدواریم این 
عقلانیت در مقامات طالبان ایجاد شود که با جمهوری اسلامی ایران به عنوان 
یک کشور برادر و دوست مردم افغانستان در یک مسیر تعامل سازنده قرار بگیرد و 
بحث حق آبه هیرمند را هم به عنوان یک توافق و تعهد تاریخی افغانستان نسبت 
به مردم ایران در مناطق مرزی سیستان و بلوچستان انجام دهد. عسگری در 
پاسخ به این سوال که اگر این توافق به هردلیلی همچنان عملیاتی نباشد، 
احتمال تنش بیشتر وجود دارد، گفت: بروز درگیری نظامی بین ایران و طالبان 
در مرزها کاملا منتفی است. اما جمهوری اسلامی ایران می تواند از ابزارهای 
دیگری که در اختیار دارد، در این مسیر استفاده کند. تقریبا در دو سال گذشته 
هیأت های مختلفی از مقامات طالبان را به ایران دعوت کردیم. در سمینارها و 
نمایشگاه های اقتصادی ما شرکت داشتند، اخیرا در اکسپوی صادراتی ایران در 
۲۰۲۳، هیأت  بلندپایه ای از مقامات طالبان از افغانستان در ایران حضور پیدا 
کردند. چنانچه طالبان در فرآیند انجام تعهدات خود برای حق آبه ایران از هیرمند 
بخواهد همچنان بر سیاست گذشته خود اصرار داشته باشد، به نظر می رسد 
که جمهوری اسلامی ایران سیاست های خود را مورد بازنگری قرار می دهد 
و تعاملی که در حال حاضر با حاکمان فعلی در افغانستان دارد، تا حد قابل 

توجهی کاهش پیدا می کند.

عسگری تحلیل گر مسائل افعانستان: 

بروز درگیری نظامی بین ایران و طالبان کاملا منتفی است

امیرعبداللهیان وزیر امور خارجه جمهوری اسلامی ایران در یادداشتی اختصاصی در رسانه اندونزیایی جاکاراتا 
پست، سفر قریب الوقوع)روز دوشنبه( سید ابراهیم رئیسی رئیس جمهوری ایران به اندونزی را آغازگر فصل جدیدی 

از روابط دوجانبه توصیف کرد.
رئیس جمهوری اسلامی ایران با هدف تعمیق و گسترش روابط اقتصادی، سیاسی و فرهنگی میان ایران و 

اندونزی، روز دوشنبه در صدر یک هیات بلندپایه اقتصادی-سیاسی، تهران را به مقصد جاکاراتا ترک  کرد.
متن کامل یادداشت حسین امیرعبداللهیان در روزنامه اندونزیایی جاکارتا پست با شرح ذیر است:

سفر آتی »سید ابراهیم رئیسی« رئیس جمهوری اسلامی ایران به جاکارتا که در پاسخ به دعوت رسمی »جوکو 
ویدودو« همتای اندونزیایی وی صورت می گیرد، نه تنها نقطه عطفی در روابط دوجانبه دو کشور به شمار می آید، بلکه 
بیانگر آغازگر فصلی جدید در روابط میان این دو ملت بزرگ است. ایستادگی دو کشور در دو منطقه خاورمیانه و شرق 
آسیا، اشتراکات فرهنگی و تمدنی، پتانسیلهای فراوان همکاری در عرصه های مختلف، در کنار الزامات جدید نظم 
بین الملل، جملگی نویدبخش گشایش عصر جدیدی از روابط میان دو کشور برپایه احترام و درک متقابل است. روابط 
دیپلماتیک ایران و اندونزی در حالی وارد دهه هشتم خود می شود که روابط دو ملت بزرگ ریشه عمیقی در تاریخ 
دارد. مردم دو کشور قرن ها پیش توانستند از طریق اسلام پیوندهای عمیقی با یکدیگر برقرار کنند. همچنین علما و 

روشنفکران مسلمان ایرانی و اندونزیایی در قرون گذشته تعاملات مفیدی را با یکدیگر داشته اند..
پیوندهای زبانی بین دو کشور نیز به عنوان شاهد دیگری از تعاملات تاریخی بین مردم دو ملت در سراسر آسیا 
به شمار می آید. شمار قابل توجهی از واژه های فارسی در زبان اندونزیایی و دارایی های مشترک مانند امام محمد 
غزالی گواه عمق پیوندهای تاریخی میان این دو کشور است که زمینه را برای تعمیق روابط دو ملت فراهم آورده است.
جمهوری اسلامی ایران در چارچوب سیاست خارجی متوازن، هوشمند و پویا، اهمیت ویژه ای را برای توسعه روابط 

با اندونزی قائل است. خوشبختانه این عزم در دو طرف وجود دارد و مقامات جمهوری اسلامی ایران و جمهوری 
اندونزی مصمم به ایجاد زیرساخت ها و امکانات مورد نیاز برای توسعه روابط در زمینه های مختلف هستند.

برقراری مذاکرات میان دو کشور طیف گسترده ای از موضوعات دوجانبه، منطقه ای و بین المللی را در بر می گیرد. 
ایران و اندونزی به دنبال تعمیق همکاری ها در زمینه های مختلف از جمله سیاسی، اقتصادی، تجاری، انرژی، 
علمی و فناوری، فرهنگی، پارلمانی و امنیتی هستند. به رغم روابط دو جانبه عالی، همکاری های سازنده و حمایت 
های متقابل در مجامع بین المللی، باید اذعان داشت که حجم روابط تجاری دو کشور با توجه به ظرفیت های موجود 
کمتر از حد انتظار است. از این رو، سفر رئیس جمهوری ایران و هیئت همراه به جاکارتا فرصت ارزشمندی را برای 
بخش های دولتی و خصوصی دو کشور فراهم می کند تا با ظرفیت ها و توانمندی های اقتصادی و تجاری یکدیگر 
آشنا شوند. پیوندهای میان ایران و اندونزی در چارچوب همکاری های جنوب- جنوب، ریشه در تاریخ دارد و نشان از 
رویکرد مشترک دو کشور برای ایجاد جهانی متعادل است. دو کشور مواضع مشترکی در مورد مسائل منطقه ای، بین 
المللی و اسلامی دارند. همچنین مذاکرات مستمر دو طرف در این زمینه ادامه دارد. ما با درک ضرورت تقویت روابط 
منطقه ای، عملکرد آسه آن را می ستائیم و بر تمایل جمهوری اسلامی ایران برای توسعه روابط با سایر کشورهای عضو 
این بلوک منطقه ای در چارچوب معاهده رفاقت و همکاری تاکید می کنیم که در سال ۲۰۱۷ میلادی به امضای 
دو طرف رسید. ما ریاست اندونزی در آسه آن را فرصتی مناسب برای توسعه روابط با سایر کشورهای عضو این گروه 
مترقی می دانیم. ما همچنین از امکان ارتباطات منطقه ای بین آسه آن و سازمان همکاری اقتصادی در غرب آسیا 
استقبال می کنیم. موضوعاتی مانند ضرورت وحدت کشورهای اسلامی، ترویج چهره واقعی اسلام در جهان، مبارزه 
با افراط گرایی، اسلام هراسی و حمایت از منافع مسلمانان جهان از جمله مردم مظلوم فلسطین، از جمله مواردی 
است که سیاست خارجی دو کشور را با یکدیگر همسو می کند. بر اساس این چارچوب، ما معتقدیم کشورهای 

خاورمیانه به عنوان محیطی با بیشترین تعداد کشورهای اسلامی می توانند بر سوء تفاهم های موجود فائق آیند و 
بدون توجه به دخالت قدرت های غیرمنطقه ای، نظم درون منطقه ای را برقرار کنند. برای نیل به این هدف، مذاکراتی 
بین جمهوری اسلامی ایران و عربستان سعودی در حال انجام است. ما معتقدیم دو کشور راه درستی را در پیش 
گرفته اند و این تفاهم نتایج ملموسی را برای ایجاد ثبات، شکوفایی منطقه و جهان اسلام به همراه خواهد داشت. 
جهان اسلام به عنوان یک بلوک تأثیرگذار در معادلات جهانی، نیازمند همگرایی بیشتر برای ایجاد فرصت هایی برای 
اجماع، هم افزایی و تولید ایده های بدیع و به نفع امت بزرگ )جامعه جهانی اسلام( است. بی شک کشورهایی که 
در جهان اسلام از جایگاه قابل توجهی برخوردارند، می توانند در تحقق منافع امت اسلامی پیشرو باشند. بنابراین، 
جمهوری اسلامی ایران از تقویت همکاری با اندونزی به عنوان یکی از کشورهای اساسی و تأثیرگذار مسلمان در 
جهان استقبال می کند. از منظر جمهوری اسلامی ایران، یکجانبه گرایی حاکم در جهان، با حذف سازوکارهای 
چندجانبه و آثار زیانبار آن بر صلح و امنیت جهانی، اکنون به حاشیه رفته است. به عبارت دیگر، امنیت نظام بین 
الملل ماهیت »تجویزی« ندارد و با مشارکت حداکثری بازیگران به »هم افزایی« و »مشارکتی« تبدیل شده است. . 
بنیانگذاران کنفرانس تاریخی باندونگ و طرفداران پارادایم عدم تعهد، دهها سال پیش، به درستی در این راستا گام 
برداشتند و مخالفت خود را با هرگونه قطب بندی که صلح و ثبات جهانی را به خطر می اندازد، ابراز کردند. در شرایط 
بین المللی جدید، کشورهای در حال توسعه و نوظهور از طریق همکاری و تلاش های مشترک می توانند نقش 
سازنده ای را در جهت تضمین صلح و ثبات جهانی در زمینه امنیت غذایی و انرژی ایفا کنند. در خاتمه، تمایل دارم 
بار دیگر، بر تعهد جدی مقامات کشورم به توسعه روابط با کشور دوست و برادر اندونزی تأکید کنم. مردم اندونزی 
بسیار نجیب و مهمان نواز هستند. من بسیار خرسندم در سفر آتی رئیس جمهوری ایران به اندونزی، وی را همراهمی 

می کنم. برای دولت اندونزی و مردم بزرگ این کشور آرزوی سعادت، بهروزی و پیشرفت دارم.

یادداشت امیرعبداللهیان در »جاکارتا پُست« به بهانه سفر رئیسی به اندونزی

سفر رئیسی به جاکارتا، آغاز فصلی جدید در روابط ایران-اندونزی

یک کارشناس مسائل بین الملل می گوید: جلسه استماع گزارش دولت بایدن 
در ارتباط با برجام در مجلس سنای آمریکا مقوله ای بود که در ایران به آن اهمیت 
ویژه ای داده شد و به نظر می رسید که ایران تلاش دارد نشان دهد که ماجرای 

برجام تمام نشده است.
حضور  با  و  برجام  موضوع  با  محرمانه  جلسه  یک  از  خبرها  گذشته  هفته 
سناتورهای امریکایی حکایت داشت. خبری که این امید را در دل حامیان توافق 
هسته ای روشن کرد که شاید در آینده نزدیک تصمیمات موثری در خصوص 
توافق گرفته شود. با این حال سناتور جاش هاولی بعد از حضور در این جلسه 
گفت که توافق هسته ای بالقوه جدیدی موسوم به »کم تر در برابر کم تر« که در 
ماه های اخیر مطرح شده، در بخشی از جلسه توجیهی که او در آن شرکت کرد، 
مورد بحث قرار نگرفت و این توافق را رو به فروپاشی توصیف کرد. سناتور تیم کین 
هم اعتراف کرد که این جلسه فقط در حد به روز رسانی بوده و حرف جدیدی در 
آن زده نشده است. در ماه های اخیر تهران روابط خود را با ریاض بهبود بخشیده 
و برخی از تحلیل گران انتظار داشتند تا این بهبود در روابط بر روی ارتباط ایران و 

غرب هم اثر بگذارد. اما ظاهرا این امید بیهوده بوده است. در خبرآنلاین با مهدی 
مطهرنیا کارشناس مسائل بین الملل در مورد وضعیت برجام به گفتگو نشسته ایم. 
مطهرنیا کارشناس مسائل بین الملل در مورد جلسه محرمانه هفته گذشته در 
آمریکا با موضوع برجام گفت: جلسه استماع گزارش دولت بایدن در ارتباط با 
برجام در مجلس سنای آمریکا مقوله ای بود که در ایران به آن اهمیت ویژه ای 
داده شد و به نظر می رسید که ایران تلاش دارد نشان دهد که ماجرای برجام 
تمام نشده است و به طبع جلسه سناتورها برای گرفتن تصمیمات جدید در این 
ارتباط است و این تصمیمات معطوف به ورود به مذاکرات مرتبط با برجام است. 
این برداشت آرزومندانه و خوشبینانه ای بود که در برخی از محافل سیاسی و 
اقتصادی مطرح شد. اهدافی در پس این دیدگاه وجود دارد که تلاش می کند به 
هر تقدیر وضع موجود را در ارتباط با برجام حفظ کند. من بارها گفته ام که برجام 
به عنوان برنامه جامع اقدام مشترک بین ایران و آمریکا که در سال ۲۰۱۵ اجرا 
شد، ناقص متولد شد و از میان برداشته شد و اگرچه اسم آن وجود دارد و مرگ آن 
را هیچ کدام از طرفین به راحتی نمی پذیرد. با این وجود به نظر می رسد با وجود 

همه تلاش های رسانه ای که صورت می گیرد، برجام مرده است. ایران برای گریز 
از کوه سخت تحریم ها برجام را در سال ۲۰۱۵ پذیرفت تا از آنها خلاص شود.

او تاکید کرد: امریکایی ها بارها گفته اند به برجام برمیگردند اما تحریم های 
دوره برجامی و پسا برجامی را بر نخواهند داشت. دولت انقلابی سعی کرد یک 
دیپلماسی قدرتمندانه را به جای دیپلماسی سازشکارانه به کار ببرد و به اهدافی 
که رهبری جمهوری اسلامی ایران معین کرده اند یعنی برداشتن همه تحریم 
ها، راستی آزمایی و همچنین تعهد همه طرف های برجام به انجام تعهداتشان 
نائل ایند و ایران بتواند از مواهب برجام بهره مند شود. این دیپلماسی با مقاومت 
آمریکایی ها رو به رو شد. همپیمانان آنها یعنی اروپایی ها هم با واشنگتن همراه 
شدند. حتی پرونده اختلافات ایران با آژانس بین المللی انرژی هسته ای هم 
دچار تغییر نشد و بارها شاهدیم که امریکا اشخاص و سازمان ها و تشکیلاتی در 
درون و بیرون از ایران را در چارچوب پرونده هسته ای تحریم می کنند. بسیاری 
از تحلیل گران به واسطه اثر برجام به عنوان یک مفهوم در سیاست خارجی برای 
حفظ وضع موجود و نترکیدن دمل چرکینی که در بازار ارز و اقتصاد وجود دارد 

سعی می کنند با گذاشتن آب یخ بر کبودی برجام اندکی التهابات را پایین آورند 
و تلاش کنند این پیکره مرده را در زیر پوستی نازک حفظ کنند. مطهرنیا در مورد 
اینکه دولت رئیسی و دیپلمات های انقلابی کماکان در مقابل پذیرش برجام گارد 
دارند یا انعطاف به خرج می دهند توضیح داد: ایران عربستان سعودی را که یکی 
از دشمنان جمهوری اسلامی ایران و ارزش های حاکم بر تهران می دانست، با 
میانجیگری چین و بر اثر انعطافی که از خود نشان داد با عربستان وارد مذاکره 
و رد و بدل کردن سفیر می شود. ریاض این مسائل را بررسی می کند و می داند 
که فشار های موجود بر ایران باعث شده که وارد مذاکره با عربستانی شود که 
امروزه نخبگان آن با تلاویو روابط اشکار دارند.̀ این مسائل از سوی پایتخت های 
غربی و عربی هم تحلیل می شود تا ببینند ایا ایران در واضع خود برای همکاری 
با کشورهای همسایه اقدام عملی انجام می دهد یا نه. ما مجبور هستیم تا برای 
عبور از کوه سخت تحریم ها راهی بیابیم. اما تحلیل گران غربی این موضوع را می 
بینند که ایران نزدیکی به عربستان را از این جهت انجام داده تا فشارهای جهانی 

و منطقه ای را از روی خود کم کند.

مطهرنیا: هدف حفظ پیکر مُرده برجام زیر پوستی نازک است

بررسی جلسه محرمانه دولت بایدن با سنا/ برجام وارد فاز تازه شد؟
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خدمتِ تَن کردن، به این است که لذ
و خواهش ها و خوشی هایی را که می طلبد، 
برایش برآورده سازی و این، خود، موجب 

هلاکت نفْس است.
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مدیر حوزه های علمیه با بیان این که این کاروان بزرگ مهارت و فنی حرفه ای با 
اتقان، سرعت و دقت پیش برود تا قله های موفقیت در این عرصه را فتح و در جهت 
دانش افزایی جامعه و ایجاد جامعه علمی نقش آفرین باشد گفت:دانشگاه فنی 
حرفه ای که فعالیت های علمی و فنی و مهارتی را دنبال می کند یکی از محورهای 

مهم رشد و پیشرفت کشور است.
آیت الله اعرافی در دیدار رئیس دانشگاه فنی حرفه ای کشور ضمن تبریک 
اعیاد دهه کرامت در بیان گرامیداشت دهه کرامت خاطرنشان ساخت: یکی از 
پدیده های مهمی که در تاریخ مهم بشری نقش برجسته ای داشته پدیده کوچ و 
مهاجرت افرادی از منطقه ای به منطقه دیگر می باشد و در آیات و روایات به مقوله 
هجرت پرداخته شده است که اگر کوچ، علمی، ایمانی و دارای اهداف متعالی 

باشد هجرت نام دارد.
مدیر حوزه های علمیه در بیان هجرت درونی که انسان را از اخلاق نادرست به 
سمت اعمال درست هدایت می کند ابراز داشت: یکی از پدیده های که در شکل 
گیری ایران اسلامی مورد توجه بود زنجیره هجرت های تاریخ ساز می باشد که دهه 
کرامت نیز یکی از این امور را شامل می شود که امام هشتم)ع( هجرت تمدن ساز 
را در ایران مهندسی ساز کردند و این حضور در تاریخ اولین و آخرین بار جدای از 

جزیره العرب بود که اهل بیت)ع( حضور داشتند.
وی در ادامه گفت: زنجیره مهاجرت ها در تاریخ ایران وسیع و سرنوشت ساز بوده 
است که حضور بانوی کریمه مکمل حضور امام رضا)ع(در جهت تمدن سازی می 
باشد که این هجرت های عناصر مستحکم در پذیرش اندیشه های اسلامی شده 
است که در راستای آن دانشمندان ایرانی پرچمدار تفکر اسلامی در جهان اسلامی 
بودند. آیت الله اعرافی در ادامه تصریح کرد: دانشمندان ایران در دیگر علوم نیز در 
طول تاریخ فعال در گسترش مرزهای اسلامی و دیگر مرزهای جغرافیای بوده اند.

وی گفت: دهه کرامت کانون جوشانی است که اثر بخش در پیشرفت این خطه 
عالم اسلام می باشد که برای ما تاریخی و سرنوشت ساز است و محور و کانون آن 
امام رضا)ع( و حضرت معصومه)س( می باشند که در این عرصه نقش آفرین بوده 

اند.
مدیر حوزه های علمیه در ادامه با بیان این که این کاروان بزرگ مهارت و فنی 
حرفه ای با اتقان، سرعت و دقت پیش برود تا قله های موفقیت در این عرصه را 
آفرین باشد  ایجاد جامعه علمی نقش  افزایی جامعه و  فتح و در جهت دانش 

گفت:دانشگاه فنی حرفه ای که فعالیت های علمی و فنی و مهارتی را دنبال می 
کند یکی از محورهای مهم رشد و پیشرفت کشور است.

وی ابراز داشت: جایگاه و اهمیت و رسالت دانشگاه فنی و حرفه ای امری متعالی 
است که نیازمند منشور ملی اثر گذار در زمینه مهارت است که با اقدام قوی و 
منسجم در ارائه طرح جامع در گفتمان سازی انقلاب اسلامی در اقصی نقاط دنیا 

به قطب بین المللی مهارت آموزی تبدیل خواهد شد.
امام جمعه قم تصریح کرد: این دانشگاه باید در کشور یک محور قوی با قانون 
مستقل مهارت آموزی چه در سطح آموزش و پرورش و چه در سطح آموزش عالی 

که همه رشته های مهارتی را در بر می گیرد همراه باشد.
آیت الله اعرافی با بیان این که در کار فرهنگی انسجام هم افزایی همه بخش ها 
باید وجود داشته باشد ابراز داشت: کار فرهنگی نیازمند امر زیر ساختی است و 
این امر مهم نیازمند زیر ساخت فکری بنیه قوی و تدابیر جدی است تا عقده های 
ذهنی و مبانی اعتقادی مخاطبین را مستحکم کند و امروز کار فرهنگی سخت 
است، چرا که در دهه های گذشته مفروضات مشترکی نزدیک با جوانان داشتیم، 

اما این مفروضات کمی از بین رفته است.
وی گفت: دوره های بصیرت افزایی برای دانشجویان و اساتید باید مورد توجه 

باشد.

آیت الله اعرافی در دیدار رئیس دانشگاه فنی حرفه ای کشور:

مهارت آموزی از محورهای مهم رشد و پیشرفت کشور است

برداشت چای بهاره - گیلان

عکس:  امید رجبی پور

حضور دختر و داماد لاوروف در گرجستان جنجال آفرید 
شبکه تلویزیونی کانال یک گرجستان گزارش داد، حزب اپوزیسیون "جنبش ملی متحد" این تجمع 
اعتراضی را در مقابل هتل کوارلی لیک )Kvareli Lake Hotel( واقع در شمال شرق این کشور برگزار کرد.
این تجمع اعتراضی در حالی انجام شد که پرواز ها میان گرجستان و روسیه در این هفته برای نخستین 
بار در چهار سال گذشته از سرگرفته شد؛ اقدامی که منجر به خشم بسیاری شده است. گرجستان از 
زمان استقلالش از جماهیر شوروی در سال ۱۹۹۱ میلادی، تلاش کرده تا در میان احساسات حامی 
اروپایی شهروندانش و نفوذ روسیه تعادل ایجاد کند.خبرنگاران حاضر در محل تجمع گفتند، پس از آنکه 
معترضان به طرف مینی بوسی که گردشگران روسی را از این هتل خارج می کرد، تخم مرغ پرتاب کردند، 
اوضاع مقابل این هتل به شدت "متشنج" شد.این اعتراضات پس از آن رخ داد که رسانه های گرجستانی 
گزارش دادند که بستگان سرگئی لاوروف، وزیر امور خارجه روسیه از جمله دختر و دامادش که تحت 
تحریم های غرب قرار دارند، برای شرکت در مراسم عروسی برادر دامادش به گرجستان سفر کردند.سالومه 
زورابیشویلی، رئیس جمهوری گرجستان در کنفرانسی خبری گفت، وزیر کشور گرجستان به وی اطلاع 

داد که اقوام لاوروف این کشور را ترک کردند. 

سردار احمدیان دبیر شورای عالی امنیت ملی شد
سردار علی اکبر احمدیان رئیس مرکز راهبردی سپاه پاسداران با حکم رئیس جمهور به عنوان دبیر 
شورای عالی امنیت ملی منصوب شد.سردار علی  اکبر احمدیان با حکم رئیس جمهور به عنوان دبیر 
شورای عالی امنیت ملی منصوب شد.پیش از این، دریابان علی شمخانی به مدت ۱۰ سال این مسئولیت 
را برعهده داشت. دبیر جدید شورای عالی امنیت ملی از سال ۱۳۷۹ به عنوان رئیس ستاد مشترک سپاه از 
سوی حضرت آیت الله خامنه ای منصوب شد. وی در این دوران طرح تحول سازمانی سپاه را تهیه و پس از 
تصویب فرمانده کل قوا، زمینه اجرایی کردن آن را فراهم کرد و در اجرای این طرح، اهتمام فراوانی داشت.
سردار احمدیان دانش آموخته دکتری دندان پزشکی از دانشگاه تهران و همچنین کارشناسی ارشد علوم 

دفاعی و دکتری مدیریت استراتژیک از دانشگاه عالی دفاع ملی است.

طالبان: درد مردم سیستان و بلوچستان را درد خود می دانیم!
 سرپرست وزارت امور خارجه طالبان در اشاره به حق آبه ایران گفت دل سوز مردم سیستان و بلوچستان 
هستیم.امیرخان متقی،  سرپرست وزارت امور خارجه ی طالبان در اشاره به حق آبه ایران گفت همان اندازه 
که دل سوز مردم خود هستیم، دل سوز مردم سیستان و بلوچستان نیز هستیم و درد آن ها را درد خود 
می دانیم.وی یک بار دیگر به متعهد بودن به موافقت نامه ۱۳۵۱ تاکید کرده و گفت مسئولان ایران نیز با این 
معاهده خود را عیار کنند.گفتنی است پیش از این مقامات ایران درباره تامین حقابه هیرمند به افغانستان 
اعلام کرده اند برای رفع سوء تفاهم ها کارشناسان ایرانی وارد افغانستان شوند و از سد کجکی دیدن کنند.

تجمع شماری از کارگران ابنیه فنی راه آهن قم
صبح دیروز شماری از کارگران ابنیه فنی قم مقابل ساختمان استانداری و اداره کار تجمع کردند.یک 
منبع کارگری در راه آهن استان قم گفت: شماری از کارگران ابنیه فنی راه آهن قم، که تحت مسئولیت یک 
شرکت پیمانکار مشغول کارند، صبح دیروز با حضور در مقابل ساختمان استانداری و اداره کار به اخراج 
گروهی از همکارانشان توسط کارفرما اعتراض کردند.به گفته این کارگر؛ کارگران تعدیل شده از ۶ تا ۱۶ 
سال در خطوط ابنیه فنی راه آهن قم که در زمینه نگهداری از خطوط ریلی فعالیت دارند، مشغول به کار 
بودند.گفته می شود دلیل بیکاری این کارگران که هر ماه مطالبات مزدی خود را با تاخیر دریافت می کنند، 

امضاء نکردن برگه ی طب کار بوده است.

کاهش شدید زادوولد در »بالاشهر« تهران   
در حال حاضر حدود 44 درصد از جمعیت کشورمان را میانسالان تشکیل می دهند و با توجه به 
هشدارهای جمعیت شناسان تا سال ۱4۲۰ و بلکه زودتر از آن نرخ رشد جمعیت ما به "صفر" می رسد. 
بنا بر اظهارات جمعیت شناسان در حال حاضر ایران در مرحله سوم انتقالی جمعیت قرار دارد که در این 
مرحله باروری و مرگ و میر رو به کاهش می رود. درواقع می توان گفت رشد طبیعی جمعیت ایران، در 
حال حرکت به سمت صفر است و از سوی دیگر پیش بینی ها حکایت از این دارد که در سال ۱4۲۰ و شاید 

زودتر نرخ رشد جمعیت صفر شود. 

این خوانندگان ممنوع الکار شدند 
بر اساس برخی اخبار تائید نشده تعدادی از خوانندگان مشهور پاپ ممنوع الکار شده اند.بهمن بابازاده، 
خبرنگار حوزه موسیقی در توئیترخود اعلام کرد:رضا صادقی، محسن یگانه، امیر مقاره )ماکان بند(، 
بابک جهانبخش و امید حاجیلی ممنوع الکار شده اند.گفته شده علاوه بر ممنوع الکاری، تعدادی از 
این چهره ها از جمله رضا صادقی و امیر مقاره ممنوع الخروج نیز شده اند.واکنش رضا صادقی به خبر 
ممنوع الکاری اشرضا صادقی در کانال تلگرامی خود نوشت:خدا نکنه دنیا بدونه پشتت خالیه، بدونه همه 

اونایی که پشتشون بودی ، پشتت و خالی کردن، ولی من خدا بغلم

پروازهای چارتری در ۶ مسیر داخلی ممنوع شد 
معاون هوانوردی و امور بین الملل سازمان هواپیمایی کشوری در نامه ای به مدیران عامل شرکت های 
هواپیمایی پرواز چارتری از مبدا تهران به ۶ شهر را ممنوع اعلام کرد.متن نامه حسن خوش خو خطاب 
به مدیران عامل ایرلاین های داخلی به شرح زیر است:پیرو ابلاغیه مورخ ۷/4/۱4۰۱ در خصوص 
ممنوعیت انجام پروازهای چارتری از مبدا تهران به شهرهای مشهد، شیراز، اصفهان، اهواز، بندرعباس 
و تبریز، مجددا متذکر می شود هرگونه فروش بلیط در مسیرهای یاد شده در قالب پروازهای چارتری 

ممنوع است. 

وزیر پیشنهادی آموزش و پرورش به بهارستان رفت
»رضامراد صحرایی« که شامگاه ۳۱ اردیبهشت به عنوان وزیر پیشنهادی آموزش و پرورش به مجلس 
معرفی شد، دوشنبه  برای تعامل با نمایندگان و تشریح برنامه های خود در کمیسیون های تخصصی 
به مجلس شورای اسلامی رفتصحرایی دوشنبه  با حضور در مجلس شورای اسلامی برای حضور در 
کمیسیون های تخصصی و گفت و گو با نمایندگان مجلس، رایزنی خود را آغاز کرد.روز یکشنبه آیت الله 
سیدابراهیم رئیسی رئیس جمهور در نامه ای به رئیس مجلس شورای اسلامی »رضامراد صحرایی« را به 

عنوان وزیر پیشنهادی آموزش و پرورش به مجلس شورای اسلامی معرفی کرد. 

الکترونیکی شدن انتخابات مجلس قطعی شد
فرآیند ثبت نام رای دهندگان در شعب اخذ رای و احراز هویت آنها در کلیه حوزه های انتخابیه کشور به 
صورت الکترونیکی خواهد بود.به نقل از ایرنا، نمایندگان با اصلاح قانون، امکان الکترونیکی شدن فرآیند 
رای دادن و شمارش آرای اخذ شده را در انتخابات مجلس شورای اسلامی فراهم کردند.نمایندگان در 
جلسه علنی روز دوشنبه مجلس شورای اسلامی و ادامه رسیدگی به گزارش کمیسیون امور داخلی کشور 
و شوراها در مورد طرح اصلاح موادی از قانون انتخابات مجلس شورای اسلامی با ۵۳ و ۵۵ این طرح را 

تصویب کردند و ماده ۵4 را نیز برای اصلاح به کمیسیون بازگرداندند.

لایحه حجاب به تصویب هیأت دولت رسید
وزیر دادگستری گفت: لایحه عفاف و حجاب ظرف روزهای آتی به مجلس ارسال خواهد شد.امین 
حسین رحیمی وزیر دادگستری در بخش دوم جلسه روزدوشنبه شورای عالی قوه قضاییه، با اشاره به 
روند طی شده برای لایحه پیشنهادی قوه قضاییه در موضوع عفاف و حجاب گفت: لایحه دو فوریتی 
پیشنهادی قوه قضاییه با موضوع »حمایت از فرهنگ عفاف و حجاب« پس از انجام تغییراتی از سوی 
دولت، روز چهارشنبه هفته گذشته به تصویب هیأت دولت رسید و روز گذشته )یکشنبه ۳۱ اردیبهشت( به 

امضاء رسید و ظرف روزهای آتی به مجلس ارسال خواهد شد.

رئیس پلیس آگاهی استان قم خبرداد:

بیهوشی، شگرد سارق در قم برای سرقت طلاجات
رئیس پلیس آگاهی استان قم از دستگیری یک سارق طلاجات که از طریق نوشیدنی حاوی ماده 

بیهوشی، از تعدادی از شهروندان در شهر قم سرقت کرده بود، خبر داد.  
سرهنگ جعفر عباسعلی پور در گفت و گویی اظهار داشت: در پی شکایت فردی مبنی بر اینکه در یک 
بیمارستان با خانمی آشنا و در ادامه پس از تعارف و خوردن نسکافه بیهوش و طلاجات وی سرقت شده 
است، موضوع در دستور کار پلیس آگاهی استان قم قرار گرفت. وی افزود: کارآگاهان در بررسی های 
اولیه در محل سرقت و محیط پیرامونی تصویر سارق را احصاء کردند و تلاش برای دستگیری نامبرده آغاز 
شد. رئیس پلیس آگاهی استان قم گفت: در ادامه با انجام یکسری اقدام های پلیسی سرنخی از حضور 
متهم به دست آمد و کارآگاهان نامبرده را با هماهنگی مقام قضائی در منزلش دستگیر کردند.عباسعلی 
پور افزود: پس از دستگیری این متهمه تصویر وی در چندین صحنه سرقت به روش بیهوشی در مناطق 
دیگر شهر در سال گذشته و جاری نیز استخراج شد که در موردی متهمه در مسجد جمکران خانم زائری 
را نیز با شیوه دوستی سوار بر خودرو کرده و پس از بیهوش نمودن مالباخته وی را در بیمارستانی رها می 
کند و طلاجات وی را به ارزش 4۰۰ میلیون تومان به سرقت می برد. وی اضافه کرد: در نهایت نامبرده به 

همراه پرونده تشکیل شده برای انجام مراحل قانونی تحویل مرجع قضائی استان شد.

معاون فنی و عمرانی شهرداری قم تشریح کرد:
جزییات  بودجه پروژه های عمرانی 

شهرداری قم
معاون فنی و عمرانی شهرداری قم گفت: از بودجه بیش از 8 هزار میلیاردی 

شهرداری قم در سال ۱4۰۲، مسائل عمرانی سهم ۷۰ درصدی دارند.
شهرداری  عمرانی  بودجه  تشریح  با  گفتگویی  در  حلوایی زاده  عباس 
قم در سال جاری اظهار داشت: بالغ بر هشت هزار میلیارد تومان بودجه 
مصوب شهرداری قم در سال جاری بوده که بحث عمرانی بالغ بر ۶ هزار 
 ۷۵ بالغ بر  جاری  بودجه  به  نسبت  یعنی  است،  تومان  میلیارد   ۱۶۰ و 
درصد آن بودجه عمرانی است. به گفته وی، بحث بودجه عمرانی شامل 
بازگشایی معابر و تملک ها، احداث فضای سبز، زیرسازی و آسفالت، اجرای 
تقاطع های غیرهمسطح، نگهداری ساختمان ها، بحث احداث کانال آب های 
سطحی، احداث ساختمان ها در ارتباط با مدیریت بحران و آتش نشانی ها، 
ساختمان های آموزشی، ساختمان های فرهنگی و اداری و مسائل ترافیکی و 
خرید ماشین آلات ترافیکی و اتوبوس، احداث پل های عابر پیاده و پیاده راهها 

به تفکیک در مناطق 8 گانه بررسی می شود.
معاون فنی و عمرانی شهرداری قم با بیان اینکه در سند بالادست نیز طرح 
جامع حمل ونقل و ترافیکی و طرح تفصیلی در مناطق 8 گانه اتفاق می افتد، 
افزود: بر اساس آن ها شروع عملیات پروژه های عمرانی را خواهیم داشت؛ 
برخی پروژه ها نیز بودجه هایی در حال هزینه کرد داشته و برخی پروژه ها 
در دست طراحی است. وی با اشاره به برخی از پروژه های شاخص در قم 
عنوان کرد: اجرای تقاطع های غیرهمسطح بخش عمده ای از پروژه های 
شاخص است؛ در سال های گذشته تقاطع های مختلفی در راستای رفع نیاز 

رینگ های ترافیکی احداث شده و تعدادی نیز در دستور کار قرار دارد.
پروژه های  از  تونل موسی صدر  حلوایی زاده خاطرنشان کرد: همچنین 
شاخص قم است که در دستور کار طراحی اداره کل طراحی معاونت فنی و 
عمرانی قرار دارد و احداث پارکینگ های طبقاتی و زمین های ورزشی روباز 
نیز در دستور کار است. وی آغاز عملیات اجرایی تقاطع غیرهمسطح خیابان 
صدوقی و بلوار فردوسی در اواخر سال گذشته را موردتوجه قرار داد و گفت: 
همچنین تقاطع غیرهمسطح نیک اندیش نیز در دستور کار بوده که عملیات 
اجرایی آن به زودی آغاز می شود. معاون فنی و عمرانی شهرداری قم ادامه 
داد: نیمه دوم سال نیز تکمیل طراحی میدان سپاه را در پیش رو داریم و 
بخشی نیز مربوط به طراحی و مقدمات اجرای تونل امام موسی صدر است که 

مصوبات بالادستی باید گرفته شود.

مدیرکل دفتر امور شهری استانداری قم خبرداد:

آغاز مقابله ویژه با معضل موش ها 
درتمام مناطق شهری

مدیرکل دفتر امور شهری و شوراهای استانداری قم گفت: 4 میلیارد تومان 
از بودجه شهرداری قم در مقابله با معضل موش ها در مناطق 8 گانه تخصیص 

یافت.
علی طالبی در گفتگویی با اشاره به مشکل و معضل موش ها در سطح شهر 
قم اظهار داشت: گزارش های متعددی در این زمینه دریافت شده و تاکنون 
سه جلسه از سال گذشته توسط دفتر امور شهری استانداری قم برگزارشده 
است. وی برگزاری ۱۰ جلسه در منطقه ۳ شهرداری قم را موردتوجه قرارداد 
و افزود: در ناحیه یک منطقه ۳ به عنوان پایلوت، هماهنگی های لازم صورت 
گرفته است و برای دستگاه های ذی ربط و وظیفه دار تعیین تکلیف و اقداماتی 
آغاز شده است. مدیرکل دفتر امور شهری و شوراهای استانداری قم عنوان 
کرد: متأسفانه در شهر باتوجه به کثرت تعداد موش ها با پدیده ای خاص 
مواجه هستیم و زادوولد این حیوانات موذی و افزایش آن نسبت به دیگر 
جانوران در وضعیت بدتری قرار دارد. وی با بیان اینکه این معضل فقط در 
نیز در جریان است  کلان شهر قم نیست و در سایر کلان شهرهای کشور 
تصریح کرد: اخیراً نیز همایشی در سطح کشوری در تهران برگزار شد که از 
شهرداری قم در آن حضور داشتند. طالبی با تأکید بر اینکه نوع برخورد با 
این پدیده به علت هوشمندی موش ها نسبت به سایر جانوران در مواجهه با 
طعمه ها خاص است، گفت: موش ها در این زمینه هوشمندانه رفتار می کند 
که دراین باره اقداماتی آغاز شده و در بودجه سال جاری نیز رقم ۵۰۰ میلیون 
تومان برای هر منطقه شهرداری پیش بینی شده است. وی با اشاره به اینکه در 
مجموع 4 میلیارد تومان از بودجه شهرداری قم در مقابله با معضل موش ها 
در مناطق 8 گانه تخصیص یافت، خاطرنشان کرد: اما باید همه دستگاه های 
مرتبط پای کار بیایند، ازجمله جهاد کشاورزی و آب و فاضلاب و دانشگاه علوم 
پزشکی در این زمینه دارای مسئولیت هستند. مدیرکل دفتر امور شهری 
و شوراهای استانداری قم مطرح کرد: هم افزایی میان مدیریت شهری قم 
و دستگاه های اجرایی در جهت رفع معضل جولان موش در معابر در حال 

شکل گیری است و به زودی جلساتی در این زمینه برگزار خواهد شد.

در محل مرکز جامع سلامت شهدا ؛

مرکز مردمی نفس در قم افتتاح شد
مرکز مردمی نفس قم)نجات فرزندان سقط( با حضور دکتر مصری رئیس 
دانشگاه علوم پزشکی قم و جمعی از مسئولان این دانشگاه در محل مرکز 

جامع سلامت شهدا افتتاح شد.
دکتر مهدی مصری در مراسم افتتاح مرکز مردمی نفس ترویج فرزند آوری و 
جوانی جمعیت را موضوعات مهم جامعه دانست و گفت: امید است با استفاده 
از فرهنگ اسلامی خانواده  ها را آموزش داده و به فرزند آوری آنان کمک کنیم. 
رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم آیه قرآن کریم که نجات یک انسان را نجات 
همه انسان  ها و کل بشریت می  داند را موردتوجه قرار داد و ابراز داشت: در 
واقع هدایت یک انسان هدایت کل بشریت است و در این راستا مرکز نفس می  
تواند با فرهنگ  سازی و مدیریت صحیح با حمایت  ها و خدماتی که به خانواده  
ها ارائه می  دهد در نجات فرزندان سقط کمک  کننده باشد. وی بیان کرد: 
حال که بسیج جامعه پزشکی و سپاه استان به این موضوع ورود کرده  اندباید با 
کمک معاونت بهداشت در این راه قدم  های مؤثری بردارند و در عرصه مدیریت 
ناباروری  ها مؤثر واقع شوند. دکتر مصری بر لزوم برداشتن قدم  های جدی  
تر در زمینه نجات فرزندان سقط و کمک به خانواده  های در این زمینه تأکید 
و عنوان کرد: خوشبختانه مشوق  های مثبتی در قانون بودجه پیرامون این 

مسئله دیده  شده و باید در این راه قدم  های مؤثرتری برداشته شود.
 

رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم :

طرح پزشک خانواده در شهر قم 
اجرایی می شود

رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم گفت: طرح پزشک خانواده بر اساس 
ضوابط ابلاغی وزارت بهداشت در دستور کار دانشگاه قرار دارد.

دکتر مهدی مصری در جمع اعضای هیئت رئیسه دانشگاه در سالن شهید 
مطهری)ره( با اشاره به اینکه اجرای طرح پزشک خانواده بر اساس ضوابط 
ابلاغی وزارت بهداشت در دستور کار این دانشگاه قرار دارد، گفت: پس از 
تکمیل زیرساخت ها و بررسی شرایط استان این طرح در شهر قم از نیمه دوم 
سال جاری از منطقه پردیسان آغاز می شود. رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم 
بر لزوم پیش بینی زیرساخت های لازم، رصد و پایش سامانه ها و نرم افزارهای 
موجود برای اجرای کامل موفق این طرح تأکید و از معاونت های مربوطه در 
حوزه های بهداشت و درمان و مدیریت فناوری ارتباطات خواست تمامی این 

زیرساخت ها را تا زمان آغاز طرح به صورت مستمر پایش کنند.

مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم 
گفت: پروژه شبکه آب خام بوستان علوی و محدوده آن 
تقریباً به پایان رسیده و نیازمند تأمین منابع موردنیاز 

برای فعال سازی کامل این شبکه هستیم.
پیام جوادیان با اشاره به روند تکمیل شبکه آب خام 
بوستان علوی اظهار کرد: پروژه اجرای شبکه آب خام 
بوستان علوی از دو سال قبل آغازشده و نزدیک به ۱۰ 

کیلومتر طول لوله گذاری اصلی این پروژه بوده است.

وی با تأکید بر اینکه ۱۰ کیلومتر از این پروژه با لوله 
۲۵۰ میلی متر، حدود ۳ کیلومتر لوله ۱۶۰ میلی متر، 
۲.۵ کیلومتر لوله ۱۲۵ میلی متر اجراشده است افزود: 
هدف از اجرای این پروژه تأمین منابع آبی موردنیاز بلوار 

غدیر، بوستان علوی و شهرک جدید زعفرانیه است.
مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری 
قم با بیان اینکه حدود یک میلیون و ۷۰۰ هزار لیتر 
مخزن در سه نقطه و دو مرحله ایستگاه پمپاژ برای پروژه 

تعریف شده است گفت: اگر این پروژه با قیمت امروز 
بخواهد انجام شود بین ۱۲ تا ۱۵ میلیارد تومان هزینه 

اجرایی دارد.
وی ادامه داد: این پروژه تقریباً تکمیل شده و در حال 
اتصال آب خام به آن هستیم؛ البته مشکل اصلی پروژه 
عدم تخصیص منابع آبی موردنیاز این پروژه است و 
اگر آب کافی تأمین نشود، نمی توانیم کل این شبکه 

اجراشده را تحت پوشش آب خام قرار دهیم.

مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم خبرداد:

تکمیل پروژه اجرای شبکه آب خام بوستان علوی 

مدیرکل غله و خدمات بازرگانی استان قم گفت: در حال حاضر یک هزار و ۷۶۰ 
تُن شکر در انبار کالاهای اساسی استان موجود است و همچنین ۲ هزار تُن شکر 

نیز در قالب برنامه حمل و ذخیره سازی به قم وارد خواهد شد. 
سعید محمدی در گفت وگویی با تاکید بر این که در زمینه تامین و تدارک 
کالاهای اساسی در استان قم مشکل و محدودیتی وجود ندارد، افزود: در همین 
رابطه ۲ هزار و ۳۶۰ تُن انواع برنج خارجی نیز در انبار کالاهای اساسی استان 
موجود است، همچنین ۲ هزار تُن برنج هم در قالب برنامه حمل و ذخیره سازی 

به قم وارد می شود.
وی با اشاره به این که در مجموع بیش از چهار هزار و ۱۲۰ تُن انواع برنج خارجی 
و شکر در انبار کالاهای اساسی استان موجود است، بیان داشت: روند تامین و 
تدارک کالاهای اساسی مورد نیاز مردم قم به صورت مستمر ادامه دارد و هرجایی 

نیاز به جذب سهمیه های بیشتر برای این کار اقدام خواهیم کرد.
وی ادامه داد: در زمینه ذخیره سازی گندم مورد نیاز استان نیز در وضعیت 
مطلوبی قرار داریم و حداقل برای سه ماه آینده ذخیره شده است؛ همچنین 

برنامه حمل گندم به سیلوی استان به صورت مستمر دنبال می شود.
گندم مورد نیاز استان قم در سیلوی بِتُنی ۱۱۰هزار تُنی شهید آصف نخعی 
 ـسلفچگان قرار دارد، ذخیره می شود؛  که در جنوب غربی شهر قم در محور قم 
این سیلو دارای ظرفیت ذخیره سازی ۱۰8هزار تُن گندم و ۳۶ کندو می باشد، 
این سیلو با توان تخلیه و بارگیری ۲۰۰ تُن در ساعت، در زمینی به مساحت 
۹۰هزار مترمربع ساخته شده و از امکانات و تجهیزات کامل تخلیه و بارگیری 

گندم برخوردار است.
گفتنی است حدود ۹۰۰ نانوایی  فعال در استان در هر ماه به طور میانگین به ۱۲ 
هزار تُن گندم برای پخت نان مصرفی مردم نیاز دارند که اداره کل غله و خدمات 
بازرگانی قم این میزان گندم را تامین می کند و در این زمینه کمبودی وجود ندارد.

بر اساس اعلام اداره کل غله و خدمات بازرگانی قم، همواره بهترین ارقام گندم 
وارد مجتمع ذخیره سازی شهید آصف نخعی قم می شود و سپس این گندم ها 
توسط پنج کارخانه تولید آرد فعال در استان به آرد با کیفیت تبدیل شده و در 

اختیار نانوایی های فعال در مناطق مختلف قم قرار می گیرد.

مدیرکل غله و خدمات بازرگانی استان قم : 

محدودیتی در زمینه تامین و تدارک کالاهای اساسی وجود ندارد 

رییس پارک علم و فناوری استان قم گفت: در 
حال حاضر ۲8۰ شرکت در زیست بوم فناوری و 
نوآوری قم شامل پارک علم و فناوری،  مراکز رشد و 

مجموعه های صنعتی استان فعالیت دارند.
خیراله رهسپار فرد در گفت وگو با خبرنگاران ، 
پیرامون ظرفیت های قابل توجه قم در حوزه علم 
بیان داشت:  هم اکنون ۱۳8 شرکت  فناوری،  و 
که  هستند  کار  مشغول  استان  در  دانش بنیان 
ظرفیت بسیار خوبی است و ما با ارائه حمایت های 
بیشتر  چه  هر  را  تعداد  این  داریم  تلاش  لازم 

گسترش دهیم.
جمله  از  قم  فناوری  و  علم  پارک  افزود:  وی 
توسعه  حوزه  در  کشور  موفق  پارک های 
فعالیت های دانش بنیان، فناورانه و نوآور است و 
در همین رابطه ما سال گذشته شاهد ارتقا جایگاه 
بودیم   ۲ سطح  به  استان  فناوری  و  علم  پارک 
این  برنامه های  موفق  اجرای  دهنده  نشان  که 

مجموعه برای گسترش علم و فناوری در سطح 
ملی و استانی است.

دانش بنیان  از شرکت های  ما  کرد:  تاکید  وی 
فعال در استان حمایت خواهیم کرد تا بتوانند 
طرح های کسب  و کار خود را بهبود دهند و در 
برای  لازم  تخصصی  مشاوره های  راستا  همین 
بازخوانی و بازطراحی الگوی فعالیتی که دنبال 
طور  به  که  شد  خواهد  ارائه  آنان  به  می کنند 
ارتقا سطح  این موضوع نقش بسزایی در  حتم 

درآمدشان دارد.
شرکت های  در  نفر   ۳48 و  هزار   ۲ اشتغال  

دانش بنیان استان 
اشاره  با  خود  سخنان  ادامه  در  فرد  رهسپار 
در  نفر  و ۳48  هزار  آمار ۲  اساس  بر  این که  به 
به کار  مشغول  استان  دانش بنیان  شرکت های 
هستند، گفت: توسعه شرکت های دانش بنیان 
نقش مهمی در افزایش فرصت های شغلی استان 

دانشگاهی  فارغ التحصیلان  برای  خصوص  به 
جویای کار دارد و به همین دلیل، این موضوع را 

به جد در دستور کار داریم.
از  استفاده  با  داریم  تلاش  افزود:  وی 
راهکارهای متنوع از جمله بهره گیری از ظرفیت  
رسانه های استان، قابلیت های قم برای گسترش 
خوبی  به  را  دانش بنیان  و  فناورانه  فعالیت های 
تبیین کنیم، همچنین به دنبال آن هستیم تا این 
توجه  مورد  مهم  اولویت  یک  عنوان  به  موضوع 

مسئولان و جامعه نخبگانی استان قرار گیرد.
بیشتر  گسترش  هرچه  برای  داد:  ادامه  وی 
زیست بوم فناوری و نوآوری در قم، از ظرفیت های 
موجود در همه مناطق استفاده خواهیم کرد تا 
همه بخش ها و شهرستان های استان وارد فضای 
فعالیت های فناورانه و دانش بنیان شود که تاکنون 
با تلاش صورت گرفته، حرکت رو به رشدی در این 

مسیر آغاز شده است.

رییس پارک علم و فناوری استان قم خبرداد:

فعالیت۲۸۰ شرکت در زیست بوم فناوری استان قم 


